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»Kako prazen je božič, 
če ni Novorojeneg

Najbolj sem jezen takrat, ko ob božiču kdo tu pri nas re
če, da se moramo spomniti revnih in ubogih, vseh tistih, ki 
trpijo in so sirote. Ko sem bil kot toliko drugih na Vipav
skem tudi jaz reven, se me nihče ni spomnil takrat ob boži
ču in tudi nisem hotel, da bi se me kdo spomnil takrat in 
tudi sedaj nočem, da si peremo našo dušo z zoprnim odna
šanjem odpadnih oblek na razne karitativne postaje, kjer 
se ljudje trudijo, da ne preklinjajo, ko dobivajo nemogoče 
stvari. Ko se samo ob božiču in Novem letu spomnimo klo
šarjev in revežev, samo zato, da jih prekleti časnikarji lah
ko pokažejo po televiziji na dan božiča, ko smo mi doma 
pri obloženi mizi, samo zato, da nam ni težko, ko se skoraj 
ne moremo dvigniti s stolov.

Evangelij pravi — in tu bi rad vrinil stavek, da je vedno 
treba brati najprej evangelij in šele nato razne katekizme, 
tega me je vedno učil moj dobri profesor in eden najbolj in
teligentnih ljudi, kar sem jih v življenju spoznal, prof. Ot
mar Crnilogar — evangelij torej pravi, da se je Jezus rodil 
v revnih okoliščinah, še roditi ga ni imela mlada Marija kje, 
za botro mu je bila krava, skoraj gotovo pa dosti ovac in 
smrdelo je v hlevu, kot le v hlevu smrdi, vedno in povsod. 
Preganjana sta bila, Jože in Marija, najbrž tudi zelo zelo 
mlada, gotovo pa neizkušena in naivna. Rodil se je Jezus, 
edini Pravični in še njega so križali.

Vprašujem se, kje bi se danes rodil, in vem, da ne v na
ših domovih, kjer pojemo Sveto noč in jemo potico in ku
hamo čaj in grejemo stanovanje tako močno, da smo lahko 
v spodnjicah v dnevni sobi, kjer stoji velika jelka in morda 
še kičaste jaslice, ki smo jih kupili kar »en bloc«, da se nam 
ni bilo treba potruditi niti do bližnje gmajne po mah.

Verjetno bi si izbral Bosno, če že ne bi hotel oditi nazaj 
v Palestino, kjer bi mu tudi dobro postregli, kot v Saraje
vu. Ne bi se prišel martrat v naše kraje, ker tu res nima smis
la več, saj imamo že televizijo, kjer nam prav v teh dneh 
spet lifrajo nekega nemogočega Abrahama, ker je pač tak 
čas, da pač moramo nekaj »svetopisemskega« gledati, ker 
smo pač v katoliški državi, v krščanski pa najbrž ne. Vsaj 
taka, kot je naša država, krščanska gotovo ni in naš božič 
je prazen.

Najbrž bi bilo prav, če bi napisal, kaj »takega, bolj mir
nega, saj veste, takega za božič, takega za po dobrem kosi
lu, takega, kot znate, samo, če se potrudite«. A ne bom. Zato, 
ker sem v Evropi in ker je v Bosni vojna in še zaradi vsega 
drugega, kar sem že naštel.

Vesel pa sem, da še poznam ljudi, ki skušajo drugače ži
veti in tudi molijo za nas, take, ki se božiča veselijo in nam 
ga napravijo veselega. Z zglednim delom in z veseljem do 
življenja, s tem, da življenje skušajo spremeniti na boljše. 
Vesel sem, da še poznam ljudi, ki še vejo, kaj pomeni kos 
kruha in tudi kaj pomeni čisto vino in evangelij in ne obra
bljen katekizem. Vesel sem jih. Če jih boste srečali kaj, se 
jim pridružite, vaš božič bo lepši, morda malo bolj poln, 
predvsem pa veliko bolj tih, kot je ta naš evropski, kjer ne 
najdemo več časa, da bi samo pomislili na to, kaj božič v 
bistvu pomeni, namreč rojstvo Jezusa, ki je prinesel na zem
ljo mir.

Če je še kaj takega v nas, da nam pravi, da naši božiči 
le niso tako krasni, kot se nam zdi in nam jih televizija po
nuja, potem skušajmo tistemu slediti, pa četudi nam pravi 
samo to, daje treba na Sveti večer ugasniti televizijo, zmo
liti zares morda samo eno svetomarijo, če smo verni, če pa 
nismo, vsaj pomisliti, kako prazni so naši božiči, če v njih 
ni prostora za Novorojenega in za njegovo oznanilo. Pre
dajmo se tistemu glasu v nas in si enkrat odkrito voščimo 
Srečen Božič, samo to in nič več. Vsaj letošnji božični večer 
bo rešen in Novorojeni v nas tudi.

Jurij Paljk
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S odelavcem, 
naročnikom, bralcem 
in vsem Slovencem želi vesele 
božične praznike in uspešno novo leto
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Lov na proste glasove 
starih vladnih strank

Evropski obračun (1993)

Na občnem  zboru Lom bardske li
ge, predhodnice Severne lige, je njen 
ustanovitelj in  nesporni voditelj Um- 
berto  Bossi potrd il, da bo um aknil iz 
parlam enta vse Ligine poslance in  se
natorje, kakor h itro  bo odobren  fi
nančni zakon . To pom eni, da si Li
ga želi č im prejšnjega razp isa držav
nozborsk ih  volitev. O brazložil je da
lje vseb ino  »začasne federa lne u sta
ve«, ki vsebu je deset članov. Prvi 
pravi, da sestavljajo  Ita lijansko  zve
zo tri rep u b lik e  v severn ih , sredn jih  
in  južn ih  pokrajinah. Zvezi dalje pri
padajo sedanje avtonom ne dežele Si
cilija, S ard in ija , D olina Aoste, Tri- 
dentinska-Južna Tirolska in  Furlani
ja  Ju lijska  k rajina.

Zveza im a svojo vlado s p redsed 
nikom , k i je izvoljen neposredno. Ta 
vodi d irek to rij, v katerem  so guver
nerji treh republik  in  predsednik  ene 
izm ed petih  av tonom nih  deželn ih  
v lad . Dva člena urejata (8. in  9.) 
davčno prob lem atiko . O bčinam  je 
p riznana  pravica, da sam e nalagajo 
in  pob ira jo  davke, seveda v m ejah, 
k i jih  določa zakon, Zveza rep u b lik  
in  av tonom nih  dežel v svojih  le tn ih  
proračunih  om enja zgornjo mejo, do 
katere se lahko povzpne obdavčitev. 
N ova ustava bo spreje ta z ljudsk im  
g lasovanjem , do tedaj pa je  v velja
v i ustava R epub like  Italije , izdana 
27.12.1947, kolikor n jena določila n i
so v nasp ro tju  s p ravkar om enjeno 
začasno federalno  ustavo.

U m berto Bossi je na občnem  zbo
ru  poudaril, da Severna liga ne bo 
n ik d a r in  v nobenem  pogledu  sode
lovala z D em okratično stranko  levi
ce (PDS), ker predstavlja alternativo 
levem u zavezništvu, ki ga ku je PDS. 
Odločno je dalje zavrnil vsakršno so
delovanje z M SI, m edtem  ko b i bil 
p rip rav ljen  na pogovore s Silviom  
Berlusconijem , televizijskim  mogot
cem, k i snu je  zm erno sred in sko  po
litično fronto kot p ro tiu tež  levici.

Z anim ivo je, da na občnem  zbo
ru  skoraj ni b ila  om enjena K rščan
ska dem okracija, iz česar izhaja , da 
je za Ligo in  n jenega vodite lja  ta 
stranka že politično  m rtva.

Na občnem  zboru , k i je potekal 
v A ssagu v m ilansk i p ok ra jin i in  ki 
ga označujejo kot uvod v kongres Se
verne Lige, je m oral Bossi tu d i ugriz
n iti v k islo  jabo lko , saj je b il le ne
kaj d n i prej are tiran  s trank in  uprav
n i ta jn ik  Padelli, k i je v zaporu  ta
koj p rizna l, da je prejel od znanega 
industrijskega koncem a Ferruzzi 200 
m ilijon  lir  za stranko , vsote pa ni 
v k n již il in  s tem  zagrešil kaznjivo 
dejan je . Padelli, k i je po p riznan ju  
b il takoj izpuščen  iz zapora, je pred  
delegati iz javil, da se je obnašal kot 
o trok , delegati pa so takoj zbrali 200 
m ilijonov, k i so na razpolago sodni 
ob lasti. Severna liga Ferruzzijevega 
denarja  ni sp loh  videla, ker so n jen  
sedež ob iska li ta tovi in  ga odnesli. 
L igin »spodrsljaj« so seveda takoj iz

koristili n jen i nasp ro tn ik i in  tekm e
ci. Tako je g lavni u red n ik  znane re
vije »II M ulino« napisal: »Zame je Li
ge konec. Po zgodbi o Ferruzzijevem  
denarju  Liga ne m ore več m ahati z 
zastavo korupcije . O staja ji federa
lizem , a se bo  o tem  m orala pogajati 
z zavezniki. Toda zdaj ostali po liti
k i lahko  rečejo Bossiju: dobrodošel 
m ed nami!«

Povsem  nerazum ljivo  je, da na 
Severno ligo, ki se je na zadn jih  
u p ravn ih  vo litvah po  glasovih  okre
pila in  postala v severnih pokrajinah 
najm očnejša po litična stranka , osta
le stranke prežijo kot lovci na divjad. 
Pri tem  p redvsem  opozarjajo , da Se
verna liga k ljub  vsem u n i dobila  žu
pana ne v G orici, ne v Benetkah, ne 
v T rstu. To naj b i b il znak , da je ran
ljiva. V od iln i ita lijansk i politolog 
G iovanni Sartori je napisal: »Ne mo
rem o govoriti o Liginem porazu, kaj
ti G enova in  Benetke sta neodvisn i 
že tisoč let, T rst pa je avstroogrska 
zem lja. Ko se bo rešila odcepitvenih  
skušn jav  in  se zneb ila  populistične 
folk lore, bo Liga posta la živ ljen jsk i 
izraz m eščanskega protesta.«

G lede na korenite novosti v volil
nem  sistem u in  glede na zlom  dose
d an jih  v ladn ih  strank  bo  v Italiji 
odslej vedno bolj ak tualno  vpraša
nje ob likovanja širok ih  zavezništev, 
ki naj se zavzem ajo za ob last na vse
d ržavni ravni. Predvideva se ob liko
vanje dveh ali treh  front, leve, sre
d in ske in  desne. Na levici postaja 
položaj vedno  jasnejši: D em okrati
čna stranka levice je že dokazala, ka
ko je sposobna združevati sile, m ed
tem  ko je stanje silno zapleteno v po
litičn i sred in i in  tu d i na desnici. 
S lednja im a dozdaj svoj steber v mi- 
sovskem  g iban ju , k i pa verjetno ne 
bo n ikdar postalo takšna politična si
la, da b i resno  lahko  računala na pa
lačo Chigi v Rim u (sedež vlade). Ge
sta, ki jo je pred  dnevi nared il G ian- 
franco Fini, ko je po ložil šop nagelj
nov na k raju  enega n a jh u jš ih  naci- 
fašističnih zločinov — ardeatinske ja
m e — je trem a sm atrati za povsem  
p ropagandno  dejan je . Š iroki javno
sti ljud je, kot so Fini in  p rija telji, ne 
dajejo  nobenega jam stva, kar zade
va zvestobo tem eljn im  načelom , ki 
so lastna dem okratičnem u svetu.

Te dn i sm o v m ilanskem  »II Cor- 
riere della sera« brali, da je spočetje 
fronte, k i naj bo p ro tiu tež  levici, še 
zelo daleč. T akšno  naj b i tu d i ostalo 
vse dotlej; dok ler K rščanska dem o
kracija ne bo razčistila položaja v 
svoji no tran josti, in  sicer s tem, da 
bo ločila svojo desnico od svoje le
vice. K ristjanom  torej spe t p rip isu 
jejo  pom em bno vlogo v političnem  
življenju Italije. P rihodnji meseci pa 
u tegnejo b iti odločilni, saj se bo med 
d rug im  lahko  videlo, kako  poteka 
lov na proste glasove sta rih  v ladnih  
strank.

D RA G O  LEGIŠA

Ob koncu leta je navada, da dela
mo obračun svojega delovanja v teko
čem letu. Pregledujemo načrte in za
stavljene si programe, ki smo sijih  za
dali ob novem letu. Kot posamezniki in 
družine, delajo to tudi javne ustano
ve, uprave, vlade, itd. Delamo tudi 
s komentarji ob opravljenem delu ve
likih političnih ustanov in inštitucij, 
ki so danes v politični Evropi. To še 
posebej, ker smo nedavno vstopili v

ZARADI BOŽIČNIH IN NO
VOLETNIH PRAZNIKOV BO 
PRIHODNJA ŠTEVILKA NO
VEGA LISTA IZŠLA V ČETR
TEK, 6. JANUARJA 1994.

Uredništvo in uprava

Evropsko unijo, novo posodobljeno ob
liko Evropske gospodarske skupnosti.

Kako je danes z bodočo usodo po
litične Evrope? Kaj bo prinesla Ev
ropska unija? Letošnji glavni akt ev
ropske integracije na političnem po
dročju je gotovo ustanovitev Evropske 
unije, s katero smo zadnji čas gotovo 
začeli novo obdobje združevanja in po
litičnega poenotenja. Medtem ko cela 
vrsta držav severne Evrope (kot Fin
ska, Norveška, Švedska) in srednje 
Evrope (npr. Avstrija) že nestrpno ča
ka na vstop oz. na ugodno rešitev za
devnih prošenj, si druga skupina 
držav nekdanje komunistične Evrope 
prav tako prizadeva za članstvo v no
vi Evropi. Med temi tudi republika 
Slovenija, ki je zdaj na tem, da si po 
že uspelem vstopu v Evropski svet se
daj pridobi še pridruženo članstvo 
dvanajsterici.

Kakšno je današnje stanje politi
čne Evrope? Večkrat smo že na teh 
straneh razglabljali o teh vprašanjih, 
tako splošne politične usmeritve Ev
rope kot partikularnih vprašanj, kot 
je manjšinsko, v sedanji in bodoči Ev
ropi. Večkrat se piše in debatira o se
danji E vropi držav, ki je seveda pre
cej centralistično urejena in vodena. 
Prav tako o sedanji nemoči evropske
ga parlamenta, ki nima kake večje 
oblasti razen moralne in kontrolne, če
prav se bo po novi Evropski uniji tu 
di njegova pristojnost znatno poveča

la. Ideja Evrope držav je seveda tes
no povezana z vladno politiko držav- 
članic in se predvsem kaže v sedanji 
Evropski komisiji, ki je izvršna oblast 
(predseduje j i  že dolgoletni francoski 
politik ]acques Delors). Vmes je se
veda stopil Maastricht, imeli smo 
pred kakim letom pomembno zaseda
nje predsednikov v Birminghamu. In 
prav v tem britanskem mestu se je po
rodila nova programska listina o Ev
ropi, ki prvič govori o E vropi držav
lja n o v  in se nagiba k večjemu upo
števanju pripadnikov posameznih na
rodov in kultur Evrope. Večkrat smo 
že poudarjali idejo Evrope narodov  
in dežel, ki bi bila prava podoba in 
tudi gotovo zaželen cilj našega gleda
nja na Evropo in bi tako resnično upo
števala in ovrednotila evropske du
hovne individualnosti, kot so narod, 
jezik, kultura: stvarnosti duha, ki so 
vedno prednjačile v lestvici vrednot. 
In če danes nismo še tu, pa vseeno po
meni birminghamska listina le korak 
naprej, ki bi ga nato vse države čla
nice dvanajsterice morale tudi dejan
sko izpeljati in izvesti.

Poleg drugih novosti naj tu kot 
zadnjo omenimo še eno. Na jesenskem 
zasedanju manjšinskih strank v Car
diffu v Veliki Britaniji je med drugim  
tekla razprava tudi o predvidenem  
Svetu dežel, ki naj bi stal ob evrop
skem parlamentu. Bil bi mnogo manj

Naročnina za NOVI LIST 
za leto 1994 znaša 55.000 lir (za 
tujino 60.000 lir). Vsoto lahko 
nakažete na poštni tekoči ra
čun št. 13978341 (Trst) ali pa 
plačate v našem uredništvu, 
V.le D'Annunzio 27/E.

številen (EP šteje sedaj skoraj 600 ev- 
roposlancev). Morda bi v njem bilo 
mesto za tiste manjše stranke, ki za
enkrat niso zastopane v  skupščini v 
Strasburgu. To bi bil tudi korak na
prej za prisotnost in sodelovanje 
manjših (in s tem predvsem manj
šinskih) predstavništev v evropskih 
organizmih. Zaenkrat pa tu ni še ni- 
kake gotovosti, kako bodo to posamez
ne države urejevale, je pa lahko do
ber napotek za naprej.

k  k  k

Leto 1994 bo prineslo politični Ev
ropi četrte volitve v strasburški par
lament. Prav gotovo bodo vse prej 
omenjene teme navdihovale in sprem
ljale volilno kampanjo v  dvanajstih 
državah-članicah. Notranje politične 
zadeve posebej v Italiji danes sicer ne
koliko zagrinjajo to problematiko, saj 
bodo še prej na dnevnem redu mar
sikje (tudi pri nas) pomembne uprav
ne volitve, nato pa gotovo spomladi 
tudi parlamentarne. Evropske volit
ve so določene za mesec junij. In prav 
vse te volitve bodo tudi pri nas zade
vale manjšinsko problematiko. Zato 
bomo na to v novem letu zelo pozorni!

a .b .
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Pogovor z državnim sekretarjem R. Slovenije dr. Petrom Vencljem

Združuje m s predvsem zavest,
Preteklo je leto dn i, odkar ste 

kot državni sekretar prevzeli skrb 
za Slovence v zam ejstvu in zdom 
stvu. Prav gotovo ste si n a ložili 
na ramena velikansko breme, saj 
ž iv i izven  meja m atične države 
skoraj tretjina celotnega sloven 
skega naroda. Kaj b i povedali o 
svoji dosedanji izkušnji?

Dolžnost sem prevzel konec febru
arja letos, tako da še ni minilo leto 
dni. Nisem je prevzel neveden, saj 
sem kot minister za šolstvo spoznal 
mnoge težave in probleme Slovencev 
v zamejstvu in zdomstvu. V času 
prvih demokratičnih volitev leta 1990, 
sem organiziral v Kranju okroglo mizo 
o Slovencih v zamejstvu in leta 1992 
okroglo mizo o Slovencih po svetu. 
Obe sta bili dobro obiskani in so se ju  
udeležili mnogi znani zamejski Slo
venci. Teže prevzete naloge sem se za
vedal. Prevzel sem jo z željo, da na
redim vse, kar je mogoče za boljšo po
vezanost med matično državo in Slo
venci v  zamejstvu, zdomstvu in izse- 
Ijeništvu.

Preteklost nam je v teh odnosih 
pustila globoke rane. Zato je ena od 
osnovnih nalog, kako vzpostaviti pra
vičen in enakopraven odnos do vseh 
delov slovenske skupnosti, kako vzpo
staviti zaupanje med nami. To, kar 
nas povezuje, ni enotnost v ideolo
škem, političnem, verskem ali še kak
šnem pogledu. Združuje nas pred
vsem zavestna odločitev, da se čuti
mo kot del slovenske skupnosti, kot 
pripadniki slovenskega naroda. Da 
ravnanje po teh načelih ne bo možno 
postaviti kar čez noč, je realnost, ki 
jo sprejemam. Na tej poti nam ne bo 
nič poklonjenega, čaka nas resno in 
zahtevno delo.

Katere razlike ste predvsem  
opazili med Slovenci v  zdom stvu  
in  tistim i v zam ejstu?

Pri Slovencih v  zdomstvu je čuti
ti navezanost na domovino, na slo
vensko kulturo in jezik in pri mnogih 
željo, da se vrnejo domov. Slovenci v  
različnih delih zamejstva se počutijo, 
da so tam, kjer so, doma, želijo ohra
niti svoj jezik, kulturo, vero in nava
de. Povsod pa je prisoten čut ogrože
nosti in strah pred asimilacijo.

Slovenska ustava in njene iz 
vršilne norm e dovolj jasno dolo
čajo, kakšen  naj bo odnos med  
sloven sk o  državo in  S lovenci iz
ven  njenih  meja. Kot človek , ki 
je uradno zadolžen , da ustavno  
določilo  izvaja v vsakdanjem  živ
ljenju, m enite, da je d oločilo  do
volj jasno izob likovano ali b i že
le li še kakšno dopoln ilo?

V ustavi je en sam stavek, ki go
vori o skrbi za vse dele slovenstva zu
naj slovenske države in o pospeševa
nju stikov z domovino. Novih pred
pisov o urejanju teh odnosov ni, ka

ko je bilo včasih, pa ni neznano. Z  
mnogimi deli slovenske skupnosti v 
zamejstvu, zdomstvu in izseljeništvu 
stikov skoraj ni bilo. Priča smo bili ce
lo sovražnemu odnosu do nekaterih 
delov. Res je, da so se ti odnosi začeli 
boljšati v  zadnjem desetletju, vendar 
še danes niso urejeni. Nekaj od tega 
bomo morali urediti s predpisi. Pri 
tem pa je potrebna previdnost, da ne 
bi padli v birokratsko togost, ki ni spo
sobna slediti spremembam v življenju.

Slovenci v Italiji sm o pred 
kratkim  posredovali ita lijanske
mu parlam entu in  v lad i zakon
sk i predlog za zaščito in  varstvo 
svojih  tem eljn ih  pravic. Zato so 
vaše izkušnje v tem  p ogled u  go 
tovo dragocene. Bi kaj o tem  po
vedali?

Gotovo je zaščitni zakon pomem
ben dokument pri reševanju mnogih 
odprtih vprašanj slovenske skupnosti 
v  Italiji. To je notranja in mednarod
na obveza Republike Italije. Posebno 
pomembno je, da bo prinesel takšne 
rešitve, s katerimi se bo strinjala ve
čina tako na Tržaškem, Goriškem in 
v Benečiji. N e pričakujmo pa, da bo 
zakon čudodelno rešil vse probleme. 
Marsikaj bi lahko bilo že danes dru
gače, ko zakona še ni, če bi si bolj zau
pali in bolje sodelovali.

Pa sm o že pri problem u, ki se 
nas neposredno tiče. Kako sod i
te o svojih  izkušnjah pri delu  in  
stik ih  s slovensko narodno skup
nostjo v Italiji?

Slovenski značaj se močno menja 
od prekmurskih ravnic, preko štajer
skih in dolenskih goric, do tržaškga 
zaliva. Opazna je razlika med Slovenci 
na Koroškem in v Furlaniji-Julijski 
krajini. Tudi znotraj Italije so obču
tene razlike med Slovenci, ki pa jih ni 
tako preprosto opisati. Rekel bi, da de
luje na primer goriška bolj »mehko« 
od tržaške, celotna Primorska pa »po
končno in samozavestno«.

Katera je po V ašem  bistvena  
razlika m ed stanjem  za časa eno
umja in današnjim ?

Čas enoumja je razdelil Slovence 
v  dva tabora in uradna Slovenija je 
skrbela in sodelovala le s tistim delom, 
ki ji je bil ideološko, politično in še v 
nekaterih drugih interesih blizu. Do 
drugega tabora je bila zadržana, ne
naklonjena in celo sovražna. Razlike 
v odnosih so se spreminjale in zmanj
ševale tako, kot so se menjali in de
mokratizirali odnosi v Sloveniji sami. 
Vendar ostajajo in delujejo vplivi iz 
preteklosti še danes, čeprav je Slove
nija samostojna in demokratična drža
va. Za odpravo razlik sta potrebna čas 
in spremembe v  mišljenju in načinu 
dela.

Kaj b i p oved ali o poteku po
govorov o posodabljanju Osima? 
K oliko je ali bo v teh pogovorih  
prostora za m anjšinsko proble
matiko?

Pogovore med dvema sosednjima 
državama vidim kot pot za urejanje 
medsebojnih odnosov na vseh podro
čjih. Razumljivo je, da so interesi in 
povdarki na obeh straneh različni. 
Namen pogovorov ni le posodablja
nje Osima, cilj je izboljšanje in nad
graditev že doseženega med obema 
državama. Pri tem gre za uporabo na
čel, ki sta jih  dolžni enako spoštovati 
obe strani. Obe strani se zavedata, ka
ko pomembno je urediti tudi položaj 
obeh manjšin, italijanske v  Sloveniji 
in slovenske v  Italiji. S to nalogo naj 
bi se ukvarjala posebna podkomisija, 
ki jo bom na slovenski strani vodil jaz.

Imamo vtis, da nekatere si
le  oz. bolje rečeno posam eznik i

na tej in  on i strani državne m e
je skušajo m anjšino enostran
sko vpletati v  sloven sk o  stran
karsko ž iv ljen je . V tem  vid im o  
tudi g lavni vzrok za kritike Va
šega dela. Kaj m enite o tem?

Žal je vaš vtis resničen. Gre za 
poskuse ohranjanja privilegijev in po
sebnega položaja. Stranke so za te na
mene kar primemo sredstvo. Tudi po
ta blatenja, lažnih obtožb, grdega 
sumničenja in očitkov m i niso nezna
na. Dobro sem jih  spoznal že kot član 
prve slovenske vlade. Mirno lahko re
čem, da ne jaz niti moji sodelavci ne 
razmišljamo skozi strankarske pogle
de. Zanima nas le pošten in odkrit od
nos Slovenca do Slovenca. Odprti smo 
do vsakega in za vse.

In na koncu še nekaj oseb n e
ga: kako boste p reživeli božične  
in  novoletne praznike? Že zdaj 
Vam  izražam o najtoplejša vošči
la in  Vam  že lim o  nov ih  uspehov  
v  letu 1994.

Božič in novoletne praznike bom 
preživel doma z družino. Sedanje de
lo mi vzame veliko časa, tudi mnoge 
sobote in nedelje, zato si resnično že
lim biti te dni v  domačem krogu. Ča
ka pa me v  nedeljo na sv. Štefana sre
čanje z zdomci, ki ga pripravlja časo
pis Naša Slovenija v  Radencih. Mož
no je, da ostanem tam kakšen dan več. 
Tudi na novoletno srečanje v Tinje me 
vleče.

Hvala lepa za dobre želje in vošči
la. Tudi sam želim, v svojem imenu 
in imenu svojih sodelavcev, bralcem 
Novega lista, vsem Slovenkam in Slo
vencem in vsem ljudem dobre volje 
blagoslovljene božične praznike in 
zdravja in uspehov v novem letu.

Pogovarjal se je D rago Legiša

Prijetna proslava ob

V Nabrežini je bila v sredo, 8. decembra, osrednja proslava ob 100-letnici 
rojstva domačega pesnika Iga Grudna. Pel je zbor, ki se imenuje po njem, v 
moški, ženski in mešani zasedbi pod vodstvom Ksenije Kos. Nadvse zanimi
va so bila pričevanja ljudi, ki so Grudna osebno poznali, nato pa so nastopili 
dijaki domače srednje šole. Zelo originalno so prikazali pesnikovo življenje 
s slikam i in recitacijami njegovih poezij. Dijaki so svoj nastop pripravili sa
mi, seveda s pomočjo ravnatelja in profesorjev.

Na sliki: (foto S. Ferrari) Prizor z Grudnovega večera v Nabrežini
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Janez Vuk

Psi lajajo, karavana gre dalje
Pismo uredništvu

Pustimo, da si Slovenija 
sama razčiščuje pojmeZ gornjim , prostaško  om alova

žujoče zvenečim  arabsk im  p reg o 
v o ro m  je ljub ljansko  v e lep o d je t
je S m elt v »reklam nem « og lasu  v 
D elu  »odgovorilo« na  u tem eljen e  
ob tožbe o m ilijonsk ih  zn esk ih  v 
n em šk ih  m ark ah , ki so  končali v 
žep ih  različnih »bossov« tega p o d 
jetja in d ru g ih  sodelu jočih . Sm elt 
se po  H itovem  zg led u  n i ograd il 
o d  k rim inalnega  početja  vp livn ih  
p o sam ezn ik o v , tem več  z n e v e r
je tn o  a roganco  in  c in izm om  jav 
nosti sporoča , da so on i »karava
na«, ki gre dalje, zgrožena javnost 
pa  je  »pasji trop«, ki lahko  kve
čjem u nem o čn o  laja.

S svojim  og lasom  je S m elt n e 
h o te  prisolil zaušn ico  ne  le jav n o 
sti, tem več še bolj tem u , k ar naj 
bi bila  p ra v n a  d ržava . Če je kriti
čnega in  zavze tega  n o v inarja  še 
m ogoče ozm erja ti s p so m , ki la
ja, bi se (p ravna) d ržav a  na  to lik
šno  p o sm eh o v an je  p rav n em u  re 
d u  m orala zganiti že iz p rep ro ste 
ga razloga, da  se v  jav n o sti o h ra 
n ja  u tv a ra , da  p rav n a  d ržav a  ob 

sta ja  in  da  je  sp o so b n a  uveljav i
ti svoj p ra v n i red  in  b ran iti svo 
je dosto janstvo  in verodostojnost. 
Sm elt je nam reč jasno, urbi et orbi 
o znan il, d a  je »cesar gol«, da  je 
n em o ra ln o , k rim ina lno  početje  v 
resn ici k o ris tn a  in  sp lo šn a  p ra k 
sa, da je to del »sistema«, ki »delu
je«. O znanil je, da so njegovi ljud 
je dovolj m očni in  dovolj p ro teži- 
ran i, da  se lahko  celo p o sm e h u 
jejo »lajajočim psom «. O b  p rim e
ru  S m elt je s im p to m atičn o  tud i, 
da  je to  po d je tje  en o  n a jtrd n e jš ih  
g o sp o d a rsk ih  oporišč  krogov , ki 
so b lizu  p re d se d n ik u  K učanu , za 
ka te reg a  je zn an o , da  ga je na 
zad n jih  vo litvah  p o d p rlo  65 o d 
sto tk o v  s lovensk ih  volilcev.

Sm eltov  p rim er bi ne  zaslužil 
to likšne pozornosti, če n e  bi na n a 
rav n o st k a rik a tu rn o  izo stren  n a 
čin razkrival stan ja  d u h a  v sodob
ni S loveniji. T em eljna značilnost 
sedan jega  tren u tk a  je p o p o ln  raz
p a d  p rv in sk ih  m o ra ln ih  v red n o t, 
ki ga celo p re jšn ji p artijsk i režim  
ni dovolil v tako širokem  obsegu , 
zavedajoč  se, da  bi d ru ž b a  na  ta 
način  p o sta la  p reveč  kao tična in 
neobv lad ljiva . D anes pa  kaos ne  
gre  na  šk o d o  partije , tem več na 
šk odo  dem okracije , za to  ga n o 
m en k la tu ra  n ek d an je  partije  celo 
zav es tn o  u stvarja .

L judje v Sloveniji so  si vse bolj 
ed in i v oceni, da  je bilo  prej b o 
lje. Toda ljud je  se večinom a ne 
zavedajo , d a  so žrtve  p reve jane  
m anipu lac ije  b rezv es tn e  politike 
n ek d an je  n o m en k la tu re , ki zasle
du je  en  sam  cilj, n am reč  b o g a te 
n je  svojih  članov, ne  g lede  na  n a 
čin in  sred stv a . Pri tem  se avtorji 
te  politike poslužu je jo  d ržavnega 
aparata , javn ih  občil in  vsakovrst
n ih  institucij, enako  ko t so se v 
p re jšn jem  rež im u . R azum ljivo je, 
da jim  to v  veliki m eri u sp ev a , saj 
so na večini ključnih  položajev še 
v ed n o  ljudje, ki so te položaje d o 
segli po  partijsk em  ključu. V zor
čen p rim er, ki kaže, kako  in te re 
si nom enkla tu re  lahko vplivajo na 
delovanje institucij, je afera z m a
riborskim  orožjem . S lovenska so
dišča so se  v p rim erih , ko je šlo 
za tih o tap ljen je  p o sam ezn ih  ko
sov  orožja , n e m u d o m a  odzvala . 
O sum ljenci so bili b rž  a re tiran i in 
obso jen i n a  v isoke z ap o rn e  kaz
ni. V m ariborskem  p rim eru , ko je 
šlo za več ko t desettisoč av to m at

sk ih  p u šk , m inom etalce  in  m ilijo
ne  nabo jev , so bili vsi osum ljenci 
izpuščen i že p o  nekaj d n eh  in nič 
n e  kaže, d a  bo zad ev a  km alu  do 
bila so d n i epilog.

Realni politični in gospodarsk i 
sis tem  v  S loveniji d an es  je n a 
čin, ki om ogoča obstoj in de lova
n je  t.i. udbom afije . Ta v največji 
m eri obv ladu je  g o sp o d a rs tv o  in 
posledično politiko. T oda vse le ni 
tako  b rez izh o d n o , kot se zdi. O b
staja  nekaj politikov, nekaj nov i
narjev, nekaj kritičnih in telektual
cev in  tu d i nekaj a n o n im n ih  ud- 
bom afijsk ih  skesancev , ki jav n o 
sti p o s to p o m a  razkrivajo  doslej 
sk rito  politično zakulisje , g o sp o 
darsk i k rim inal in  nav eze  m ed  
n jim a. Z d i se, da  je led v en d arle  
p reb it in da se S lovenci p o s to p o 
m a le začenjajo  zav ed a ti, da  so 
p o d  p lo h o  paro l o dem okraciji, 
p rav n i d ržav i in  tržno-socia lnem  
d ru žb en em  sistem u  posta li žrtve 
d ržav n o  in politično p ro tež iran e- 
ga g o sp o d arsk eg a  krim inala  brez 
p rim ere  in  da  so ko lovod je  tega 
ropa  ljudje, katerih  sm ehljajoči se 
obrazi so se  v p red v o liln em  času 
ponu ja li s tisočerih  p laka tov  ši
rom  S lovenije. Kot k aže , se tu 
di S lovenija p o s to p o m a  prib ližu 
je nečem u, kar se v Italiji im en u 
je akcija »čiste roke«.

V Sloveniji se vedno bolj širi n a 
vada m edsebojnega obračunavanja 
tako m ed strankam i, kot še bolj m ed 
posam ezniki, tako politiki kot gospo
darstveniki. Končni cilj takega početja 
je oblast, razloge takega vedenja gre 
iskati p redvsem  v osebnem , napa
čnem pojm ovanju demokracije, vzro
ke lahko iščem o v dejstvu, da je ob
lastna struk tura v Sloveniji v bistvu 
ista, kot je bila m ed prejšnjim  eno
umjem, posledice za mlado dem okra
cijo pa so nam  še neznane, z goto
vostjo pa lahko trdim o, da ne bodo 
prikazovale Slovenije v dostojni (ali 
kot je tam  v m odi »evropski«) luči. Za
nim ivo je, da so se tega lotila z vso 
vnem o in v prvi vrsti vsa sredstva jav
nega obveščanja, kar lahko razum e
mo kot boj za širitev kroga bralcev oz. 
poslušalcev. Časnikarji, tako radij- 
sko-televizijski kot časopisni, kar tek
m ujejo v odkrivanju »škandalov« in 
»škandalčkov«, priljubljen šport pa 
jim je tud i kritiziranje oz. dobesedno 
blatenje politikov. Če to lahko razu 
memo, če že ne m orem o opravičiti pri 
sredstvih  javnega obveščanja v do 
m ovini, nam  ne m ore biti jasno in 
nam  je sploh nerazum ljivo, zakaj se 
tega sistem a poslužujejo tudi zam ej
ski časopisi in še zlasti edini dnevnik.

Ne mine teden, da ne bi v »našem« 
dnevniku zasledili več ali manj ostre
ga napada na slovenskega zunan je
ga ministra, ki je enkrat nesposoben, 
drugič enostransko strankarski, tret
jič nepripravljen itd. Taki napadi pri
hajajo običajno izpod peresa znane
ga »naprednega« časnikarja, bivšega 
odgovornega urednika Prim orskega, 
Boga Samse. N jem u občasno prisko
či na pom oč bivši slovenski zunanji 
m inister, Dimitrij Rupel, ki se še ni 
sprijaznil z dejstvom , da ne zaseda 
več takega važnega m esta. Da bi kri
tikam  oz. napadom  dali večji pouda
rek, se v Piccolu več ali m anj redno 
oglaša Miro Kocjan, katerem u je po 
sebno pri srcu Zunanje ministrstvo in 
občasni spodrsljaji.

Slovenija, kot m lada sam ostojna 
država, ki išče sam ostojno pot m ed 
evropske dem okratične države, se 
skuša m ednarodno  uveljaviti in po
kazati, da sodi m ed zanesljive in res
ne partnerje, ki so se otresli starega 
enoum ja; to pa ji vselej ne uspe, ker 
je še preveč oblasti ostalo v rokah lju
di prejšnjega režim a, ljudi, ki so se 
čez noč prelevili ali »demokratizirali« 
in sedaj branijo  svoje privilegije. Če 
pomislimo še, da je strankarski sistem 
še v povojih in torej vlada popolen 
kaos, saj stranke rastejo, se množijo, 
se levijo iz dneva v dan, da je torej 
prejšnji »estabilischment« še vedno na 
ključnih položajih, da je sam a vlad
na večina sad nujne, nenaravne koa
licije strank s popolnom a nasprotujo
čimi si programi, lahko samo občudu
jemo najvišje vladne predstavnike, da

že leto dni obvladujejo, tud i če ob ob
časnih m edsebojnih nesoglasijih, po
litični položaj. Tu gre om eniti po eni 
strani zrelost D rnovška in Peterleta, 
po drugi pa Kučana.

Pustim o torej, da si Slovenija sa
ma razčiščuje pojm e in da njeni p re
bivalci sami rešijo svoje problem e, saj 
so doslej dokazali, da znata , ko gre 
za življenjska vprašanja, pozicija in 
opozicija najti pravo rešitev. To je 
končno problem  slovenskih državlja
nov, ki so skoro petdese t let živeli 
pod enim  režim om , ki so si sam i iz
brali drugega in ki se z vsem i sred
stvi (tudi dvomljivimi) skušajo pri
ključiti t.i. »evropski« skupnosti, ka
tero še preveč idealizirajo, saj se Ev
ropa doslej še ni izkazala kot dežela, 
ki naj bi jo jemali za zgled; vsaj kar 
zadeva vprašanja zaščite manjšin, ko
rupcije, rasne strpnosti itd.

Vsakdo, ki objektivno sledi in oce
njuje delovanje slovenske vlade, m o
ra priznati, da se dosledno  trudi za 
uveljavitev pravic svoji m anjšini, to
rej nam . To se je v prejšnjem  režim u 
dogajalo le ob izrednih prilikah kot so 
bili razni obiski predstavnikov sloven
ske m anjšine v Ljubljani ali obratno 
obiski predstavnikov ljubljanskih ob
lasti pri nas in to v glavnem  deklara
tivno. Tokrat pa slovenske oblasti do
sledno ob vsaki priliki zahtevajo od 
sosednjih držav še nepriznane pravi
ce za svojo m anjšino. Ne vem o, če 
bodo tokratne, naše in njihove, zah 
teve uresničene, saj je še vedno p re
močno čutiti vpliv nacionalističnih sil 
in ta vpliv se kaže v občasnem, čeprav 
tihem  nasprotovanju Italije do raznih 
m ednarodnih članstev Slovenije (zad
nje proti sprejem u v evropski svet za 
m edsebojno obrambo ali odpovedani 
D rnovškov obisk pri C iam piju). Jas
no je, da italijanski krogi tako politični 
kot vladni, uspešno  izkoriščajo neso
glasja, da o napadih  sploh ne govo
rimo, slovenske m anjšine z m atično 
dom ovino.

Sprašujem  se: nam  torej vm eša
vanje in enostranske kritike na slo
vensko vlado oz. na posam ezna m i
nistrstva (zunanje in obram bno) ko
risti? Je m orda ta naloga edinega 
dnevnika, ki naj bi bil last vse m anj
šine? M ar je SKGZ, form alni lastnik 
dnevnika, ubrala pot tretje »krovne« 
organizacije, sam o v naspro tn i sm e
ri? To so vprašanja, ki se mi poraja
jo, ko berem  enostranska in ten d en 
ciozna poročanja lepega, barvnega 
dnevnika Slovencev v Italiji; dnevn i
ka, ki naj bi po  osam osvojitvi Slove
nije postal res časnik vse manjšine, ki 
pa nas v resnici kot njegov dvojček 
(ali oče) Republika pita le z eno res
nico, ki se rojeva v točno opredelje
nih krogih, ki so bolj občutljivi na spe
cifične, m orda ekonom ske interese, 
kot na nacionalne interese naše skup
nosti. Antek Terčon

Božično sporočilo in tople novoletne želje naj 
nam vlijejo novega poguma, volje do dela in 
vedrosti v  nelahkih časih, ki pa jih spremlja 
zavest, da skupaj marsikaj zmoremo.

Slovenska skupnost  
v deželi Furlaniji-Julijski krajini
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»Zberite se
da se ne izteče čas«
Saša Rudolf

S alavat, d žen aza , in  e l-hašar, 
po  n aše  o zn an ilo  sm rti, pog rebn i 
sp rev o d  in  p re g n a n s tv o  — tri b e 
sede, ki označujejo tragedijo  m u s
lim anskega naroda po 20 m esečni 
vojni, ki ji n i v ideti konca . Če je 
še p re d  dese tim i leti, ko so se v 
Sara jevu  m rzlično  p rip rav lja li na 
z im ske o lim pijske igre, ki v te d a 
nji neuvrščen i Jugoslaviji n iso p o 
znale  bo jko ta  kot se je to  zgodilo  
na  p o le tn ih  leta 1980 v M oskvi in 
štiri le ta  kasn e je  v Los A ngelesu , 
le vsak  p e ti Sarajlila (tako se im e
nu jejo  m ed  seboj prebivalci Sara
jeva) v po lnem  poznal p o m en  teh  
arabsk ih  besed , je bil že aprila  
1992, ko se  je pričelo  trp ljen je  
Bosne, z n jihov im  p o m en o m  se
z n a n je n  vsak  tretji, d an es  pa  so 
na  u s tih  v seh , p rav  tako  ko t p re d  
200 leti, v času  tu ršk e  v ladav ine . 
Salavat, d žen aza , e l-hašar so tu 
di iz raz  o b u p a  n a ro d a , ki kot tak 
sp lo h  še n i zaživel, ki m u  n i bilo 
d an o , d a  bi se poglobil v la stno  
p re tek lo s t, obnovil svoje trad ic i
je in  običaje, saj M uslim ani d ru 
gega sp lo h  niso  zah tevali, zav e
dajoč se, d a  n im ajo  la s tn eg a  jezi-

P rem n o g o k ra t ni časa za m o
litev, d žen azo  je treba oprav iti na 
h itro  in  v k ritju , k er srb sk i to p n i
čarji najraje u sm erjajo  svoje m ož- 
n arje  na bo ln išn ice, šole, tržn ice 
in  pokopališča , da  z en o  sam o 
g ran a to  dosežejo  čim  večje razde
janje. Koliko pogrebov se je na sa
ra jevsk ih  pokopališč ih  sp rem en i-

ka in  ku ltu re , razen  tiste , ki je tes
n o  p o v ezan a  z v e rsk im i običaji 
bosanskim  razm eram  prilagojene
ga islam a.

Ko so d ese ttisoči p risiljen i v 
p regnanstvo , ko m orajo zaradi et
n ičnega čiščenja z b o rn o  culico 
v  roki zap u stiti dom , so rodn ike , 
zn an ce , vse , k ar so še d o  n ed a v 
n ega im eli, jim  ne  o s tan e  nič d ru 
gega, ko t da  po lg lasno , da  bi jih 
sovražnik  ne  slišal, ponavljajo  59. 
su ro  iz k o ran a , ki ga b liže a rab 
ščini izgovarjajo k u 'ra n . El-šahar, 
p reg n an stv o , je u so d a  stotisočev, 
e l-šahar je tu d i iztočnica 59. sure .

T oda večini ni d an o , da  bi n a 
šla zavetišče p red  nasiljem , g eno
cidom , ropan jem  kje d rugje , v pri
jazne jših  krajih . O sta re lim , ž e n 
skam  in o tro k o m  v obko ljen ih  
m estih  je nam enjena  še hu jša  uso
da: stradanje , zm rzovanje, in kon
čno sm rt o d  pom anjkanja, srbskih 
g ran a t ali izstre lkov  iz p u šk  so 
v ražn ih  o strostre lcev . Sm rt, ki jo 
n a z n a n i im an  z m in are to v , če jih 
srb ske  in  h rv ašk e  g ran a te  še niso 
po rušile . Im an  n azn an i salavat, 
o znan ilo  in m olitev  obenem :

lo v poko le , ko so srb sk e  g ran a te  
m rcvarile  m ed  žalujočim i.

Potem  ko so razkosali Bosno in 
H ercegovino, ko so se polastili ob 
nekdaj tih i, zdaj p a  že  pov sem  
očitni pom oči bosanskih  H rvatov, 
večjega dela  ozem lja, K aradžič in 
n jegovi zah tev a jo  še razdelitev  
Sarajeva.

In ker E vropa le sp rem lja  d o 
gajanje, se zadovo lju je  z o skrbo  
pom oči, in  k er tu d i sv e to v n a  o r
ganizacija  n i znala  ali ni ho te la  
zavzeti od ločnejšega  stališča in  
pokazati zobe napadalcu , se M us
lim ani v ed n o  bolj čutijo sam e, za
p u ščen e . N ič ču d n eg a , če se v er
sko in e tn ično  sila to leran tn i M us
lim ani v ed n o  bolj približujejo fu n 
dam en ta lizm u , ko pa d rugačnega 
izh o d a  ne  vidijo .

M iloševičeva Srbija, ki je g o 
sp o d arsk o  n a  tleh , p rav  tako p re 
življa težke dneve. Inflacija je p re 
segla vse do  sedaj z n an e  rekorde, 
vsaj polovica ak tivnega  p reb iva l
stva je na sezn am u  b rezpose ln ih , 
v trg o v in ah , k jer iz u re  v u ro  vi
šajo cene, p rak tično  n i kaj k u p i
ti. L ekarne so p razn e , celo a sp i
rin  je m oč dobiti le za nem ške 
m arke.

Kljub tem u  pa  se M iloševič ni 
o d p o v ed a l zam isli o veliki Srbiji, 
ki je povzročila  ra z p a d  Jugoslavi
je in vo jno  n a  H rvaškem  in v Bos
ni. V vo jaško-geografskem  in sti
tu tu  v B eogradu  so p re d  dnev i 
p rired ili p o sv e to v an je  na tem o 
»Tem eljna načela razm ejitve  n o 
ve  srbske  države«. Sodelovali so 
generali, č lani v ladajoče Sociali
stične stranke  Srbije, politiki, zgo
dov inarji in  geografi. Izdelali so 
zem ljevid  m eja nove srbske  d rža 
ve, ki p red v sem  na H rv ašk em  se
gajo dlje o d  sedanje fron te  razm e
jitve. V Bosni so v g lav n em  osvo
jili vse  cilje, očistiti p a  m orajo  še 
v z h o d n e  p red e le  o k rog  D žepe, 
S rebrn ice in  G oražd , k er ti kraji, 
ki so sicer p o d  v ars tv o m  Z N , se 
kajo povezavo m ed v zh o d n o  H er
cegovino , P o d rin jem  in  Srbijo. 
N ad zo r naj bi dobili tu d i n ad  
v zh o d n o  obalo  N ere tv e , da  bi si 
zagotovili izhod  na m orje  od  Pre- 
v lake d o  po lo toka  Pelješca, vk lju
čno  z o tokom  L astovo.

V v z h o d n i S lavoniji bi m orala 
Srbija dobiti še del O sijeka, N uštr, 
in  Ž u p an jo . V z a h o d n i S lavoniji 
naj bi dobili celo tno  ozem lje, ki je

Es-salatu, adždžilu bi-s-salati kable-l fevti, 
ve adždžilu bi-t-tevbeti kable-l-mevti.
Kullu nefsin zaikatu-l-mevti, 
va ma nefsun bi ejji erdin temutu.
El-kabru babun, kullu nasin alejhi ddhilun.
El-mevtu šerabun, kullu nasiti lehu šaribun.
El-mevtu murrun, kullu nasin lehu zaikun.
El-kabru ddrun, kullu nasin fiha ddhilun.
Fe-ntebihu, ju  uli-l-elbab.
Fe adždžilu bi-s-salati kable-fevti, 
ve adždžilu bi-t-tevbeti kable-mevti.
Kalellahu reala fi-l-Kudni-l-mubini:
Izd drae edželuhutn la jeste hirune sd-aten ve la 
jestekdimune.
Kalu inna lillahi ve inna ilejhi radži'une.
Ali po  naše:
M olim o. Z berite  se v m olitvi, da se ne izteče čas, 
skesa jte  se, d a  sm rt ne  p re sen e ti n as  in  vas. 
N ihče, k ar n as  živi, n e  ve, kje m u  je um reti, 
a vsako  bitje zap isan o  je sm rti.
G ro b  je p re h o d , u so jen  v sem u  sv e tu .
S m rt je n apo j, ki m oraš ga izpiti.
S m rt je g ren k o st, ki m o raš  jo použiti.
G ro b  je d o m o v an je  v se  človeške biti.
M rtvašk i beli p rti, s trg a n e  živ ljenja niti.
Z berite  se v m olitv i, da  se ne  izteče čas, 
skesa jte  se, d a  sm rt n e  p re sen e ti n as  in  vas.
D ejal je A lah vzv išen i v k o ran u  jasno : 
ko p rid e  konec, ga ni m oč odložiti 
n iti up o časn iti. (K u 'ra n  VII:34)
Mi A lahovi sm o, k n jem u  se hočem o vrniti.

zdaj p o d  nadzo rom  m ednarodn ih  
sil. T ud i S u n ja  naj bi b ila  srbska, 
češ da  je n a ra v n a  m eja reka Kol
pa. N a jad ran sk i obali bi jim  p ri
padla Peruča, M aslenica, Ž adar in 
Š irok p as  do  B iograda. Tako bi 
K rajina dob ila  izh o d  na m orje. 
H rvašk i bi ostal le ozek  p as  od  
Š ibenika in  Splita do  N eu m a, kar 
p o m en i, d a  bi bila T u d jm an o v a  
repub lika  razd e ljen a  n a  tri m ed 
seboj n ep o v ezan e  dele . Pa tud i 
na  ju gu , na m eji z M akedonijo , 
B eograd zah tev a  o b sežn e  p re d e 
le ozem lja, ki naj bi zg odov insko  
p rip ad a la  Srbiji.

Po 20 m esecih  v o jn ih  grozot, 
b an k ro ta  d o m a, se srb ska  osvoje- 
v a lna  po litika  ni sp rem en ila  niti 
za  p ed , p o s ta la  je celo še ag resiv 
nejša.

FOTO TRST 80 

prire ja  fotografsko razstavo 

D arko Bradassi:

BISERI V LEDU
V um etnostni galeriji Le Ca- 

veau, ul. Sv. Frančiška 51/a v 
Trstu, od ponedeljka, 27. de
cembra, do petka, 31. decembra, 
um ik 10.30-12.30 ter 17.00-20.00.

Vljudno vabljeni na otvori
tev v ponedeljek, 27. decembra 
ob 18.00!

Tečaj za novoizvoljene 
slovenske predstavnike

K rožek  za  d ru ž b e n o -p o li tič n a  
vprašanja Virgil Šček prireja krajši te
čaj za upravno-politično pripravo no
voizvoljenih občinskih in rajonskih 
svetovalcev. Prvo predavanje je bilo 
v torek, 14. t.m ., v Peterlinovi dvo
rani v Ul. D onizetti 3. Predaval je dr. 
Kazimir Cibi na temo: »Pristojnosti 
občinskih uprav  in vloga izvoljenih 
predstavnikov«. N adaljnja p redava
nja bodo določena tudi na osnovi po
sveta z zainteresiranim i.

Sarajevo pozim i... in še v miru
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Ivo Jevnikar

Deželni odbor 
pred krizo?

Ko gre N ovi lis t v  tisk, še ni zna
no, ka j bo z  deželnim proračunom  
za leto 1994 in z osta lim i tem eljni
m i finančn im i dokum enti. V torek 
jih  je  razširjena prva deželna sveto
valska kom isija  zavrnila. To se je  
zgodilo prvič  v skoraj 30-letni zgo
dovini dežele Furlanije-fulijske kra
jine. Polovica svetovalcev je  glaso
vala proti proračunu, druga polovi
ca, strankarsko kar precej pisana, 
pa se je  vzdržala. Opozicija, k i ima 
v  deželnem svetu  večino, je  namreč 
tako sprevrgla osnutek deželnega 
odbora, da ga niso mogle podpreti 
ne Severna liga ne liberalec in repu
blikanec, k i sedijo z  njo v  deželni 
vladi.

K akorkoli bo postopek stekel v 
deželni zbornici, je  jasno, da se je  
Fontaninijev odbor znašel pred kri
zo. Krščanska demokracija, socia
listi, D em okratična stranka levice 
in Stranka kom unistične prenove so 
v ostri opoziciji, težko pa si je  za
m isliti vladno koalicijo teh strank.

Od jun ijsk ih  vo litev  do danes 
pravzaprav deželnemu svetu  in de
želnemu odboru ni uspelo opraviti 
ka j posebno pomembnega. Tudi za
konodajna dejavnost je  v zastoju. 
Klestenje sredstev in vedno nova  
krizna žarišča pa dajejo m anjšin
skemu odboru prej vlogo gasilca ko t 
pa vlogo daljnoročnega reforma
torja.

Ob nastopu je  sedanja deželna 
vlada pojasnila, da želi izpeljati vo
lilno reformo po večinskem sistem u  
tud i za obnovitev deželnega sveta, 
nakar naj bi prišlo do predčasnega 
razpusta in novih vo litev . Za ko
renito volilno reformo pa je  potreb
na sprememba deželnega s ta tu ta  z 
ustavnim  zakonom. S krizo v Rimu, 
kjer se napovedujejo predčasne vo
litve, ni ne časa ne volje za spreje
m anje ustavnih  zakonov za našo  
deželo. K ako rešitev, k i  naj prepre
či dolgo zakonodajno in upravno  
m rtvilo , bo treba torej pragm ati
čno najti.

Ko se govori o voliln i reformi, je 
treba vedno znova opozarjati na 
nujnost, da zagotovi v sa j m inim al
no zastopstvo  slovenski manjšini. 
Slovenska stranka, Slovenska skup
nost, je  jun ija  prvič izpadla iz de
želnega sveta  že zaradi delne spre
membe volilnega zakona z uvedbo  
novega vstopnega praga in m ožno
s ti povezovanja po dveh strank. Či
s ti  večinski sistem  bi b il za m anj
še, in torej tud i za m anjšinske  
stranke naravnost nemogoč prag, če 
bi hotele nastopa ti same. Pri pove
zovanju  z drugimi strankam i pa 
večkrat pride do postavljanja pogo
jev  (na zadnjih  občinskih vo litvah  
v Trstu Slovenska skupnost ni m o

gla nastopa ti s svo jim  sim bolom ), 
ali pa sploh niso m ožni sporazum i 
(to se je  za Ssk junija  zgodilo na de
želni, a tud i na tržaški pokrajinski 
ravni), tako da sm o prepuščeni na 
m ilost in nem ilost večinskim  stran
kam . Slovenci, k i so izbrali p o t  
vključevanja v vsedržavne stranke, 
pa ostajajo odvisni od večine v last
nih strankah. Poznam o izkušnje  
Slovencev v  socialistični stranki, a 
tudi bolj dobrohotne skupine ne mo
rejo vedno daja ti prednosti Sloven
cem. Stranka kom unistične preno
ve je  na prim er na občinskih vo lit
vah v  Trstu izvolila  sam o enega 
svetovalca, torej županskega kan
didata  Spetiča. Težko s i je  zam isli
ti, da bo venomer kandidiral za to 
m esto Slovenec. V uninom inalnih  
okrožjih pa bo za vsedržavne stran
ke še teže določiti slovenskega kan
didata.

Z a to  je  nujno treba na jti meha
nizem, k i naj zajamči vsa j minimal
no zastopstvo . Če se bo dalo dose
či več, to liko  bolje. Z astopstva  ta
ko pom em bne sestavine tukajšnje  
stvarnosti ni mogoče prepuščati 
zgolj srečni voliln i aritm etiki in do
bri vo lji večine.

Glede deželne uprave Furlanije- 
fu lijske  krajine pa je treba poveda
ti še nekaj glede sredstev v korist 
kulturnih  in drugih dejavnosti slo
venske manjšine. Zadnja tri leta je  
dežela prejemala od države po osem 
m ilijard letno, s ka terim i je  krila  
tud i vse tis te  institucionalne po
stavke, k i jih  je  pred tem plačevala  
iz svojega proračuna (Slovensko  
stalno gledališče, k o t pa vsa gleda
lišča, glasbeno šolstvo, raziskoval
ne dejavnosti itd.). Po nekaterih ra
čunih je tako  prihranila poldrugo  
m ilijardo lir letno. Z a to  zdaj nika
kor ni sprejemljivo, da postavke (pa 
še s »pozabljivostjo« glede dvojezi
čne šole v Benečiji!) zapisuje skup
no s pripom bo, da bodo izplačljive  
pod pogojem, da jih  država res kri
je, k o t s to ji v osnutku državnega 
proračuna, k i pa še ni bil dokon
čno odobren!

Na vsedržavni ravni je  m anjši
na dosegla zvišanje prvotno močno 
znižane postavke. Upamo, da bo to 
potrjeno, vendar pa bo potreben še 
poseben zakonski ukrep, da bo de
nar razpoložljiv, sa j so ga vključili 
v splošni sk la d  predsedstva vlade 
za finančno kritje prihodnjih zako
nov. Kaže torej, da bo p o t do teh 
sredstev še dolga.

V primeru zam ud, a tudi v naj
slabšem  primeru um anjkanja tega 
državnega vira, pa si dežela n ika
kor ne more in ne sme »umiti rok«!

Martin Brecelj

Slovenci in volitve 
na Tržaškem

N a T ržaškem  nism o še dobro  
pospravili novem brsk ih  in decem 
brskih up rav n ih  volitev, ko nas že 
čakajo nove volilne p re izk u šn je . 
N a obzorju  so zdaj p red časn e  vo
litve za obnov itev  tržašk eg a  p o 
krajinskega sveta  in — seveda kot 
d ru g o d  po  d ržav i — p arlam en ta . 
M nogi n ap o v ed u je jo , da  b o d o  te 
v o litv e  p o te k a le  sk u p n o  ko n ec  
m arca in aprila. K m alu n a to  pa  bi 
m orali voliti še  Evropski p arla 
m en t in ni izključeno, d a  bo v d o 
g lednem  času prišlo tu d i do  p re d 
časn ih  d eže ln ih  volitev .

O krog volitev tržaškega pokra
jin skega sv e ta  je resnici na ljubo 
še  m arsika te ro  v p rašan je  o d p rto . 
Kot je zn an o , je bilo to izvoljeno 
telo »zam rznjeno« takoj p o  izvoli
tvi letošnjega junija na  osnovi raz
sodbe deželnega  u p rav n eg a  sod i
šča Furlanije-Julijske krajine, ki je 
sp re je lo  p riz iv  S everne  lige, češ 
da so volitve neveljavne, ker je bi
la n an je  p r ip u ščen a  lista F u rlan 
skega g ibanja  b rez  p o d p iso v , ki 
jih p red p isu je  n ova  volilna zako 
n o d a ja  za p red lo ž itev  k a n d id a t
n ih  list. To razsodbo je na začetku 
decem bra po trd il D ržavni svet, ta
ko da  je novoizvo ljen i tržašk i p o 
krajinski svet z »listarskim« p re d 
sedn ikom  Paolom  S ardos Alberti- 
nijem  na čelu dejansko  dokončno 
razpuščen . Zanim ivo pa  je, da  raz
sodba D eželnega up ravnega sodi
šča razveljavlja le tisti del volilne
ga p o sto p k a , ki zadeva  p red lo ž i
tev  k a n d id a tn e  liste F u rlanskega 
g iban ja , m ed tem  ko naj bi bil p o 
sto p ek  v o sta lem  veljaven  in  naj 
bi zatorej vo litve  ponov ili s k an 
d id a tn im i listam i, ki so se veljav
no  p red stav ile  za 6. jun ij 1993.

Ta m o žn o st »volitev-fotokopi- 
ja« je takoj v zb u d ila  val razp rav . 
D ejstvo  pač je, da  se je v teh  n e 
kaj m esecih  po litično  p rizorišče 
na  T ržaškem  v m arsičem  globo
ko sp rem en ilo . Kot se je izkazalo  
na  tržašk h  občinsk ih  vo litvah , so 
m ed tem  izginili sim boli, pojavili 
pa  so se novi. Tako se je n p r. neo
fašistično  g iban je  M SI p red s tav i
lo sk u p n o  z nekaterim i liberalci in 
d ru g im i nacionalističn im i d esn i
čarji s sim bolom  A lleanza nazio- 
nale, o d  K rščanske dem okracije  
se je odcepil nacionalistični del in 
se p red s tav il s listo C ristiano  po- 
polari; PSI je  zam enjala sim bol si
cer pa  skoraj povsem  izginila, Ssk 
se je  p red s tav ila  s svojim i k a n d i
d a ti na  listi Z av ezn iš tv a  za T rst 
(A lleanza p e r  T rieste) itd ., p re d 
v sem  p a  je nasta la  vo lilna n av e
za  m ed  Z avezništvom  za Trst, KD 
in DSL, ki je u sp e la  p rev lad a ti 
n ad  lis tarsko-neofašističn im  blo

kom  in osvojiti tržaško  občinsko 
u p rav o .

Skratka, ko bi m orali ponov iti 
tržaške pokrajinske volitve s stari
mi listam i, bi m orali naprav iti skok 
v že p re raščen o  politično  p re te 
klost. P o leg  tega se  po jav lja jo  tu 
di čisto p rav n i ugovori p ro ti m ož
no sti »volitev-fotokopija«, obsta 
ja pa  tu d i p riz iv  Ssk na  deželno  
u p rav n o  sodišče p ro ti razpo red it
vi voliln ih  okrožij, p o  k a te rih  so 
po tekale  zad n je  tržaške  p okra jin 
ske volitve, tako  da  je skoraj go 
tovo, da  bo treba izvoliti novi trža
ški pok ra jin sk i svet z razp isom  
po v sem  n o v ih  volitev.

Kot rečeno , bodo  te volitve po 
vsej v e rje tn o sti po tek a le  sk u p n o  
s p a rlam en ta rn im i konec  m arca 
ali aprila. Z a  S lovence in  še p o se 
bej za  Ssk se  bo zn o v a  postav ilo  
vp rašan je , kako  se na  n jih  p re d 
staviti, tu d i spričo  dejstva , da b o 
do  potekale po  novih  volilnih p ra
vilih večinskega tipa . N aj g lede 
tega prib ijem o nekaj u g o tov itev  
na  osnov i d o se d a n jih  izkušen j.

Slovenci lahko z veseljem  ugo
tovim o, da  sm o zad n je  u p rav n e  
volitve v občinah  T rst, D evin-N a- 
b rež ina  in  M ilje d o b ro  p resta li in 
da  sm o bili v d o b ršn i m eri de lež
ni nagrad , ki jih večinski volilni si
s tem  določa za zm agov ite  liste. 
S eveda pa  ni n ik jer rečeno , da bo 
v ed n o  tako , ko t p o  d ru g i stran i 
dokazu je  tu d i n eg a tiv n a  izkušnja  
na le tošn jih  jun ijsk ih  d eže ln ih  in 
tržašk ih  pokrajinsk ih  volitvah. Ni 
si težko  p red stav lja ti, da bodo  v 
tem  sm islu za slovensko m anjšino 
posebno  problem atične parlam en
ta rn e  volitve, za rad i česar ostaja 
slej ko prej u tem eljena zah teva po 
zajam čeni m in im aln i z a s to p a n o 
sti n aše  n a ro d n e  sk u p n o s ti v iz
vo ljen ih  te lesih , k a k ršn o  že p o 
znajo  Italijani v Sloveniji in d ru 
ge m an jšin e  v E vropi.

D o se d a n ja  iz k u šn ja  n a d a lje  
pravi, da se S lovenci in  še p o se 
bej Ssk v d a n ih  razm erah  m orajo 
vključiti v širše  volilne naveze , če 
hočejo biti u spešn i, pa  čeprav  p o 
stan e  slovenska  p riso tn o st na tak 
način na volitvah »manj vidna«. A 
dosedan ja  izkušnja p rav  tako zgo
v o rn o  dok azu je , da  je s lovenska  
s tran k a  tu d i v nov ih  razm erah  
nadvse koristna in po trebna. Prav 
z n jo  sm o S lovenci lahko  učinko 
viteje n asto p a li kot en ak o p rav en  
sogovorn ik  pri ob likovan ju  list in 
sp loh  kot po litičn i o sebek  v volil
n em  in povo lilnem  soočan ju , p o 
leg tega p a  sm o tu d i s s tra n k a r
sko o rg an iz iran o stjo  uspeli izvo
liti več p redstavn ikov  kot bi jih si
cer.
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Novi župan Riccardo Illy o težavah mesta in manjšinskem vprašanju

»Če se bo Trst znal odpreti, 
center za gospodarsko in

Trst je po zadnjih občinskih volitvah dobil nov obraz z izvolitvijo podjet
nika Riccarda lllyja za župana, ki ga sedaj čaka nadvse težavno delo, saj se 
je v  mestu v  teh letih nakopičilo toliko problemov, da je sploh težko odločiti, 
kje začeti. Primarni pomen ima seveda gospodarsko vprašanje, vendar razvoj 
ni mogoč brez sodelovanja slovenskih in italijanskih občanov. V  tem smislu 
pa bo treba še veliko narediti, saj so dosedanji upravitelji mesta na vse načine 
preprečevali vsakršno zbližanje med obema narodnostnima skupnostima, po
glabljali so sovraštvo in stare spore ter podpihovali nacionalizem. Rezultat 
tega početja je sedaj pred nami.

O novih možnostih za Trst, delu za njegov razvoj, načrtih za mlade ter 
o vprašanju slovenske manjšine smo se za to praznično številko pogovorili žu 
panom, ki si je bil pripravljen vzeti nekaj časa kljub temu, da so ga že od prve
ga dne po njegovi izvolitvi kar »zasuli« s prošnjami za intervjuje, pogovore, 
srečanja, sestanke...

Kakšen se vam  zd i Trst sedaj, 
ko ga gledate iz drugega zorne
ga kota? Ste si predstavljali, da 
bo to lik o  dela?

Nekoliko sem podcenjeval volilno 
kampanjo; mislil sem, da bo manj na
porna. Že ko sem sprejel kandidatu
ro za župana pa sem vedel, da bo dela 
veliko, saj se je v tem času v  Trstu na
kopičilo veliko problemov. Nisem pa 
pričakoval, da bom že dan ali dva po 
izvolitvi prejel na desetine prošenj za 
razna srečanja, obiske ipd., torej še 
pred mojo prisego, po kateri bom pol- 
nomočno prevzel svoje pristojnosti.
Takoj sem izbral odbornike in zdi se 
mi, da nisem izgubil nobenega korist
nega dneva za delo. Prvi koraki so to
rej bili storjeni, sedaj pa se bo treba 
začeti bolj poglobljeno in natančno uk
varjati s posamezniki problemi.

Bistveni predpogoj za »prepo
rod« Trsta je predvsem  gospodar
sk i razvoj. Kaj m islite  storiti za 
dosego tega cilja in na katerih po
dročjih bi m esto, po Vašem  m ne
nju, lahko postalo konkurenčno  
drugim  m estom  v d eže li Furla- 
niji-Julijsk i krajini in  sp loh  v 
državi?

Vprašanje je zanimivo in zadeva 
bistvo problema. Prepričan sem, da 
mora mesto prav tako kot podjetje čim 
bolje izkoristiti svoje možnosti in sku
šati po eni strani zadovoljiti svoje 
kliente (ali občane), po drugi pa tek
movati z  drugimi podjetji (ali mesti).
Trst torej mora biti v konkurenci z 
Vidmom, Benetkami, Ljubljano, Ko
prom itd.

Naše mesto ima velike prednosti 
vsaj na treh področjih. Prvo je že sam 
geopolitični položaj. Do sedaj je bil 
namreč Trst nekje na robu Evropske 
skupnosti, po padcu železne zavese pa 
je postala pozicija tega mesta zelo 
ugodna, saj smo v samem središču 
»evropske hiše«. Če se bo Trst znal od
preti, bo lahko to ugodnost tudi izko
ristil in postal pomemben center za 
gospodarsko in kulturno izmenjavo.
Večina govori le o pristaniški dejav
nosti, vendar pa je razvoj možen tudi 
v  drugih smereh — tako na področju 
finančnih in zavarovalniških storitev

kot tudi izmenjav znanja in izkušenj. 
Seveda pa bo vse to mogoče, če se bo
do tudi države evropskega vzhoda za
čele gospodarsko razvijati. Osebno 
sem prepričan, da se je ta proces že 
začel.

Drugo področje, na katerem je 
Trst gotovo lahko konkurenčen, je 
znanost. Center za teoretsko fiziko, 
SISSA, raziskovalni center in sin
it rotr on so že dosegli takšno stopnjo 
razvoja, da je njihove dosežke in od
kritja mogoče uporabiti tudi v  ekono
miji. Tu mislim predvsem na podjet
ja na visoki tehnološki ravni.

Turizem pa je tretje področje, na 
katerem bi Trst lahko imel uspeh. Na
ravne in kulturne znamenitosti me
sta doslej niso bile izkoriščene. Lahko 
bi rekel, da ni sploh nihče niti izdelal 
načrta za razvoj turizma v  Trstu. 
Skrajni čas je, da javnosti tako na 
državni kot mednarodni ravni opozo
rimo na prednosti Trsta in privabimo 
v mesto čimveč podjetnikov.

S katerim problem om  ste se 
kot novi tržaški župan najprej 
srečali in katero je b ilo  vaše prvo 
zadoščenje?

Prvi pomemben problem je bila za
sedba poslopja v Ulici Gambini, v ka
terem bi skupina mladih želela uredi
ti socialni center. Zadovoljen pa sem 
bil, ko mi je po dveh srečanjih uspelo 
te mlade prepričati, da se bomo lahko 
razgovarjali dalje o njihovih željah in

načrtih pod pogojem, da bodo spošto
vali zakone. Ko so sile javnega reda 
prišle v  ulico Gambini, da bi poslop
je izpraznili, ni bilo več nikogar...

T udi vprašanje m ladih  so v  
Trstu dolga leta podcenjevali. 
Kaj po V ašem  v tem  m estu naj
bolj potrebujejo in  kaj se da na
rediti zanje?

Za mlade bo treba v najkrajšem ča
su storiti nekaj konkretnega predvsem 
na treh področjih. Prvi problem je se
veda zaposlitev. Kot sem že prej ome
nil, je treba ustvariti nova delovna 
mesta in torej izkoristiti možnosti, ki 
nam jih ponujata predvsem znanost 
in turizem. Občinska uprava bo mo
rala dalje poskrbeti tudi za športno de
javnost. Pomanjkljivosti so na tem 
področju precejšnje: primernih pro
storov ni ali pa jih slabo upravljajo, 
prav tako ni sodelovanja med občino 
in raznimi športnimi združenji. Kot 
zadnje pa bo morala občinska uprava 
tudi ukrepati v  korist kulturnih de
javnosti. Menim, da potrebujejo mla
di prostor, v katerem lahko izražajo 
svoje ideje in uresničujejo svoje na
črte, se učijo tega, kar jih zanima in 
delajo kaj koristnega za celotno skup
nost.

V vseh  teh letih  so vod iln i 
krogi v m estu poglabljali razlike 
m ed obem a narodnostnima skup
nostim a in  odklanjali sodelova
nje, s tem  pa so izg u b ili ve lik o  
priložnosti, tud i gospodarsk ih . 
Kako bo sedaj m ogoče popraviti 
storjene napake?

Prvo, kar potrebujemo in za kar si 
bom prizadeval, je vzpostavitev dia
loga, ki ga v preteklosti ni bilo. Trst 
nima zaledja, ampak ima dve meji — 
ena je Slovenija, druga pa morje. Do
kler torej na bližnjo republiko ne bo
mo začeli gledati kot na naravno za
ledje Trsta, bo mesto še vedno utes
njeno. Čimprej bo treba vzpostaviti 
stike, ki bi pravzaprav morali biti na
ravni in ki bodo v bodoče lahko tudi 
nujni, ko bo Slovenija zaprosila za 
vstop v Evropsko gospodarsko skup
nost.

Kako namerava občina rešiti 
pravice s loven sk e  m anjšine in  
kako boste s loven sk im  volilcem  
om ogočiti sodelovanje pri uprav
ljanju občine?

Menim, da je bil problem sloven
ske manjšine umetno ustvarjen, ker 
je bil pač učinkovit argument v volil
nih kampanjah. Zato sem prepričan, 
da predsodki do slovenskega jezika in 
kulture niso globoko zakoreninjeni v 
tržaški zavesti. Najprej je torej treba 
omogočiti medsebojno spoznavanje. 
Pogosto slišimo, da uživajo Slovenci 
v  tržaški pokrajini že itak vrsto privi
legijev. Osebno ne vem, kateri so,

vendar pa ljudje temu verjamejo, saj 
so jim  to ponavljali ob vsaki volilni 
kampanji. Te stvari je treba enkrat za 
vselej pojasniti. Kar pa zadeva uprav
ljanje občine menim, da je treba slo
venskim občanom priznavati enake 
pravice pri vodenju »podjetja-občine«, 
kot to jaz imenujem, prav tako pa tu 
di pri drugih javnih ustanovah.

Ko sem se po svoji izvolitvi za
hvalil slovenskim volilcem v  njihovem 
jeziku, so nekateri zagnali vik in krik. 
Ge bi govoril angleško, francosko ali 
nemško, ne bi bil nihče nič rekel. Tu
di za slovenščino ni in ne sme biti no
bene razlike. Zavedati se moramo koz
mopolitske tradicije Trsta in dejstva, 
da je naše mesto doživelo največji 
razcvet prav v času, ko je  bilo res sti
čišče različnih narodov in kultur.

Se boste v b ližn ji bodočnosti 
srečali tu d i s političn im i in  dru
g im i predstavniki iz b ližn je  Re
p u b lik e S lovenije?

Že med volilno kampanjo sem imel 
osebne stike z nekaterimi predstavni
ki iz Slovenije, sedaj pa nameravam 
opraviti nekaj obiskov. M islim , da bo 
v tem smislu mogoče tudi plodno so
delovanje s predsednikom deželnega 
odbora Fontaninijem, ki se prav ta
ko zaveda nujnosti stikov s sosednjo 
državo ne samo za Trst in za deželo, 
ampak tudi za vso Italijo.

Ob koncu pa še oseb n o  vpra
šanje — kako boste p reživeli b o
žične in  novoletne praznike?

Trenutno še ne vem. Upam, da 
bom vsaj dva ali tri dni preživel z dru
žino v hribih, vendar ne vem, kakšne 
so dolžnosti župana v  tem obdobju. 
Od 25. decembra dalje bom spet tu in 
bom do novega leta na delu.

Pogovarjala se je 
H elena Jovanovič

Z adruga G rm ada - D evin 
in zbora 

Fantje izpod  G rm ade 
ter D ek lišk i zbor D evin

vabijo  na odprtje 
razstave del Edija Žerjala

SANJE O KRASU
v ponedeljek , 20. decem bra, 

ob 18.30. 
na sedežu d ev in sk ih  zborov

Prihodnjo soboto, 18. decembra, 
bodo taborniki Rodu modrega vala v 
Kulturnem domu v Trstu proslavljali 
40. obletnico nastanka svoje organi
zacije. Svečana prireditev se bo pri
čela ob 20.30.

*  *  *

Na tržaški faku lte ti za zgodovino 
je prejšnji teden predaval prof. Besim 
Spahič, profesor komunikiologije na 
sarajevski univerzi, ki se je pred voj
nimi grozotami v svoji domovini za
tekel v Ljubljano. Gost je udeležen
cem nazorno in natančno razložil zgo
dovinsko ozadje bosanske tragedije, 
k i je nujna podlaga za razumevanja 
vzrokov divjega spopada na tleh nek
danje Jugoslavije.
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Pogovor s pokrajinskim predsednikom Ssk dr. Stefanom Bukovcem

»Upati je, da bodo tudi v Gorici 
Slovenci volili složno in enotno«

Tudi v občini Gorica se bo kmalu začela volilna kampanja za občinske vo
litve, ki bodo prihodnjo pomlad. Slovenci bodo morali biti tokrat še posebno 
pozorni, predvsem pa nastopiti složno. Kot se je izkazalo že v Trstu, nova vo
lilna zakonodaja, ki jo bodo tokrat prvič »preizkusili« tudi v Gorici, kaznuje 
vsakršno drobljenje in razprševanje glasov. O vsem tem in splošno o stanju 
na Goriškem smo se pogovorili s tamkajšnjim pokrajinskim predsednikom Slo
venske skupnosti dr. Stefanom Bukovcem.

Kaj je zakrivilo  konec zadnje  
občinske uprave na G oriškem ?

Prejšnja občinska uprava je dejan
sko umrla naravne smrti, ker se župan 
Tuzzi ni znal prilagoditi novim raz
meram in potrebam. Slovenska skup
nost je že leto dni pred zapadlostjo 
predlagala, naj bi se koalicija razširi
la in naj bi vanjo vstopile nove sile ter 
da bi tudi program posodobili in pri
lagodili novim razmeram. Eno od 
glavnih vprašanj, zaradi katerih se je 
koalicija razdelila, je bila gradnja šo
le za finančne stražnike v  Standrežu. 
Ssk je bila vedno odločno nasprotna 
gradnji. Resno vprašanje so bili tudi 
pretresi glavnih strank, ki so vodile 
upravo — KD in PSI — in to na 
vsedržavni in tudi krajevni ravni. Jas
no je, da je bilo v takih razmerah ne
mogoče nadaljevati z  vodenjem ob
čine.

Kako pa upravlja občinske  
»zadeve« vladni kom isar, ki je 
nastopil po razpustitvi sveta?

Komisarska uprava, ki še vedno 
traja, se ukvarja izključno s tekočimi 
problemi, ostali pa so nekako »zamrz
njeni«. Na m rtvi točki so tako ostala 
gospodarska vprašanja, ki so tudi na 
Goriškem zelo pereča, saj pri nas za
pirajo številne trgovine, podjetja, ki 
se ukvarjajo z mednarodno trgovino, 
imajo prav tako težave, da ne govori
mo o krizi že itak maloštevilnih indu
strijskih obratov. Prav tako se ni v  
tem času, odkar vodi občino komisar, 
nič premaknilo glede ureditve mest
nega prometa. Isto velja tudi za vpra
šanje, ki zanima vse Goričane, poseb
no še nas Slovence — tu mislim na 
sodelovanje z Novo Gorico in Slove
nijo nasploh. Na tem področju sedaj 
vse miruje...

Kdaj b od o občinske volitve  
na G oriškem  in k o lik o  svetoval
cev bo sed elo  v novem  občin
sk em  svetu?

Po vsej verjetnosti bodo volitve 
aprila meseca. Datum še ni znan, ker 
je odvisen od vsedržavnih in evrop
skih volitev. Tokrat bomo tudi mi na 
Goriškem preizkusili novi proporčni 
sistem z neposredno izvolitvijo župa
na in verjetno balotažo. V  novem ob
činskem svetu bo 40 svetovalcev, to
rej prav toliko kot doslej.

N ovi vo liln i zakon zahteva se
veda od sam ih strank popolnom a  
drugačen pristop, p oseb n o po
zorni pa bom o morali biti pri tem  
S lo v en ci...

Iz novega volilnega zakona izhaja 
predvsem potreba po povezavah. Kot 
smo videli že pri tržaških volitvah, bo 
zelo pomembno, kako se bomo Sloven
ci povezali, s kom se bomo povezali in 
kako bomo med seboj sodelovali.

Kako pa se S lovenska skup
nost na G oriškem  pripravlja na 
spom ladanske volitve? Kakšno  
pot bo ubrala oz. s kom  se bo po
vezala?

Slovenska skupnost že pol leta so
deluje s skupino tranzverzalcev, ki jo 
sestavljajo še DSL, t.i. »občani za Go
rico« (skupina, ki je izstopila iz KD), 
del republikancev in zeleni smejočega 
se sonca. S to skupino SSk res aktiv
no sodeluje in je v tem času že močno

V petek, 19. novembra, je bila v  go- 
riški stolnici pogrebna maša za prela
tom Vladislavom Bavdažem, dolgolet
nim ravnateljem oddelka za pravne za
deve na vatikanskem državnem tajni
štvu. Bilje torej visok vatikanski funk
cionar. Rodil se je v Solkanu leta 1920 
in po goriškem malem semenišču je filo
zofske in teološke vede študiral na Gre- 
goriani in Lateranu v Rimu. Kot novo- 
mašnik je dve leti služboval v Gorici, 
leta 1947 pa se je vrnil v Rim, da bi na
daljeval študij. Najprej je delal v Kon
cilski kongregaciji, od leta 1970 pa je 
bil ravnatelj oddelka za pravne zadeve.

Umrl je po dolgi in težki bolezni, ki 
ga je priklenila na voziček in posteljo, 
v ponedeljek, 15. novembra. Od rajne
ga prelata Bavdaža so se z mašo zadu- 
šnico, ki jo je vodil nadškof Giovanni 
Battista Re, poslovili tudi rimski Slo-

razgibala goriško javno mnenje s celo 
vrsto pobud, ki se nanašajo na vse 
najbolj aktualne probleme mesta in 
občine — od gospodarstva, kulture, 
zdravstva in vprašanja infrastruktur 
pa vse do predlogov v  zvezi z nadgrad
njo osimskih sporazumov. Na pobu
do te skupine tranzverzalcev naj bi, ko 
bo čas, nastal tudi odbor »modrecev«, 
ki bo imel nalogo, da izbere kandida
ta za župana in to povsem neodvisno 
od strankarskih interesov.

Kaj pa g led e m ožnosti, da bi 
vsi S lovenci nastopili na teh vo
litvah složn o  in  enotno? Kaj je 
goriška sekcija SSk doslej stori
la v tej smeri?

Naša stranka se je doslej sestala s 
predstavniki Slovenske kulturno-go- 
spodarske zveze in se z njim i pogovo
rila o problemu bližnjih volitev, na ka
terih bi se Slovenci morali znajti na 
istih pozicijah. Prišlo je do dogovora, 
da bi izdelali skupni program o speci
fični problematiki slovenske manjšine, 
v  katerem naj bi se prepoznali vsi pri
padniki naše manjšine, ki živijo v  go- 
riški občini. Upati je, da bo tudi v Go
rici, kot v Trstu, Slovenci složno vo
lili in si zagotovili močno predstav
ništvo v  občinskem svetu.

V kolikšn i meri lahko, po Va
šem  m nenju, sedanja izkušnja na 
goriški pokrajini vp liva na b liž 
nje občinske volitve?

Menim, da lahko sedanje stanje na 
goriški pokrajini vpliva na občinske 
volitve v  tem smislu, da so občani za
čeli spoznavati, kako je protestna vlo
ga, ki jo je odigrala Severna liga, či
sto nekaj drugega kot pa upravna spo
sobnost in učinkovitost. Teh pa do
slej, na žalost, nismo videli.

Pogovor je zapisala 
H elena Jovanovič

venci in študentje in sicer v cerkvi sv. 
Ane v Vatikanu. Nadškofu so asistira
li še trije škofje in rektor Slovenika, 
msgr. Jezernik. Prisoten je bil tudi slo
venski veleposlanik pri Svetem Sedežu 
dr. Falež.

Pogrebno mašo v goriški stolnici pa 
je vodil goriški nadškof Bommarco, ob 
njem je somaševal tudi koprski škof Pi
rih ter več kot 50 duhovnikov, med te
mi dobra polovica iz Slovenije. Med ma
šo je uvodoma kratko spregovoril nad
škof Bommarco, koprski škof msgr. Pi
rih pa je orisal Bavdaževo življenjsko 
pot in se mu v imenu slovenske Cerkve 
zahvalil za vse nasvete in pomoč, ki jo 
je rad nudil rojakom.

Rajni prelat Vladislav, večina ga je 
poznala za Slavka, Bavdaž počiva v dru
žinskem grobu. Naj mu bo torej lahko 
domača zemlja.

V Pliskovici 
so se poslovili 
od župnika 
Ivana Delpina
V Pliskovici so se sred i novem 

bra, v pe tek , 19. n o v em b ra , p o 
slovili o d  d o lg o le tn eg a  ž u p n ik a  
Ivana  D elp ina, ki je bil v  vasi od  
leta 1937. Rajni d u h o v n ik  se je ro 
dil leta 1905 v P odgori p ri G orici 
in je v ž iv ljen ju  okusil za res veli
ko. P ogreba  se  je u de lež ila  og 
ro m n a  m nožica  ljudi, saj je bil 
Ivan D elp in  zelo sp o š to v an  in 
cen jen  d u h o v n ik . P o g reb n o  m a
šo je  vodil koprsk i škof m sgr. M e
to d  P irih  ob asistenci g en e ra ln e 
ga vikarja  m sgr. P odveršiča , ko
m en sk eg a  d ek an a  m sgr. K rapeža 
in  ž u p n ik a  Viljem  Ž erjala , som a- 
ševalo  p a  je  še kakih  60 d u h o v 
nikov. N a ko ru  je pe l m ogočen  
zd ru ž e n  zb o r iz P liskovice, Veli
kega D ola in  G abrovice. M ed ho- 
m ilijo je škof M etod  P irih  p rik a 
zal življenjsko p o t rajnega d u h o v 
nika. P oudaril je n jegovo  zg led 
no  d u h o v n išk o  živ ljenje in  kako 
je še  zlasti z ad n ja  leta, o d k a r je 
oslepel in  tu d i de lom a oglušel, 
velik  del d n ev a  p rem olil. P o u d a 
ril je, kako  je bil ra jn i D elp in  člo
vek  široke k u ltu re , p esn ik  in o d 
ličen govorn ik  te r k a teh e t. D oži
vel je g rozo to  p rv e  sv e to v n e  voj
ne, saj je kot dese tle ten  deček m o
ral z d ru ž in o  v b eg u n stv o . Prvo 
izobrazbo  je dobil v zave tišču  za 
b eg u n sk e  s iro te  na  D u n a ju , po  
vojn i so ga p rem estili v taborišče 
S trnišče pri P tu ju , nekaj časa je bil 
n a to  pri salezijancih , p ri zd ra v 
ljenju  v Italiji p a  ga je nadškof Se
dej spre je l v goriško  blagoslovje, 
posvečen  pa  je bil 26. m arca 1932 
v V idm u. Eno leto je bil n a to  ka
p lan  v C erknem , nato  štiri leta žu 
p n ik  na  O tlici, od  le ta  1937 do  
1985 ko je bil zarad i p ešan ja  s lu 
ha  in  v ida raz re šen  slu žb e  ž u p n i
ka je to  službo  oprav lja l v Pli
skovici, k jer je sicer živel vse do 
sm rti.

Po m aši so se od  ra jn eg a  p o 
slovili kom ensk i dek an  K rapež, v 
im en u  ž u p ljan o v  vseh  vasi, v ka
te rih  je D elp in  služboval n a  K ra
su , Ivan B ortolato  in na  k o n cu  še 
žu p n ik  Viljem Žerjal, ki m u  je pri
n ese l p o zd rav  z ro d n e  G oriške. 
Z ahvalil se m u  je tu d i za  zbudi- 
tev d u h o v n išk eg a  poklica to  tud i 
v im enu  Šušteršiča iz Kosovelj, ki 
kot m isijonar d e lu je  v Boliviji.

Ivana D elp ina  m oram o  tud i 
om eniti kot pesn ika, več njegovih 
poezij je ug lasb il V inko V odop i
vec, in  tu d i ko t sp lo šn eg a  vzgoji
telja, ki je še  zlasti p o d  fašizm om  
skrbel, da  v vaseh , kjer je službo 
val ni u tih n ila  s lovenska  beseda . 
Pliskovljani pa  so m u tud i hvalež
ni, ker je sp o m lad i leta 1944 p o 
sredoval p ri n em šk ih  častn ik ih , 
da n iso  zažgali vasi in d eportira li 
vaščane , p re tep li so ga, a b rez 
posled ic  odšli iz vasi.

Prelat Slavko Bavdaž
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Pet knjig, ki so lahko v ponos
Goriška M ohorjeva družba od le

tos naprej stopa v bodočnost z novo 
organizacijo, saj so zaradi finančnih 
olajšav in pravnih  zadev GMD vklju
čili v ku ltu rno  zadrugo, v kateri sta 
še Katoliški glas in revija za otroke Pa
stirček. Za ta korak so se odločili za
to, ker bi sicer finančni pritisk postal 
nevzdržen  in ne bi zm ogli finančno 
kriti izdaje vsakoletne knjižne zbirke.

Letošnja knjižna zbirka GMD za 
leto 1994 prinaša pet knjig, ki so lah
ko m ajhni in predvsem  ljubiteljski za
ložbi v velik ponos. O b dejstvu, da 
vsi ljudje pri goriški založbi GMD de
lajo brezplačno in sam o z dobro vo-

JURIJ PALJK

ljo, je ta podatek izredno važen, nam 
reč dejstvo, da letošnja zbirka obse
ga p e t knjig. Sam o ljudje, ki so kdaj
koli poskusili izdati še tako m ajhno 
brošuro, vejo, kakšen napor pom eni 
izdajanje petih knjig, če nim aš usluž
bencev in profesionalcev, ki se sam o 
s tem  ukvarjajo. Prav zato izrekam o 
na tem  m estu vsem  v GMD javno po
hvalo in obenem  željo, da bi tako na
daljevali še naprej, tajniku GMD Mar
ku Tavčarju pa gredo kot izvršnem u 
organu založbe GMD vse naše čestit
ke in zahvala za dosedanje delo.

Kot roža v gum bnici GMD je go
tovo sedaj že nezam enljivi in n epo 
grešljivi S lovenski prim orski biograf
sk i leksikon , ki ga že vrsto  let im e
nitno ureja prof. M artin Jevnikar. Le
tos je GMD izdala snopič leksikona, 
ki gre od črke B do črke L in zajem a 
430 im en javnih delavcev, vseh pri
m orskih javnih ljudi, ki so si na kate
rikoli način zaslužili, da se jih uvrsti 
v leksikon. Seveda je to že drugi do 
polnilni snopič leksikona, tretji in 
najbrž zadnji naj bi izšel prihodnje le
to, pa čeprav je na predstavitvi prof. 
Jevnikar dejal, da se že čuti potrebo 
po posodabljanju leksikona, ki pa naj 
bi vseeno naslednje leto končal. Epo
halno delo je ed instven  prim er na 
Slovenskem , saj podobnega leksiko
na sedaj ni več nikjer, baje nam  ga ce
lo v Ljubljani zavidajo. O b vsej hvali 
pa ne m orem o mim o dejstva, da so 
nekatere osebnosti, predvsem  s Trža
škega ozemlja, preveč natanko obde
lane, m edtem  ko so nekateri ljudje iz 
Slovenije prem alo. To pa ne v grajo, 
am pak  sam o kot opozorilo za n a 
prej. O d slovenskih gospodarstven i
kov sem  tudi slišal pripom bo, pa če
prav pri leksikonu sam ne sodelujem, 
da jih prim orski leksikon prem alo 
upošteva, ker da oni ustvarjajo de
lovna m esta, ne vem  sicer, kje jih, če 
jih res, a sem  jim rekel, naj kaj več 
denarja dajo za kulturo , nakar so 
um olknili.

Ko se vračajo delfin i je naslov na 
oko zelo lepe knjige, za to je poskr
bel slikar Žerjal, napisala pa jo je ime
n itna slovenska pisateljica, ki bi si 
zaslužila m esto v vsaki antologiji so
dobne slovenske proze, Bruna M ari
ja Pertot. P rijetna gospa je na goriški

predstavitvi povedala, da je napisala 
knjigo o barkovljanskem  obrežju in 
nekako prerisala ljudi vanjo in nek
daj slovensko vas, vse nekako tako 
zam ešala, da se resničnih oseb ne da 
prav spoznati, ker bi bilo sicer hudo. 
Knjigo sem  začel brati že na avtobu
su, ki me je vlekel proti zabiti furlan
ski nižini in sem  jo isti večer tudi kon
čal. Predvsem  me je presenetila njena 
proza, ki je tako polna liričnih u trin 
kov, da se človeku zdi, da bere naj
lepšo poezijo, ki so jo kdaj ljudje pi
sali ob m orju. N isem  pristaš opisov 
cvetja in tud i narave ne, ker me pač 
privlači dosti bolj »mozganje« po no
tranjosti in »filozofski« problem i, živ
ljenje suho  in golo, tako kot je in ne 
tako, kot bi si ga mi želeli. Pa vendar 
me je Pertotova s svojimi liričnimi 
opisi življenja prepričala in prepričan 
sem , da bom  njeno knjigo še večkrat 
bral. Škoda, ker knjige ne bo dobil v 
roke kak dober am eriški režiser, ker 
bi iz vsake n jene m ajhne črtice lahko 
napravil dolg in lep film. Proza Bru
ne Pertot je zelo lahka, neverjetno 
lahkotno ji teče pero in kar je najlep
še, ne kaže čustev, čustva so nekako 
zadaj, prihajajo na dan  iz dejanj m a
lih »junakov« iz Barkovelj, preprostih 
ljudi, nas samih, ki smo vsi malo Bar- 
kovljani, vsaj v sm islu Brune Pertot. 
Ko to pišem , knjige nim am  ob sebi, 
ker je tako boljše, sicer bi začel takoj 
brskati po nji in bi vlekel na dan cita
te ter tako bralcu pokvaril užitke ti
h ih  u r finega branja, lahko le citiram 
po spom inu tisto o tem, kako je »na
ša hiša vedno bolj prazna«, ali pa 
zgodbo, prekleto krvavo in življenj
sko zgodbo dveh, ki sta daleč vsak
sebi in že v srednjih  letih, a še vedno 
prekleto zaljubljena in oba v napa
čnih zakonih.

Izseljenec v Avstralijo, Ivan Kobal 
s P lanine pri A jdovščini, je napisal v 
angleščini knjigo o m ožeh, ki so gra
dili sistem  elektrarn  v S nežnih  gorah 
v Avstraliji, kot bi lahko poslovenili 
ime Snowy. M ožje s Snow yja je knji
ga, ki jo je napisal Kobal za GMD, pri
redila, lektorirala in za tisk pripravi
la pa v glavnem  ravnateljica v poko
ju in sedaj še bolj aktivna kulturna de
lavka N ada Pertot, ki je o knjigi deja
la, da bi rada videla, da bi jo bralci ta

ko vzljubili kot ona. To je pričevanje 
o naših izseljencih, ki so v petdese
tih letih odšli v Avstralijo in tam 
skupno  z drugim i narodi gradili no
vo Avstralijo, ki je prav v tistem  času 
začela postajati m oderna in sodobna 
država. Kobalovo delo je hitro in ber
ljivo zelo dobro, zgodba je izrazito 
»filmska«, predvsem  pa je zelo lep po
klon GMD vsem  avstralskim  sloven
skim izseljencem , katerih  je bojda še 
danes okrog 30 tisoč in o njih šele 
zadnje čase vem o nekaj več.

D orica M akuc je p r ip ra v ila  za 
GMD po dolgih in mučnih raziskavah 
izredno knjigo, ki sta jo tajnik Marko 
Tavčar in u redn ik  zbirke N aše kore
nine pri GMD dr. Branko M arušič z 
vso pravico uvrstila v letošnji p ro
gram . Knjiga nosi naslov A leksan- 
d rinke in govori o ženah , dekletih, 
skoraj otrocih in tud i ženah  srednjih 
let, ki so iz spodnje Vipavske in G o
riške odhajale služit slan in grenak 
kruh  v Egipt, kjer so delale kot služ
kinje, dojilje, kuharice, pomočnice. 
Knjigo bi moral vsak Primorec prebra
ti, tako da bi vsaj vedel, kakšna je tu 
di naša zgodovina. Toplo jo priporo
čam  profesorjem  v šolah, naj jo dajo 
slovenskim  dijakom  v zam ejstvu in v 
Sloveniji za obvezno branje, ker je res 
presunljiva. Dorica M akuc je z lahnim 
peresom  napravila nekaj, kar je vmes 
m ed reportažo in suho  dokum entar
no snovjo in m ed liričnim opisom teh 
svetih žena, ki so daleč od dom a slu
žile denar in se včasih tu d i niso več 
vrnile domov. Zajema obdobje, ki gre 
nekako od začetka gradnje Sueškega 
prekopa, ko so se tja preseljevali bo
gati trgovci in m eščani iz Gorice in 
Trsta in z njimi seveda tudi služinčad, 
pa vse do konca druge svetovne voj
ne, ko je bilo tega krvavega tlačarjenja 
prim orskih žena konec. Naj tu  nave
dem  sam o zgodbo žene, ki je dom a 
pustila moža z dvem a m ajhnim a otro
koma, se v Egiptu spet poročila, njen 
m ož je dom a nosil vedno  njeno foto
grafijo s seboj v hlačnem  žepu, tudi 
v delovnih dneh , ona pa ni nikdar pi
sala, vse dokler ji ni um rl m uslim an
ski mož, a takrat je bil njen slovenski- 
prvi mož že m rtev in n jena hči m u je 
pism o prebrala na pokopališču ... O 
tej zgodovini še prem alo  vem o, p re

več nas je zaposloval fašizem  in anti
fašizem, mali ljudje, ki pa edini zgo
dovini pišejo, so nas nekako obšli. 
M akučevi je uspelo rešiti pred  poza
bo vsaj nekaj teh ženic (in njihovih 
obrazov), ki so slano služile za svoje 
ljudi, naše prednike. Knjiga je nepo
grešljiva v vsaki primorski knjižnici in 
v vsaki prim orski družini. Dokum ent 
nekega časa je, katerega se ne sm e
mo sram ovati, kot se je do sedaj de
lalo, am pak m oram o vanj pogledati 
z drobnogledom , da nam  postane ja
sen in bolj razum ljiv, bolj naš, ker je 
naš in naše korenine pa veliko bližje 
in bolj prijazne, doum ljive.

K oledar G M D  za leto 1994 je kot 
vsako leto uredil dr. Jože Aleksij Mar-

O trošk i zbo r Ladjica 
D ek lišk i zbor D evin 

in Fantje izpod  G rm ade

vab ijo  na

KONCERT 
BOŽIČNIH PESMI

v cerkvi Sv. D uha v D evinu 
na sv. Š tefan , ob 16.00 uri.

kuža, ilustriral pa ga je Hijacint Jus- 
sa. Koledar je tradicionalen in prav je 
tako, m orda bi m u svetovali sam o 
malce boljšo grafično podobo, ki bi 
morala biti dosti bolj m oderna za da
našnji čas. Spodobi se nam reč, da tu 
di GMD stopa v korak s časom, kar 
je sicer z drugim i knjigam i že poka
zala. Koledar GMD daje precejšen 
poudarek  cerkvenim  ljudem , ki so 
odšli v letošnjem  letu v večnost in to 
je dobro, saj bom o čez leta lahko le 
tu črpali vire o ljudeh. Sicer pa je poln 
raznih zapisov iz kulturnega, cerkve
nega, slovenskega življenja v zam ej
stvu, priloženih  ima tud i nekaj poe
zij. Kot vsak alm anah ima tudi kole
dar s svetniki in luninim i m enami, 
vrsto koristnih podatkov in bo kot tak 
prijeten čez celo leto.

* * *

V Trstu zasedal 
deželni odbor 
Svetovnega 
slovenskega kongresa

D ež e ln i o d b o r  S v etovnega  s lo 
v en sk eg a  k o n g re sa  za  F u rlan ijo - 
Ju lijsk o  k ra jin o  je n a  svo ji re d n i 
se ji v T rs tu  v če trtek , 16. d ecem 
b ra , p o sv e til o s re d n jo  p o zo rn o st 
razm eram  po  n ed a v n ih  vo litvah , k i 
so  sk u p n e m u  s lo v e n sk e m u  n as to 
p u  p r in e s le  n ed v o m n o  raz v ese ljiv  
u sp e h . V tej luč i je  o b rav n a v a l n o 
vo nasta lo  situac ijo  zn o tra j s loven 
sk e  m a n jš in e , n je n  o d n o s  d o  m a
tičn e  d o m o v in e  in  o b ra tn o , k ak o r 
tu d i sp lo šno  stan je  organizacije , k i 
se bo  n a  d ru g e m  sv e to v n em  za se 
d a n ju  z b ra la  v za če tk u  a p r ila  94 v 
C e lju . Za ob m o čje  F u rla n ije -Ju lij-  
sk e  k ra jin e  bo  o b čn i z b o r  p re d v i
d o m a m arca 1994, ko  se bo  z a k lju 
čilo  p rvo  tr ile tn o  o b d o b je  S vetov 
n eg a  s lo v e n sk eg a  k o n g resa .
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Ennio Emili VRNITEV NA KRAS
(Dinu Dardiju v spomin)
prevedel Aleksij Pregare (prvič objavljeno)

Milan Ra kovač, pisec in publicist iz Istre

Prebivalci Istre proti uničevanju idej
in razlik v kulturi

V spom in Enniju Emiliju, 
časnikarju in publicistu, erudi- 
tu; prijatelju tržaških S loven
cev. Letošnji sim pozij o njem  
je nedvom no pokazal, da je v 
Trstu um rl človek širokega d u 
ha, ki pa je bil hkrati izpostav
ljen vsem u, kar zm ore duh  
sprejem ati in zavračati.

Kolikšno hrepenenje po radosti, Gospod 
neskončne srele!
Kolikšno hrepenenje po mladosti 
po m ladi koži ki blešči na soncu  
po zarjaveli koži okapani z dragulji 
po visečih gozdovih nad blaženim morjem! 
Kolikšno slo po ljubezni in vriskanju  
po naši m ladosti in vekovitosti 
po poslušanju nežne glasbe 
in po poplesavanju ob zarji po m orskih čereh! 
Kakšna želja po zraku in zdravju  
po bohotni m odrini v  očeh 
in bogati belini v  glavi 
po sijaju in svetosti!
Kakšna želja po radosti, Gospod 
neskončne nesm rtnosti!
•k *  *

O h mila gnezda radosti
kjer okna visijo  navpično nad dvoriščem
prevrnjena v  luči dneva
kjer se je  smehljala prva ljubezen!
O h žoltovina med m ojim i čermi 
kot slapi smeha nad gladino  
tatovi vetra tatovi barv 
z  ostro vonjavo sonca!
O h dnevi brez povratka  
tako m rzli slečeni in slavni 
polni hrepenenja ki ti žge zapestja  
in golo poplesuje po sencah.
*  *  *

Kolikšna želja poleteti proti 
visokim  črnim  in belim stenam  
v  dvo jn i navezi in z  gam sovim  skokom  
od police do police ves breztežen 
s stegn i ki gorijo in z  dlanjo 
ki te žge od strahovite  radosti.
Kolikšna želja spuščati se po 
nihajoči lestvi iz vrv i  
do zelenega templja v  N oetovi Jami 
in do stoterih brezen lukenj in jam  
med vonjavo m ahov

in blago plesnijo prepadov
med sladkobno otopljenostjo ilovice
in negibnostjo praprota vzdolž stene.
Kolikšna želja poleteti vzdolž
sanjske lestve iz jekla
z  nogami ki drsijo po mokri skali
z  rokami na klinih
in s telesom napetim  kot tetiva
kot frača
omahovaje v  tem nost praznine močan tako 
da lahko izzoveš sm rt.
*  *  *

Kakšna želja ostati sam
in se srdito boriti z burjo
kjer škilijo okosteneli kam ni
zaječi brinje bode glog
v  tih o tn i tu ljavi noči
v  prečiščeni noči ki s tisne srce
ob tuležu  volka v  brlogu —
zravnati se s kam enjem  ali z  zemljo
nobene slabosti in pokvarjenosti v  mesu več
sama rastlinskost in rudnina
sama skorja trdota vse ostro in grenko
žilavo in zajedeno kot fosil!
*  *  *

Kolikšno hrepenenje po vrn itv i na Kras
v  trdnjavsko km etijo starega
dram aturga plemenitega srca
in poslušati Bacha na odprtem  skednju
ob mačkah ki kukajo iz sence
stebrišče z rim skim i oboki
ob starem vodnjaku mojih prednikov —
naviti glasbo na vso moč
in srkati teran z  zaprtim i očmi
ki jih  nato odpreš da bi pogledal nad sabo
lepo rjuho zvezdnatega neba
zvezde ki trepetljajo obenem s škržati
liste ki jih  narahlo boža
hladn i lun in  sij —
m edtem  ko neizm erna kraška noč
polna črnih krtov  in m rtv ih  oči
ovija soj luči
rum ene svetilke ob vhodu.
•k ie ie

K olega M ilan Rakovac — vaš 
rojstni kraj?

Rakovci, župa Padema v Istri. Na
ši priimki so se zaradi oblastniških 
apetitov v Istri večkrat spreminjali.

Torej pravi Istran?
Pravi. Istran, Hrvat. Že moj ded 

je bil v prejšnjem stoletju ustanovi
telj Hrvaške hranilnice in posojilni
ce, kar je v  teh krajih bila osnova pre
bujanja marsičesa, predvsem prebu
janja narodne zavesti. Seveda je pri 
tem prišlo do sporov, nagajanj in iz
siljevanj s strani italijanske iredente. 
Prav moj ded je ob prihodu vsiljene
ga italijanskega duhovnika v naš 
rojstni kraj izpostavil vzdolž sedem ki
lometrov dolge poti črne krpe in te so 
jasno kazale na razpoloženje ljudi.

N acionalizem  torej?
Če hočemo — nacionalizem. Ne

kako od leta 1830 dalje, vzporedno s 
Slovenci v  Istri in na Tržaškem, vse 
tja do začetka prve svetovne vojne. 
Vendar mislim, da je bil to spontan 
razvoj, ki pa ga je italijanska ireden
ta drugače beležila.

Kaj se Vam  je najbolj v tisn i
lo  v  spom in  iz dogajanja na va
si, recim o v otroških in  m ladost
n ih  letih?

Dogodek iz leta 1943, za Istro go
tovo odločujoče leto. In trupel kme
čkih sinov, ki so jih Nemci polovili v 
nekem bližnjem gozdiču in nato ustre
lili. Gledam voz z dvema voloma in 
ude mrtvih, ki štrlijo iz kope trupel. 
Voz pelje mimo kapelice, posvečene 
Materi božji, ki jo je dal moj ded zgra
diti, na njej pa napis: Kraljica Hrva
ta — moli za nas. Slika obupanih ma
ter ob poti... Pogled na to me v duhu 
vedno spremlja.

Pravite, odločujoče leto 1943 
za Istro...

Da, prelomno. Podaljšanje vsega, 
kar se je bilo začelo že v  prvi polovici 
prejšnjega stoletja in se nadaljevalo 
preko pomladi narodov, taborov, dru
štva Edinosti v Trstu, volitev leta 
1907 itd. in je lepo povzeto v besedah 
škofa Juraja Dobrile: Nič posebnega 
nočemo, samo enake pravice za vse 
narodnosti tega območja. Bil je to čas 
vzpona italijanske iredente, ki ni mo
gla nikoli sprejeti enakopravnosti z 
nami. Iredenta je bila namreč prepri
čana, da smo neuko, barbarsko pleme, 
ki ga bo italijanska kultura enostav
no pogoltnila. Ko so se nosilci te kul
ture zavedeli, da le vse ne gre po nji
hovih pričakovanjih, je bilo že prepoz
no... Iredenta piemontskega tipa ni
kakor ni mogla razumeti, kar smo mi 
Slovani, torej večinski narod Istre, že 
zdavnaj spoznali: v zahtevi lastnih 
pravic — pravice drugih. To prizna
vajo danes le nekateri odličniki itali

janskega naroda, od Vivanteja do To- 
mizze, Rubbie itd., vendar je sosed
ska unionistična ideja še vedno, na ža
lost, prevladujoča.

Kaj pa nasilje  T itove Jugosla
v ije na italijansko iredento?

Velikan Istre Žvane Čmja pravi, 
da sta komunistična partija Jugosla
vije in partizansko gibanje naredila 
enkratno dejanje z združitvijo teh kra
jev s Hrvatsko oz. Slovenijo.

H ipoteza. Če b i ustaši ali čet
n ik i ali oboji zm agali v  zadnji 
vojni, bi b il odnos do italijanske 
iredente prožnejši, m ehkejši?

Ne moremo špekulirati s tem. Ive 
Mihovilovič, velik časnikar, svojčas 
tudi član Edinosti na Tržaškem, je 
Guidu M igli rekel, da bi se mi, Slo
vani istrskega polotoka, nikoli ne od
ločili za »domovino ali smrt«, če bi se 
istrski Italijani potrudili, da se nau
čijo jezika teh dveh nacij, da bi spo
znali našo kulturo, našo civilizacijo: 
Italijani niste tega nikoli hoteli! Zato 
nismo mi želeli nobene Italije, niti ti
ste »z majonezo«, kot pravi pesnik. To
da prav to stanje so leta 1945, po 40- 
dnevni zasedbi Trsta, ki se je za nas 
zavlekla v nedogled, komunisti izra
bili za svoje cilje in izdali ideale na
rodnoosvobodilnega boja na istrskih 
tleh. Nastala je tako tragedija itali
janskega eksodusa, vendar tudi beg 
naših ljudi — in to bomo še dolgo pla
čevali.

M islite , da bosta obe novi 
državi, S loven ija  in  Hrvatska, 
m orali zaradi takšne preteklosti 
stopicati na m estu ali še huje, iti 
ritensko v od n osih  z Italijo?

Predvsem gre v Sloveniji in v  
Hrvatski za novo revolucijo, narod
no revolucijo, in tu sta bili obe doslej 
precej neokretni. Ne smemo namreč 
pozabiti, da smo skupaj pestovali ju 
goslovansko idejo, ki pa je s streli na 
Radiča v  jugoslovanskem parlamen
tu v  hipu umrla. Tito je sicer znova 
vzpostavil in ohranil meje Jugoslavi-

Kolikšno hrepenenje sanjati o ljubezni
kadar ležiš v  gozdiču
na lepem travniku
ki ga krasijo ruševine starih
kam nitih  zidov
čarobna noč
poznega poletja
štetje  zvezd in m učna otožnost 
v  zaljubljenem srcu.
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je, toda na moč avtoritarno in kruto. 
Današnji nacionalizem naših dveh 
narodov je predvsem obrambnega zna
čaja. M i ne želimo niti pedi Italije, si
cer bi lahko predvsem Slovenci začeli 
zastavljati vprašanja o Porabju, Ko
roški, Benečiji in Reziji, pa Trstu. N i
sem zaznal, da bi kateri od sloven
skih politikov sploh omenil te možno
sti; tega vprašanja ni v zavesti slo
venskega naroda. Največ, kar si lah
ko Slovenec želi, je skupni kulturni 
prostor, kar pa ne predstavlja nevar
nosti za katerokoli mejo.

Istra v  kontekstu postkom uni
stičnega obdobja, po psih ičnem  
razdejanju in gospodarskem  kra- 
hu. Če je Istra sporna od zunaj, 
je nujno, da je tudi znotraj?

Ideologiziranje na jugoslovanski 
ravni v  Istri, Dalmaciji in v Sloven
skem primorju je, na žalost, manipu
liralo naša čustva in tradicije obmej
nih Slovanov: manipulirana je bila 
zavest našega nekdanjega vseslovan- 
stva, v katerem so naši istrski ljudje 
iskali zavetje vse tja do nekdanjega 
»Petroburga«, kot so ga istrski kmet
je izgovarjali. Komunistična partija 
Jugoslavije je izrabila to našo širino 
in cepila ta bolestni občutek vseslo- 
vanstva na parole bratstva in enot
nosti jugoslovanskih narodov. To se 
nam danes krepko maščuje. Morda to, 
kar bom zdaj zinil, komu ne bo všeč. 
Toda... jugoslavizacija teh naših ob
močij je zelo hud problem, kar lahko 
gladko pripišemo koloniziranju teh 
krajev in uvedbo ideologije, katere no
silci so bili prišleki, ki jim  ni bilo do 
komutuciranja z avtohtonimi prebi
valci. Današnja narodna revolucija 
Slovenije in Hrvaške je pravzaprav 
uničevanje idej in razlik v kulturi in 
civilizaciji teh krajev, zato imajo v 
Ljubljani in Zagrebu težave z Istro. 
V nasprotju z ustaljeno miselnostjo, 
bi drugačno ravnanje z Istrani prived
lo do ojačanja slovenske in hrvaške 
kulture v krajih, ki so multikulturni. 
No, danes Slovenija začudeno gleda 
na Šavrinijo in odkriva, čeprav se 
mora za to zahvaliti Štajercu Tomši
ču (fenomenalno!), biser kulture od 
Črnega kala navzdol, ki je star že ti
soč let (glagolica!). Seveda nacional
ni zanos v  Istri ni tako izrazit kot je 
v Ljubljani ali Zagrebu, toda ti pre
stolnici sta lahko prepričani, da Slo
venci in Hrvati teh krajev ne bodo 
obrnili hrbta domovini, hkrati pa ter
jajo, da spoštujejo njihovo naravna
nost, drugačen videz drugačnosti itd.; 
to pa je odprta roka drugim narodom. 
M i smo res skozi stoletja bili le ščavi, 
a smo se pogumno bojevali za svoj ob
stoj, v  isti sapi pa smo bili odprti do 
Benetk, do Italije, in italijanska kul
tura je postala tudi naša kultura. Kot 
pravi Tomizza: ne out-out, ampak et- 
et! Na takih temeljih se nam kakšna 
nova bersaljerka akcija zdi naravnost 
smešna. Prepričan sem namreč, da se 
kljub vsej spornosti italijanska duša 
po svoji intelektualni pojavi nikakor 
ne more odpovedati krščanskim nače
lom in moralnim zakonitostim, ki se 
le prilikujejo besedam predsednika 
Cossige, ko je prišel k nam, in mora

mo se tudi zanesti na besede papeža 
Wojtile, ki je na trgu Unita v Trstu 
priznal ne samo številčnost, temveč 
tudi etično in življenjsko pravico na
rodom, ki tu živijo. Če se to zrcali v 
Trstu, kjer se je zgodil pravi (narav
ni!) čudež z izvolitvijo Illyja za župa
na, potem je to prav gotovo novo poj
movanje in potrditev normalnega sta
nja. Lahko, da v sistemskem obratu

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE 
H elm ut Peschina  

BOŠ ŽE VIDELA
monodrama 

Igra Mira Sardoč 
Režija Jože Babič

V torek, 21. decembra, ob 20.30 
ABONMA RED I 

v četrtek, 23. decembra, ob 16.00 
ABONMA RED G

V Kulturnem domu v Trstu

desnica v šestih mesecih spodnese 11- 
lyja, vendar ostaja Trst edino mesto 
na svetu, ki zmore prisiliti Sloveni
jo, Hrvatsko, Avstrijo in Italijo, da 
tesno sodelujejo med seboj.

Še dve vprašanji. Prvo: izn i
čenje zla v sam em  seb i. Zlo je iz
razit pojem  posebnega spozna
nja, če ga znam o prem agati. Je to 
osebna katarza. Kako lahko tako 
spoznanje vp liva na določeno  
skupnost? To zahteva izjem no  
duhovno širino. Je to hkrati u n i
čenje zla pri sosedu?

M i, Slovani tega območja, smo ve
liko prestali, da bi tu lahko obstali. Pri 
tem nismo brez greha. Tu gre, v od
nosu do očetov in dedov, za Kajnov 
sindrom. Tudi mi smo se zavedeli sta
rozavezne pravice do maščevanja in ga 
uresničili. Osnovali smo ga s stra
šnimi fojbami, in pri tem je vseeno, 
če gre za nekaj posameznikov ali za ti
soče. To je naš greh, to je naše zlo! 
Nismo smeli z zlom odgovoriti na zlo, 
ki nam je bilo vsiljeno. Kaj narediti? 
Odrešilna zadeva bi bila politična ge
sta, ki bi zadostila spominu žrtvam  
nasilja vseh treh narodov. Pokloniti 
bi se jim  morali, vsi hkrati. Prošnja 
za oprostitev, molitev za oprostitev. 
Kot je to naredil Willy Brandt v Os- 
zoiencimu. Res je, preučiti je treba na

znanstveni in zgodovinski osnovi, ko
liko in komu je kdo naredil zlega. Ko
liko ljudi je zbežalo pred fašizmom in 
izgubilo vse imetje, kot to velja za ek
sodus in fojbe med in po drugi sve
tovni vojni... Vendar tu statistični 
podatki niso pomembni. Takoj bi mo
rali trije predsedniki držav Kučan, 
Tudjman in Scalfaro priti v Bazovico, 
v Gonars, na Rab in na vsa nekdanja 
morišča in fojbe, povsod, kjer so nji
hovi predhodniki povzročili zlo. Ta
ko bi se zaprla zgodovinska knjiga, ki 
bi bila odtlej lahko vsem na razpolago.

D rugo vprašanje. Je velik o  
ljudi vaših m isli ali se gredo skri
valnice? Kako naj se nerazum 
nim  ljudem , ki so počenjali in  
naročevali zločine, sodi?

Prepričan sem, da je te starce kon
kretno, juridično, težko obsoditi. Če 
bi to naredili, bi odpirali stare, še ne
zaceljene rane. Recimo, da je še ved
no zahteva pri Z N , da se »stari« Ju
goslaviji izroči nič manj kot 820 ita
lijanskih vojnih zločincev!? Ljudi z 
imenom in priimkom. To je preseže
no v  imenu pomiritve in prijateljstva 
— in tako je tudi prav. Izročitev Iva
na Motike, partizanskega poveljnika, 
bi seveda spet odprlo prejšnje vpra
šanje. Morala bi to biti ostra simbo
lična obsodba, nikakor ne z  odvzemom 
življenja... Pomislite na sojenje A n- 
driji Artukoviču v Zagrebu, v  njego
vih poznih 80 letih življenja. Saj je 
res bil vojni zločinec, toda hudo je bi
lo gledati to staro, bolno, umirajočo 
osebo pred sodiščem.

N ajino skupno voščilo  za pri
hodnost, tudi ob nastopu božiča, 
ki ga vsak doživlja  po svoje.

Sem v duši humanistični levičar 
platonske vrste. Razlike so le v celot
nosti ideje. Primarna ideja Kristuso
vega nauka je danes za nas, kristja
ne, po propadu carstev, razkroju voj
ska in revolucij, njegov pogled na člo
veštvo, upanje za bodočnost.

M islim , da je eno sam o roj
stvo — rojstvo vsega človeštva.

Kakor je ena sama sm rt — smrt 
vsega človeštva. Rešitev je v  tem, da 
smo svobodni v  čutenju upanja in 
strahu. To je edina resnična poslani
ca za bodočnost.

In terv juval in  zapisal 
A leksij Pregare

Obračun bogatega 
triletnega delovanja

Z občnega zbora 
društva Jadro z Ronk

Pretekli petek  se je sestalo na red 
nem  občnem zboru v Ronkah društvo 
Slovencev iz Laškega Jadro. V udob 
ni dvorani krajevne občinske knjižni
ce, kjer ima sedež tudi dvojezični od
delek, je številne prisotne najprej po
zdravil odbornik za kulturo  ronške 
občine Livio Furlan, ki je m ed drugim  
povedal, da bo O bčina v kratkem , v 
okviru dopolnitve občinskega s ta tu 
ta, ponovno uvedla posebno občin
sko komisijo za vprašanja slovenske
ga prebivalstva v občini.

N ato  je p redsedn ik  Jadra Karlo 
Mucci prebral res obširno p redsedni
ško poročilo o trile tnem  društvenem  
delovanju, kot so tudi ugotovili raz
ni gosti (Aleš Doktorič za SKGZ, 
Slavko Tomšič za ZSKD, Janko Pahor 
za društvo  Dol Poljane) in ostali p ri
sotni. V svežnju najrazličnejših dejav
nosti, od  tradicionalnega božičnega 
koncerta, m iklavževanja, tečajev slo
venščine in drug ih  ku ltu rn ih  dogod
kov, organiziranih  za povezovanje 
krajanov, bi veljalo posebej poudari
ti nekaj pobud, ki so dragocene za šir
ši slovenski prostor. V priznanje za 
to je ronško društvo  prejelo tud i Čer
netovo nagrado.

V prvi vrsti g re om eniti izdajanje 
letnega zbornika Jadro, ki vsebuje 
vrsto  dragocenih podatkov in infor
macij o življenju tam kajšnjih Sloven
cev, a tud i sam ostojne publikacije kot 
sta pesniška zbirka odbornice Lilijane 
V isintin v treh  jezikih (slovenščini, 
italijanščini, španščini), ECAT'OM - 
BRE in gradivo o posvetu »Pravica do 
rabe slovenščine p red  sodno  oblast
jo in javno upravo« (v priredbi istega 
društva).

SKRD Jadro je v tem  obdobju tudi 
tvorno sodelovalo z ostalim i kom po
nentam i slovenskega življenja v La
škem : zlasti s šolo in vrtcem  (s pono
som  so ugotovili, da dve bivši učen
ki slovenske šole iz Romjana obisku
jeta univerzo v Vidm u); s knjižnico; 
z javnim  večnam enskim  kulturnim  
središčem . D ruštvo je tudi bistveno 
pripom oglo k priznan ju  slovenske 
prisotnosti v sam em  občinskem  sta
tu tu .

Vse te pobude pa so bile m ožne 
tudi, kot je izhajalo iz blagajniškega 
poročila Štefanije Pahor, ker si je d ru
štvo Jadro znalo izboriti precejšnje 
prispevke s strani Dežele, Pokrajine, 
Kraške gorske skupnosti, slovenskih 
bank  in drugih  ustanov.

Razprava je pokazala, da so te ak
cije dobrodošle in krvavo potrebne za 
boljše povezovanje in poznavanje 
Slovencev, ki živijo raztreseni po 
vseh občinah Tržiškega. M ed najbolj 
občutenim i problemi, zlasti pri starej
ših, je vprašanje prevoza in  obvešča
nja — nekateri od prisotn ih , ki žive 
že 60 let v Laškem , so se npr. prvič 
srečali v takšnem  krogu! M nogi so se 
oglasili z raznim i predlogi in gotovo 
bo društvo Jadro skušalo uresničiti 
vse tiste pobude, ki lahko pripom o
rejo k večji d ružabnosti in povezo
vanju.

D avorin D evetak
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Majda Artač Sturman

Njena miznica
D raga Daša!
Ž e do lgo  let je, o d k a r si se  p o 

javila v m ojem  živ ljenju ... N ajprej 
ko t san je , n a to  ko t želja, ki je p o 
lagom a p lah n e la  in  se n ap o sled  
izgubila  v m o jem  p red a lu . M oja 
m iznica je sicer n ezak len jen a , le 
kaj bi nam reč skrivala v njej? M or
da  h repenen jske  drobce, m ladost
ne  sp o m ine ... Včasih, ko V idka in 
M artine  n i d o m a, začn em  brskati 
po  svoji m iznici in tedaj m i v ro 
ke p rihaja jo  spom in i. V en d ar le 
za tre n u te k ... saj se m i takoj iz
m u zn e jo  iz d lan i... in  o stan em  
p ra z n ih  rok.

Ti p a  osta jaš, večno  n a sm e 
ja n a ...

D aša, m oja ljuba, z la ta  D aša, 
p ris lu h n i m ojim  b esed am , p o m a
gaj m i izb rskati iz p re d a la  svetlo 
bo in  lesk  o tro šk ih  božičn ih  p r i
čakovanj!

M orda se  ti bo zd e lo  p o g a n 
sko, to d a  m oja p red s tav a  božiča 
je p o v ezan a  z d revescem . N e z 
jaslicam i, am p ak  z božičn im  d re 
vescem ...

S p om in jam  se, da  sm o otroci 
z očetom  odhaja li na gm ajno  kak 
te d e n  p red  božičem  in si og led o 
vali b rin jevo  grm ičje. Izbrali sm o 
najlepši brin . V tem i se je oče vrnil 
na  gm ajno  in  posekal izbrano  d re 
vesce. N asledn jega  d n e  sm o o tro 
ci d o m a  p razn ičn o  rajali okrog  
n jega in  iz zaboja dvigali rdeče in 
ru m en e  steklene kroglice ter z nji
mi krasili sivi brin . Se d an es  mi 
je h u d o , ko  se sp o m n im , kako 
sem  bila o k reg an a , če m i je kak 
balonček  zarad i nepazljivosti p a 
del na  tla in  se  razbil na d ro b n e  
kosce. Z elo  m i je bilo žal. S tek le
ni balončki so im eli svo jo  v re d 
n o s t in  svoj čar, za to  so bili p rava  
d rag o cen o st...

Ko se je v h išo  stekalo  več d e 
narja, je gm ajn i u k rad en i b rin  za 
m enja la  p rav a  sm reka. Ko jo je 
očka po  služb i p rin ese l iz m e
sta dom ov , sm o se otroci zgrnili

okrog  n jega in  vsak  po  svoje v re 
ščali: Le sekaj, sekaj sm rečico ... 
D ivjali sm o  okrog  d revesca , m a
hali s sreb rn im i trakov i, svečka
m i in  zlatim i zvezd icam i. N aše 
božično d revesce  je p osta lo  boga
te jše  in  večje, na  televizijskem  
ek ran u  pa so n ep ren eh o m a govo
rili le o jelki, o novo le tn i jelki.

Č ez nekaj let sm o pozabili tu 
di n a  sm reko , jaz še p o se b n o ... 
N ič več m e ni zan im alo  krašen je  
božičnega d revesa , ki so ga pri 
n as  dom a nad o m estili s p lasti
čn im  d revescem , p lastičn im i ba
lončki, p lastičn im i okrask i. Vse 
ena  sam a p lastika. Tako n en arav 
no , b rez  barve  in b rez  top lega 
vonja  po  sm o ln a tem  b rin ju  ali 
sm rečju! N aše  božično  d revo , ne 
več drevesce, je kraljevalo v p red 
sobi. O d e to  v en  sam  u m etn i 
blišč, s tro jn im i lučkam i, ki so iz
m enično  u trip a le . R adi sm o ga 
razkazovali skozi okno  p redsobe, 
d a  bi ja vsi vedeli, kako  bogat je 
n aš  božič.

Brin, sm reka , jelka, p lastično  
drevesce: le kaj bom  še povlekla 
iz svojega predala?  Kaj bom  vse 
še izbrskala? N e, ne  m orem , ne 
u teg n em  več pisati, D aša, o p ro 
sti. V idek in  M artina s ta  se v rn i
la. R avnokar se vese lita  z očkom , 
ki je d o m o v  p rinese l sm rečico  v 
vazi. S pet bo zad išalo  po  sm olna
tem  sm reč ju ... Božič že p riha ja  v 
n ašo  d ružin ico : zap re ti m oram  
svojo m iznico, o d p re ti m oram  
svoje  srce. Kot v ed n o , ko t vsak  
d an , d an  za d n e m ...

Da pa  ne  pozab im : tu d i tebi, 
D aša, želim  veliko božičnega bla
goslova in m ilosti, ob d revescu  in 
ob ja slicah ...

Tvoja M ilena

N en a tan čn o  je p rep o g n ila  b e 
li p isem sk i pap ir, ga v takn ila  v 
k u v erto  in  jo v  naglici zatlačila v 
m iznico.

Ambrož Kodelja

Jaslice 
in 
maček

N a tem  našem  ljubem  koščku  zem lje  d o ž iv lja m o  najrazličnejša  iz- 
nenadenja in presenečenja. L e to šn ji predbožičn i čas m i je  prinesel 
sv o js tv e n o  zaga to . Znanec m i je  p o s la l kn jigo  s prilo žen im  p ism o m . 
Po s ta r i u s ta ljen i na va d i na jprej pog ledam  k a j kdo  p iše  in p o tem  pri
de na vrsto  kn jiga . Ko p ism o  odprem , m e krepko  razjezi fo to k o p ija  
neke slike , sa j sem  b il trdno  prepričan, da gre za k a kšn o  po tegavščino  
a li neslano ša lo . Z agrab i me jeza  in najraje b i vse  sk u p a j zabrisa l v  
koš. Vendar p a  me je  neposled le prem agala  ra dovednost, kdo  n a j bi 
to  b il in k a j hoče. Se en kra t s i  ogledam  sliko , k i  je  zelo  neobičajna. 
V lep i b e tleh em ski v o tlin ic i leži v e lik i  črni m uc in zved a vo  z v e lik im i  
očm i gleda v  sve t. N a d  n jim  pa  m uzicira  trum a  angelov z  napisom : 
»Gloria in excelsis Deo!« Seveda je  zraven narisana tud i pa lm a , da ve
m o, k je  n a j bi se vse  sk u p a j d o g a ja lo ... M is lim  s i svo je  in jezen  na  
vse sk u p a j le začnem  b ra ti p ism o . N a koncu sem  b il v  izredn i zadregi 
in sem  p o s ta l od sram u rdeč, k o t  kuhan  rak. — Kako se  lahko m oti
m o in  kako hitro po nepotrebnem  obsojam o.

K a rika tura  je  delo znanega inzburškega šk o fa  dr. R e inho lda  Ste- 
cherja, k i  jo  je  narisa l za svo jo  knjigo: »H eiter-besinnlich rund  um  den 
K rum m stab .«  Izda l jo  je  pri za lo žb i Tijrolia-Vcrlag. Delo g o vo ri o nje
m u lastnem  pogledu na vse, kar s ta  nam  pod a rila  čas in ž iv ljen je  po  
b o žji D obroti.

Znanec, k i  m i je  kn jigo  p o s la l  —- ta jn ik  m arkan tnega  evropskega  
kard ina la , pa m i ta ko le  vošči: »Am brož, sp iš , tu d i Ti ta m  na Tvojem  
K rasu ob Jadranskem  m orju  ugodno spanje, k o t  ta  črni m uc? K a j pa  
T voje  ovčice in  kozli?  So tu d i on i p o d o b n i tem u  črnuhu in m uzicira jo  
z  egoizm om  v  N o vo  le to ...«

T udi ta k šn o  voščilo  me je  ka r  streslo , k o t  je  ka r ika tu ra  insbru- 
škega ško fa  dr. Stecherja m arsikoga  zb u d ila ! Tako je  p rav! Le za k a j  
n a j b i se vedno  uspavajoče o s la ja li ob s la d ko b n o stih  Božiča in p o 
za b lja li, da se p ra v  z  Božičem  mora pri vsakem  od nas tudi kaj pre
m akniti, v kolikor celo ne sprem eniti!

N erad i n a števa m o , k a j  b i lahko  predrugačili v  našem  osebnem  
vsa kd a n u . N a jpre j je  B ožič  čas, ko  se v sa kd o  od nas la h ko  um akne  
v  tihoto  srca, da se sreča sam  s sabo. — Ž iv im o  v  d ružin i! M ogoče  
nas im a oko lje  za urejeno, m a n j urejeno a li pa celo srečno, vzorno  dru
žino . — K o liko  lepih besedi in p o jm o v , k a j  vse pa  se za tem  skriva . 
— V sako  leto  naši g o s tin c i tarnajo , da so p rav  ob božičnih  p razn ik ih  
n jih o v i lo k a li prezasedeni. L jud je  na ta  dan nočejo več  b it i  dom a in 
p ra ti posode, k u h a ti  in se tru d iti, a m p a k  raje obredujejo  »zunaj«, kjer  
j im  bodo drugi streg li! S te  k d a j ra zm iš lja li, da n i lepšega, k o t  dom a  
zbrana družina  ob lepo urejeni m iz i  na Božič? Kje se lepše p le te jo  t is t i  
in tim n i po govori m ed o troci in s ta rši, k o t  p ra v  tu? N epozabn i so spo 
m in i na skrom ne prazn ične obede, k i  so j ih  zna le  naše m am e p ričara ti 
p ra v  za Božič. K o liko  lepih  sp o m in o v  nas veže na te dogodke, za ka 
tere sm o  j im  neizm erno hva ležn i. Z a  vse to  pa  sm o  v  sed a n ji naglici 
p rik ra jša li n a š m la d i rok, ko  j ih  vo d im o  v  zdolgočasene lokale, kjer 
ob tu je  p rip ra v ljen i hrani, k i  j im  v e lik o k ra t n i t i  ne tekne, ker n im a  
m am ine topline in od ločnosti očeta, k i  k o t  M ojzes nad Izraelovim  krde
lom , ko  ga je  v o d il s k o z i p uščavo , bedi nad družino  in z  n jem u la stno  
s tro g o stjo  pušča v o tro k ih  g lo b o ko  prazn ično  sp o što va n je  do očeto
vega p o s la n stva , k i  se ob ta kšn em  dogodku  p o d za ves tn o  prenaša na 
sina , da bo tu d i sam  to  nekoč sposoben  pren esti naprej, ob proble
m ih , k i  m u j ih  bo prineslo  ž iv ljen je .

Pa še na n e k a j bi rad opom nil: »Božič je  čas, ko  se č lo vek  na pose
ben način razneži tu d i v  svo jem  odnosu  do Boga!« K a j nam  p ra vza 
p ra v  ta  po jem  pom eni?  To ne sm e b it i  le okrasek, a m p a k  n a j nam  bo 
veselo oznanilo , navdih , iz  katerega črpam o m oč  za naš vsa kd a n j, z la 
s t i  pa  še za iskren in č is t odnos do sočloveka , s ka terim  ž iv im o  in je  
n aš b ližn ji. — V k o lik o r  boste  s k u ša li p ra zn ike  p o d o ž iv e ti s ta k im i  
ču stv i, boste  za č u tili  n o v i duh in neko  nevidno  srečo, k i  s ta  že m ed  
va m i, pa  ju  m orda še n is te  o d krili — s ta  pa  va ša  iskrena!
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Monika suieič Adventni in božični običaji na Slovenskem
A dv en t je čas d u h o v n ih  in z u 

n an jih  p rip rav  na  Božič. Iz starih  
pogansk ih  časov je ostalo  verova
nje, d a  im ajo  d u h o v i p red n ik o v , 
ki se v tem  času  vračajo  na  svet, 
največ m oči in  se p rikazu je jo  v 
dolgih zim skih nočeh. Zato so ne
kdaj na  S lovenskem  v tem  obdob
ju vern ik i postovali in hodili vsak 
d an  k ju tran jim  m ašam , ki jih im e
n u jem o  tu d i zorn ice  ali ju tran ji- 
ce. N a T ržaškem , G oriškem  in na 
K rasu  so vern ik i o d  v sep o v so d  
p rihajali v tem n em  ju tru  v cerkev 
s svetilkam i in p lam enicam i. V 
Benečiji pa  se še d a n d a n e s  p o n a 
šajo  s p o seb n o  av d e n tn o  ljudsko  
p o b o žn o stjo , ki ji p rav ijo  »deve- 
tica božična«. Običaj o p isu je  d e 
ve td n ev n o  potovanje M arije in Jo
žefa v B etlehem . Skoraj v vsaki 
vasi se zbere  d ev e t d ru ž in , ki so 
p rip rav ljen e  sprejeti M arijino p o 
d o b o  za en o  noč. V vsak i od  d e 
v e tih  h iš p rip rav ijo  o lta r s sveča
m i. O koli n jega  se zvečer zb e re 
jo vaščan i in  m olijo ro žn i venec. 
K asneje se v  procesiji odprav ijo  z 
M arijino  sliko in p rižgan im i sve
čam i v ro k ah  do  n as led n je  h iše, 
k jer jih na v ra tih  sp re jm e g o sp o 
d inja. To tradicijo spoštu jejo  vsak 
večer m ed  16. in  24. decem brom , 
torej dok ler M arijina slika ne  obi
šče v seh  d ev e tih  d ru ž in . O ljna 
svetilka , ki jo p rižgejo  m ed  z a d 
n jim  ob iskom , o stan e  n a to  p riž 
g an a  do  svečnice. V aščani pa  do 
tedaj vsak  večer m olijo  in p re p e 
vajo  svete  pesm i.

P o seb en  p o m en  im ajo v tem  
času  tu d i svetn ik i. Pri nas je sv. 
M iklavž najbolj p o z n a n  in  p ri
l ju b lje n . G o d  z a v e tn ik a  š o la r 
jev p ra zn u jem o  6. decem bra . N a 
p red v eče r M iklavževega g oda  — 
še d an es  — svetn ik  d o b ro tn ik  ob
d aru je  in nagraju je otroke za p rid 
no st, p o re d n e  p a  p re p u s ti h u d i
čkom . Nekoč je sv. M iklavž o bda
roval otroke z jabolki, pom aranča
m i, o reh i in  su h im  sad jem . D an 
d an es se razvajeni otroci ne zad o 
voljujejo več s takim i darovi, tem 
več ga sp rašu je jo  n a jm o d ern e jše  
igrače. N a S lovenskem  p ra z n u je 
jo še d ru g e  ad v en tn e  svetnike: sv. 
B arbaro (4.12), sv. Lucijo (13.12) 
in sv. T om aža (21.12).

N ekoč so v tem  času krasili hiše 
z b rin jem , sm rečjem , bršljanom , 
razn im  zelen jem  in p isan im i tra 
kovi, ker so m enili, da se lahko ta
ko zavaru je jo  p red  zlim i duh o v i. 
Ta običaj je kasneje  dopo ln ilo  bo 
žično drevesce. A dven tn i čas po j
m u jem o  d a n e s  ko t p rije tn o  p re d 
p razn ičn o  vzd u šje . V sak ted en  
p rižgem o  novo  svečo n a  a d v e n t
n em  v en cu , otroci pa se veselijo  
in  sladkajo  ob a d v e n tn e m  ko le
d a rju .

N a Sveti večer (24.12) je velja
la zlasti na G oriškem , tržaškem  
K rasu , ob fu rlansk i m eji in Istri

Tako so nekoč blagoslavljali dom na božični večer G a sp a ri)

sta ra  o b red n a  šega zažigan ja  d re 
vesn eg a  pan ja . G orišk i S lovenci 
so im enovali ta čok tu d i »božič«. 
O krog  n jega ob ogn jišču  je sed e 
la vsa  d ru ž in a . N jeni člani so naj
prej darovali božiču  nekaj h ran e  
in  pijače, na to  pa so m olili, peli 
sve te  p esm i in  jedli su h o  sadje. 
Č ok je im el tu d i čarodejno  vlogo. 
Z različnim  načinom  gorenja je ra
zodeval sm rti, p o ro k e  in n a z n a 
n jal srečo ali nesrečo  v d ru ž in i.

B oljunčani prav ijo , da  so go
sp o d in je  na božično  vigilijo cvrle 
»fanclje«. O troci pa so hodili v 
g ozd  n ab ira t m ah , da so  n a to  d o 
m a priprav ili jaslice. Božično d re 
vesce — p o n av ad i je bil to  bo r — 
so okrasili s p isan im i balončki, ja
bolki, o reh i in svečkam i. P red  v e 
čerjo je bilo v navad i, da  so o tro 
ci hod ili po  d ru ž in a h  voščit vesel 
Božič. To so im enovali » tepežen- 
ca«. O b voščilu  so jim  dom ačin i 
podarili sad je  in  o reh e . Po večer
ji so  okrog  drevesca  peli božične 
p esm i in  čakali, da  bo p riše l »Bo
žič« in  jim  vrgel skozi d im n ik  ja
bolka, po m aran če  in  o reh e .

K oledovali so tu d i na  Silve
strovo , le d a  so tedaj p repeva li 
pesem  »Živitore«. Božični in novo
letn i ko ledn ik i so bili z n a n i ne  sa
m o v B regu, tem več tu d i na  K ra
su , G orišk em  in  v B eneški S love
niji. P o m em b n a  šega, ki jo Bo
ljunčan i še  d an es  oh ran ja jo , je 
p razn o v an je  vašk eg a  p a tro n a  sv. 
S tefana (26.12). N a ta  d an  se v 
B oljuncu o b u d i sp o m in  na  k am e
n jan je  m učenca . D ekleta  se po  
b lagoslovu  zberejo , p ride jo  na  
»gorico« (dom ači trg) iz v seh  v a 
šk ih  ulic in  začnejo  lučati p o m a
ranče  in  jabolka. N ekdaj so lačni 
vaški otroci kom aj čakali ta dogo
dek , d an es  pa  je to  le vaba za 
m estn e  ra d o v e d n e ž e .

P red v sem  na  s lovensk ih  tleh  
im am o od  a d v e n tn e g a  do n o v o 
le tn eg a  časa še veliko d ru g ih  obi
čajev. R azširjen  je običaj k rop lje
n ja božičnega k ru h a  ali »poprt- 
njaka«, čaščen ja  sv e tn ikov  m ed  
Božičem  in N ovim  le tom  in raz
n ih  proslavljanj ob iz teku  starega 
leta z v ed ežev an jem  s sv incem  in 
p epelom .

Predstavili zbornik ob 30-letnici ZCPZ
Zveza cerkvenih pevskih zborov iz 

Trsta je v torek, 14. decembra, prire
dila v M arijinem domu v ulici Risorta 
v Trstu predstavitev Zbornika, ki je iz
šel ob 30-letnici delovanja. Po uvod
nem pozdravu predsednika Zveze, pro
fesorja Zorka Hareja, je knjigo pred
stavil Marko Tavčar. Poudaril je, da gre 
za dejo, ki izpričuje požrtvovalnost, 
vztrajnost in ustvarjalnost skupine lju
di, ki je v teh zadnjih treh desetletjih 
skrbela za rast in ohranitev zborovske 
dejavnosti na Tržaškem. O tem, kako 
je knjiga nastala, so govorili še sam Ha- 
rej, Ljuba Smotlak, Aleksander Furlan 
in prof. Mamolo. Predstavitev pa je 
Zveza cerkvenih pevskih zborov izko
ristila, da je porazdelila vsem pevcem, 
članom zborov, ki delujejo pod njenim 
okriljem, po en izvod Spominskega 
zbornika.

TRST

30 LET
ZVEZE CERKVENIH 
PEVSKIH ZBOROV

Kako vzgajajo 
božična drevesca

V božičnem  času postavljam o 
jaslice in božična drevesca. Tokrat 
bi radi povabili bralce, še zlasti ti
ste, ki živijo v goratih  predelih  ali 
imajo v takem  okolju kak neizkori
ščen kos sveta, da ga nam enijo go
jenju smrečic ali jelk za božična dre
vesca. Na našem  področju so naju
godnejši pogoji za gojenje božičnih 
drevesc v krajih z nadm orsko viši
no od 600 do 1500 m etrov. Paziti 
m oram o, da je zemljišče, na kate
rem  mislimo saditi, v zavetju , ker 
bi veter kvarno vplival na rast in 
obliko drevesc.

Sm reka ni zelo občutljiva na 
vrsto tal, izogniti se m oram o le iz
razito ilovnati zemlji ali legam , kjer 
bi zastajala voda. Jelke pa so bolj 
občutljive na kvaliteto prsti, bolje 
uspevajo na p ropu stn i in srednje 
težki zemlji.

Kdor bi rad sadil sm reke ali jel
ke za božična drevesca m ora, v Ita
liji najprej s pisno izjavo obvestiti 
pristojne deželne gospodarske u ra
de in gozdarsko službo, da bo na 
parceli št. itd. zasadil sm reke ali jel
ke, ki jih bo nam enil božičnim  d re
vescem in ne redni pogozditvi. Gre 
nam reč za p reprosto  dejstvo, da 
v prim eru  običajne pogozditve ne 
sm em o pred  določeno dobo pose
kati ali izruti sadik. Ko smo torej za
dostili tej birokratski obveznosti, se 
lahko lotimo dela.

Za sadike se obrnem o na dežel
no gozdarsko službo, lahko pa tu 
di na posebne drevesnice, ki se uk
varjajo s pridelavo sadnih  gozdnih 
dreves. N avadno sadim o dvoletne 
sadike. N ajprim ernejši čas je poz
na jesen  ali kasno zim sko obdobje, 
ko ni več nevarnosti za hujšo poze
bo. Smrečiče posadim o v jamice, ki 
naj bodo vsaj 40 cm globoke in ši
roke, m edvrstna razdalja naj bo pri
bližno m eter in isto m ed sadikam i. 
Na ta način bom o prva drevesca 
lahko posekali po petih letih, ko bo
do drevesca visoka že kakih 60 cm 
ali tud i več. Seveda bom o posekali 
vsako drugo  vrsto , tako da se bo
do ostala drevesa razvijala naprej.

N avadno teh nasadov ne gojimo 
in tud i ne nam akam o. Prva leta bo
mo skrbeli edino za to, da bom o po
kosili trave in plevel, da ne bi za
dušil sadik. Ko sm reke prerasejo 
najvišje trave tud i to delo odpade, 
ker bodo trave in  pleveli sam i izgi
nili zaradi trajne sence.

Božična drevesca prodajajo z ali 
brez korenin. Če sm o drevesca po
sekali, jim pripravim o posebna sto
jala iz desk. V prim eru  pa, da bi 
drevesca prodajali s koreninam i, 
jim m oram o poskrbeti posebne va
ze, ki naj bodo dovolj težke, da se 
ne bi drevesca prevrnila.

Taka božična drevesca m oram o 
redno  zalivati, še posebej, če smo 
jih postavili v ogrevana stanovanja.

M.T.



Stran 14 NOVI LIST 16. decembra 1993

Ronald Harvvood: Garderober

»Moja beseda
bo ščit zoper

S to mislijo eden od dveh vodilnih 
likov drame, plemeniti gospod, Sir ali 
Igralec z veliko začetnico, definira 
svoj odnos do gledališča in do um et
nosti. In z A ntonom  Petjetom , ki je 
z interpretacijo duševno izčrpanega, 
a nikakor ne onem oglega in izvotlje
nega gledališčnika odigral eno naj
zahtevnejših  in najboljših vlog, smo 
gledalci doživeli pojem  gledališča in 
gledališkega življenja iz neobičajnega 
zornega kota, iz zakulisja in zaodrja.

Dram a G arderober, tretja prem ie
ra letošnje sezone S lovenskega stal
nega gledališča (10. decem bra 1993), 
je igra o gledališču, o njegovih ljudeh 
in o um etnosti v kriznih vojnih raz
m erah. Angleški dram atik  Ronald 
Harvvood, odličen poznavalec angle
škega teatra in sam  nekaj časa garde
rober, je svojo igro postavil v obdob
je H itlerjevega vojaškega osvajanja, 
vendar nam  danes, na tržaških od r
skih deskah, žal njena vsebina in do
gajanje ne zvenita nič manj aktualno. 
Nekaj sto kilom etrov od nas, v Sara
jevu, ljudje vztrajajo, vojni in brez
brižnosti navkljub, intelektualci oh 
ranjajo pri življenju vsakršno m ožno 
ku ltu rno  dejavnost, tudi gledališče.

Tja v oblegano Sarajevo, kot že 
spom ladi v Dubrovnik, kjer so poka
le granate, so gledališčniki povabili 
tudi režiserja V inka M oderndorferja 
k režiji Harvvoodovega dela, ki pa 
vendar ni steklo v tako nevarnih  in 
tveganih  razm erah, m arveč tu pri 
nas, v Trstu. Kot poklon, kot opom in 
ali kot zavestna odločitev, da se s to 
uprizoritvijo v predprazn ičnem  času 
SSG tvorno vključi v pobude proti 
krvavi vojni na nekdanjih  jugoslo
vanskih tleh.

M oderndorfer je postavil na oder 
Harvvoodov tekst v slovenskem  p re 
vodu Lada Kralja ter ob lektorstvu Jo
žeta Faganela, za glasbene efekte je 
poskrbel Jan i G olob. Dram a se odvi
ja na dveh  nivojih: v Igralčevi zaku
lisni sobici, torej za odrom, in na odru 
sam em , kjer je podeželska gledališka 
skupina, ki jo sestavljajo poprečni, ce
lo om ejeni ali fizično prizadeti igral
ci, igralka začetnica in vodja gledali
šča, odigrava Shakespearovega Kra
lja Leara v nem ogočih vojnih razm e
rah. To dogajalno in konceptualno 
dvojnost sta odražala tako scenogra
fija T om aža M arolta kot tudi kostu
mografija M arije V idau. Sceno je do
m iselno delila na dvoje sivo prosoj
na zavesa z ekspresionistično stiliza
cijo dreves. Kostum i Marije Vidau pa 
so se ali odlično usklajevali z m odno 
tendenco  predvojn ih  in vojnih let ali 
pa so odražali teatraličnost in razkošje 
kraljevskih gledaliških kostum ov.

Harvvoodova dram a postavlja v 
o spred je predvsem  dve m oški vlogi: 
Igralca in njegovega garderoberja

Norm ana. Igralec kljub zaskrbljujoče
m u živčnem u zlom u zbeži iz bolni
šnice in se v rne v svoje ed ino pravo 
življenje — v teater, kjer z neznosno 
m uko in naporom  do zadnjega diha 
igra v Shakespearovem  Kralju Learu. 
Tega bržkone ne bi zm ogel, ko bi ga 
ne bil podpiral in m u stal ob strani 
njegov dolgoletni garderober. Dvoji
ca A nton Petje in A lojz Svete je ui
grano izpostavila vse nianse, vse le
pe in  nelepe plati tega odnosa. Sen
čno stran  gledališkega življenja pa 
nam  je odkrila zlasti vsega naveliča
na Igralčeva življenjska sopotnica La- 
dy. Lidija Kozlovič je v tej vlogi bila 
posebno prepričljiva. O b njej je p re
sunljivo, in vendar sploh ne patetič
no, Bogdana Bratuž odigrala inspi- 
cientko M adge, ki je za videzom  ak
tivnosti do zadnjega skrivala svoje 
čustvo do gledališkega vodje.

V ostalih vlogah so nastopili Lučka 
Počkaj kot začetniška igralka Irena, 
Stojan Colja kot T hornton, še poseb
no posrečen v vlogi Shakespearove
ga Norčka, V alter D ragan kot Oxen- 
by, A drijan  Rustja kot G loucester, 
V lad im ir Jurc kot Kent, G ojm ir Le
šn jak  kot A lbany  in Franko Korošec 
kot Vitez.

N edeljska publika je s pozornost
jo sledila odrski uprizoritvi in je s to
plim  aplavzom  nagradila vse igralce, 
zlasti pa nosilca naslovne vloge, mla
dega A lojza Sveteta. V stalnem  so
zvočju s soigralcem  Petjetom  je nje
gov lik rasel od prizora do prizora in 
dajal igri, ki včasih izvablja tudi bled 
nasm eh, tragičen priokus. Višek tra
gike je seveda v Igralčevi sm rti in pa 
v garderoberjevem  zlom u. V sklepu 
N orm an izpove svojo bolestno na
vezanost na gospodarja , stre pa ga 
predvsem  spoznanje, da je njegovo 
življenje — kot za um rlega gledali
škega vodjo — gledališče sam o. »Zu
naj gledališča me ni«.

M ajda Artač S turm an

BOŽIČNO-NOVOLETNO VOŠČILO 1994
N aj K ristusovo rojstvo  ob pom oči slovenske Cerkve in ljudi dobre volje  z  

novim  letom  1994 vsem Slovencem doma in po svetu  prinese dokončno spravo  
in zasluženo blagostanje.

N aj duhovne in moralne vrednote ponovno zaživ ijo  v  srcih slovenskega na
roda.

To so moje želje in voščila rojakom-Slovencem!
Vinko Levstik

LEVSTIKOVA HOTELA V ITALIJI
PALAČE HOTEL je v sam em  središču  Gorice, p rib ližno  en km  

od državne m eje. Ponaša se z odlično restavracijo, dnevn im  barom , 
dvem a dvoranam a za 120 obiskovalcev in  lastnim  zaprtim  parkiriščem .

V u d o b n ih  sobah je skupno  150 poste lj. 
V sobah  so kopalnica, sušilec za lase, m in i 
bar, te lefon  in  rad ijsk i ter te lev izijsk i sp re
jem nik .

Za dobro počutje in inform iranost gostov 
sk rb i slovensko osebje.

N aslov: PALAČE HOTEL, Corso Italia  63, 34170 GORIZIA  
G ORICA, tel. 0481/82166, fax 0481/31658

Na novo odprti HOTEL EM ONA, II. kat. 
je v zgodovinskem  središču  Rima

Vse sobe im ajo lastno  kopalnico , rad ijsk i in  te lev izijsk i sprejem 
n ik , te lefon  in  m in i bar.

T udi tukaj boste v d ru žb i rojakov, k i bodo p ripom ogli k vašim  
lepšim  počitnicam .

Pokličite nas na telefon: 06/7027827 ali 7027911; fax 06/7027878
N aslov: HOTEL EM O NA, Via S tatilia 23, 00185 ROMA
V obeh hotelih  imajo slovenski gostje popust! Pričakujem o vas.

■  Na tržaškem liceju F. Prešeren je skupina višješolcev pripravila zanimivo 
raziskavo ob 45. dnevu Splošne deklaracije o pravicah človeka. Po naročilu 
šolske ministrice morajo po vseh šolah v Italiji ta dan obeležiti s predavanji 
in okroglimi mizami ter drugimi srečanji in prireditvami na to temo. Na trža
škem slovenskem liceju pa so tokrat sklenili, da bodo naredili nekaj posebne
ga. Člani skupine, ki so sodelovali pri raziskavi, so nato svoje znanje posre
dovali drugim učencem, govorili pa so tudi po Radiu Trst A.

Množičen protest dijakov

V velikem številu so tudi slovenski dijaki s Trsta in Gorice z množično 
manifestacijo izrazili svoje nasprotovanje načrtu italijanske šolske ministri
ce Jervolino o krčenju števila razredov in sploh načinu vodenja italijanskih  
šol. Dijaki si predvsem želijo sodobnejšo šolo, ki jim  bo nudila znanje, splo
šno kulturo in ne bo zahtevala od njih le drdranja na pamet naučenih podat
kov, pač pa bo v njih vzbudila smisel za kritiko, skratka za razmišljanje z 
lastno glavo. Takšna, ko t je danes, je šola naravnost »predpostopna«, pravi
jo dijaki po vsej Italiji, k i so za simbol svojega boja izbrali znak dinozavra 
z obrazom šolske ministrice in z napisom »Jurska šola«. Poleg tega si želijo, 
da šole ne bi bile odvisne od želja in potreb podjetnikov, temveč da bi na prvem 
mestu nudila res splošno izobrazbo. Tokrat so se tudi profesorji strinjali, da 
je stavka dijakov povsem upravičena, kar dokazuje, da tudi oni čutijo potre
bo po spremembi šolskega sistema, ki je zastarel in je ostal dolga desetletja 
nespremenjen, kar pa se je v teh letih spremenilo, se je navadno na slabše.

Na sliki: Dijaki z... »zgovornim« napisom na tržaškem Trgu Unita
(foto S. Ferrari)

JtRvoavg
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Dušan Jelinčič

Judežev poljub
Noč. Vlak za Milan, nekje ob G ard

skem jezeru. G ledam  skozi okno. Sa
ma tem a in neprodorna, nenasitna 
noč. V kupeju  gori luč in v šipi vidim 
odsev lastnega obraza. Čez nekaj ur 
bo jutro. Takrat bo bolje. N e bo več 
odseva na šipi. Takrat ne bom  iskal 
odseva stvarnosti p reko odbleska 
svojih oči, las, gub na obrazu, ne bo 
več skrivnosti in resničnost bo kot na 
dlani.

Sedaj pa ... ta odsev. V endar, če 
pogledam  skozenj, preko tega odse
va, vidim  noč, ki ni več sam o tema: 
žarom eti avtom obilov na cesti, ki gre 
vštric z železnico, m edle luči v dalja
vi, luči v sobah sam otnih  hiš, kjer 
ljudje ponoči delajo, študirajo, bere
jo, pijejo, umirajo. In topotanje koles 
na tračnicah. Pogledati m oram o pre
ko svojega obrza, da vidim luči na oni 
strani. M edle luči, kot bi jih zastrla 
m egla. M orda je megla, m orda je le 
um azanija na šipah. Ali pa oboje. Ve
liko človeškega je v tem  — megla v 
duši, um azanija na telesu.

Hočem, m oram  videti skozi šipo, 
doživeti stvarnost, p rodreti v resn i
čnost. Dovolj je, da odprem  okno. To
da to je bližnjica, to ne velja. Pot do 
stvarnosti m ora iti preko lastnih u t
var in domišljije. S tvarnost želja in 
sanj, ki se m orejo, ki se m orajo sp re
m eniti v resničnost. Kako literarno! 
N asm ehnem  se sam  vase.

Kolesa enakom erno udarjajo  po 
tračnicah. Bližamo se M ilanu. Prav 
čutim  ga. Misel pa se mi vrača na 
prejšnji večer, ko sem  se poslavljal s 
prijatelji in znanci. Zabrisane besede, 
p retrgan i stavki kot pot v tem en p re
dor, ki pelje k resničnosti. Realnost 
odhoda, resničnost sam ote, vrnitve, 
ponovnega odhoda, skrivanje, ki traja 
vse življenje, več življenj. Besede pa 
niso nikoli na pravem  m estu.

B esede... besede... Kaj je lažje, 
ustaviti se ali iti naprej? M ar ne sili
mo v bodočnost in prehitevam o čas, 
ker se ne znam o ustaviti, ker se ne 
znam o prilagoditi? Ali zato bežimo in 
upam o v sprem em bo? N ajtežje je 
ostati in se odločati. Najlažja odloči
tev je odhod , ki je največkrat le bliž
njica. Prava um etnost pa je določiti 
pravi trenutek , ko se je treba ustaviti 
in ko je spet treba na pot.

Z rem  skozi okno kupeja v nepro- 
d irno noč, misel pa hiti naprej. To je 
že druga neprespana noč.

P red nekaj dnevi je bilo novo leto 
s svojo hinavščino, lažnim  veseljem 
in snegom . Tudi sedaj je m raz. M raz 
in sam ota. N atanko se spom injam , 
kakšno je bilo zadnje, očitno retori
čno vprašanje v pogovoru s prija te
lji, ki so se prišli poslovit na peron že
lezniške postaje v Trstu.

»Naj mi kdo pove, kdaj nastopi 
kriza odhoda, ko za daljši čas sam po
tuješ neznano  kam . Kdaj se te lotijo 
po trtost, ravnodušnost in tesnoba in 
strašna sam ota napolni kupe, da ne 
veš, kaj bi?«

»Veš kdaj,« mi odgovori nekdo, 
»ko naredi vlak ovinek pri Barkovljah 
in ti Trst za trenutek  izgine izpred 
oči.«

»Jaz pa mislim, da takrat« sem m u 
zam išljeno odgovoril, »ko se letalo

počasi spušča na pristajalno stezo v 
tujem kraju. Glas stevardese izgovar
ja nerazum ljive besede v neznanem  
jeziku, v katerem  se angleščina m eša 
s španščino in francoščino. O dsev lu
či, ki si jih videl v zraku, ko si še letel 
in ti je bilo takrat tako prijetno, ker 
si misli, da ne boš nikoli pristal, da 
boš večno lebdel v h ibridnem  stanju 
m ed nebom  in zemljo, pa je le še spo
min. Letalo se v zadnjem  trzljaju strte 
veličine naposled  ustavi, potniki be
dasto zaploskajo pilotu, ti pa kot v 
omotici vzam eš svojo potovalko in

se postaviš v vrsto za izstop. Takrat 
se me vedno lotevata tesnoba in 
obup...«

V teh mislih spet drem ljem , m or
da kar zaspim . To se mi vedno  doga
ja, ko se že približujem cilju, da je tre
nu tek  prihoda še težji, da je p reiz
kušn ja večja. O krog m ene pa je še 
vedno noč, ki jo zdaj občutim  za svo
jo. Nekaj oskrunjenega in oskrunlji- 
vega, nekaj grešnega, celo preverzne- 
ga je v noči. Ponoči mislijo, pišejo, 
bruhajo, obupujejo  poraženci, zavo- 
ženci, pesniki, pisatelji. Pravzaprav 
so pisatelji genialni poraženci, izgu
bljenci, ki so svoj poraz sprem enili v 
zm ago, ga zam askirali. Bralci pa so 
prepovršni, da bi ta poraz razum eli. 
In vendar, če noč uporabiš, se njene 
ure, m inute, sekunde nabirajo v pra
vo bogastvo. Živiš hitreje in ni važ
no, če tudi izgoriš hitreje. Svoje živ
ljenje si res živel, hitro, pestro  in 
plodno, nato  pa izginil.

Zebe me. Vlak upočasni vožnjo in 
se naposled  ustavi. Prišli sm o v Mi
lan. Kakšen mraz! In kako sam otno 
je to m esto ponoči! Vtis prehodnosti, 
nestalnosti. Prihod in spet odhod . In 
tako naprej. Do konca.

*  *  *

Minila sta dva tedna. Ležim na tra
vi v parku m esta na drugi celini. Pri
pravljam  se na ponoven odhod , še  
nekaj u r m oram  zapraviti tu, zato se 
mi nikam or ne m udi. P red m ano je 
m estna knjižnica, za m ano pa višja 
šola ali celo fakulteta krajevne univer
ze. Okoli m ene valovi klepet š tuden 
tov in študentk , nad m ano pa se širi
jo m odro belo siva prostranstva.

Udobno zleknjen na zelenju zrem 
v nebo. Kako m irno je tu! Za trenu 
tek pozabim  na vse: bojevnik se m o

ra odpočiti. N e zanim a me, kaj se do
gaja okoli m ene. Mislim na preteklost 
kot na edino trdno  podlago, na kate
ri je še mogoče graditi, mislim na ose
be, ki so me imele in na tiste, ki so 
se mi pustile imeti. Občutek imam, da 
sem  vse, kar doživljam, nekoč že do
živel. Vse se vrača, tudi in predvsem  
napake.

Kmalu se bom napotil v hotel, vzel 
nahrb tn ik  in se odpravil. Zopet me 
čaka noč v avtobusu in nova država. 
Tu, pod tem  nebom , na tej izgublje
ni tratici, v tem  m estu, za katerega 
moji tržaški znanci m orda sploh ne 
vedo, da obstaja, sem  sam , svobo
den. Čas in življenje je samo moje. Pi
salni stroj, telefon in pisalna m iza mi 
ne odm erjajo časa.

Pogled se mi zapiči v napis na ve
liki stavbi — »Jorge Luis Borges«. 
M estna knjižnica ima im e po enem  
mojih m ladostn ih  mitov! Ob tem  mi 
je kar toplo pri srcu. Toda v trenutku  
se zamrači pogled, v misli pa se mi 
zareže tem na senca. Še vedno sem 
poln sončnih dom ačih podob  in va
lovanja moraja v tržaških portičih, za
to m ora biti ta črna slu tn ja v zvezi s 
temi simboli. Sonce, morje, ljubljena 
oseba... Z drznem  se. Borges je nekje 
zapisal: »Vsi um rem o, ker nas je iz
dal Judežev poljub.«

Pregrenko, da bi bilo resnično, in 
vendar... Kaj nisem  odšel od dom a 
tud i zato, da ponovno najdem  zau 
panje v ljudi? Navsezadnje je prav Ju
dež tisti, ki ti pove, kdaj je napočil čas 
odhoda, kdaj te bo ljubljena oseba 
spet izdala. In navsezadnje je Judež 
tisti, ki ti v trenu tku  obupa sedi ob 
strani, te objame okrog ram en in ti za
šepeta, da je odhod  nu jen . In ti še 
potrpežljivo razloži, da m ora biti ta
ko, da je to v logiki stvari, da ti ved
no največjo bolečino prizadene tisti, 
ki ga imaš najraje in si zato pred  njim 
razorožen in razgaljen.

Judež te bo pripravil na kruto res
nico, kateri ne boš verjel, dokler se ne 
bo prikazala v vsej črni neizprosno
sti, nato pa izdaj ne boš več štel. Le 
prva je huda, nato pa se nanje nava
diš. Sedaj veš, da te najboljši prijatelj, 
najbolj ljubljena oseba, izda trikrat na 
dan  in zato je odhod  nu jen . Zato o d 
hajam , vihram  iz kraja v kraj, da bi 
svoje naslednje srečanje z Judežem  
odložil v nedogled. Ni važno, če je to 
le u tvara in veš, da se Judeža ne boš 
nikoli otresel. Stalno nas sprem lja. 
Hodi ob nas, nas drži za roko, je na
ša zvesta senca in del življenja.

In vendar m oram o Judeža spreje
ti kot znanca, celo kot prijatelja, saj 
le opravlja svojo nehvaležno nalogo. 
Večji nesrečnež je od  nas: naloženo 
mu je bilo brem e večnega prekletstva, 
brem e večnega izdajstva. N jegovo 
poslanstvo je to, da nas m ora izdati. 
Kaj ni bil prav Judež tisti, ki ga je imel 
Kristus od vseh apostolov najrajši?

M orda prav zato, ker m u je dodelil 
nalogo, ki je ni nikom ur drugem u. In 
Judež je sprejel gorje človeštva, ven
dar pa tud i njegovo poveličanje, ker 
se je edini upal upreti. M orda krivi
ci, da m ora izdati tistega, ki ga ima 
najraje, m orda absurdnosti sveta, ki 
vidi neko svojo logiko, neko pot k 
očiščenju in zveličanju, le v uporu  
proti krivicam. In jaz sem  tu pred  po 
novnim  odhodom  zato, ker vem , da 
me boš nekega dne izdala. O prosti, 
Judež, b rat v bolečini.

*  *  *

Rdeče proge na nebu naznanjajo 
večer. Niti zavedel se nisem , da se je 
vrem e popravilo, da je tih, vztrajen 
vetrič p regnal črne oblake, nisem  za
znal tiste sapice svežine, ki se pojavi 
le za trenu tek  in ti razkrije v spom i
nu  dogodke izpred m nogih  let, ki so 
dolgo ždeli v podzavesti.

Spomini! V misel se m i potiho pri
kradejo u trink i iz časa tik p red  odho 
dom  dneva. Vidim se, kako ob polet
nih večerih sedim  s prijatelji ali delov
nim i kolegi za mizico p red  kako ka
varno in hočem  dojeti skrivnost p re
hoda m ed dnevom  in nočjo. Vidim 
trenutke, ko po plezariji v dolini Glin
ščice sedim  na skalnem  obronku na 
vrhu  stene in im am  p red  seboj vse 
m esto za teh  nekaj sam otn ih  m inut, 
p reden  me bo dohitel soplezalec, ki 
ga im am  še na vrvi v steni. V endar 
mi te kratke m inute zadoščajo za oči
ščenje in prenovitev, ki pride nena
dejano in nenapovedano . In te tre
nu tke skušam  raztegniti v nedogled 
v času in p rostoru . In takrat, kot tudi 
tokrat, se mi vsilijo predstave o lju
deh, ki so edini resnični, edini stvar
ni. Ljudje... Pravzaprav ne zahtevam  
veliko od ljudi — le da niso hudobni 
in zahrbtni, le da so odpuščajoči in 
popustljivi do  mojih napak  in drob
nih vsakdanjih hinavščin. Sicer pa so 
ljudje večkrat dobri, ker so preleni ali 
p restrahopetn i, da bi bili hudobni.

Zdram im  se iz otopelosti ter se 
zazrem  v m im oidoče, kot bi jih prvič 
videl. Misel pa je, kot bi obstala sre
di poti. P rem aknem  se s svoje travi
ce, ki mi je bila zvest popo tn i tovariš 
teh nekaj ur, iz svojega parka in se 
odpravim  k nabrežju. O dkrijem  pla
žo. Zaliv. Sedaj, ko sem našel ta p ro
storček, ki je kot idila, bi še ostal tu 
kaj. Rad bi tu počakal na jutrišnji dan. 
Dovolj je, da človek najde zalivček, 
kvadratni m eter peska, pa bi že spre
m enil vse svoje načrte. Kako nesta- 
novita in om ahljiva je človekova d u 
ša. Kraljestvo bi dal za kvadratni m e
ter plaže.

Napotil sem  se k avtobusni posta
ji. Nekaj v m eni se je utrgalo. Nekaj 
je dokončno odšlo. Tisti nedoživeti 
trenutki na tej obali, ob tem  oceanu, 
od katerih sem  se pravkar poslovil. 
Prepričam  sem, da bi bili to najlepši 
trenutki m ojega življenja, saj so to ti
sti, na katere še čakam.

Poet je rekel, da je najlepše morje 
tisto, ki ga še ni preplul, najlepši dan 
tisti, ki ga ni še užil in najlepše tisto, 
kar bo še povedal...
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srečno novo leto 1994
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Pogovor v razredu: 
kaj bo prineslo novo leto?

Bliža se novo leto. Kaj bo prineslo 
novega? A li bomo dosegli vse cilje, ki 
smo si jih zastavili?

Med sošolci smo razmišljali o 
vsem tem in tudi o tistih stvareh, ki 
dajejo smisel življenju.

V  otroštvu nam prikazujejo dru
gačen svet od resničnega. Učijo nas 
o velikih vrednotah in vzbujajo v nas 
pomembne ideale, ki pa se na žalost 
po poti izgubijo.

Nekateri namreč menijo, da, če 
hočeš preživeti, moraš pozabiti na ide
ale. Nekdo trdi celo to: človek živi kot 
žival, le umsko je nekoliko bolj razvit, 
njegov cilj pa je ostati pri življenju. 
Zato naj bi bilo ustvarjanje idealov 
beg iz realnosti. Vsakdo ve, kaj je prav 
in kaj ne, vendar se tega ne držimo, 
ker smo po naravi sebični in zato brez
brižni do drugih.

Nekateri pa menijo, da si moramo 
ljudje vseeno postavljati cilje v življe
nju, ker le-ti dajejo življenju smisel. 
Nekateri živijo za vrednote, ki so če
stokrat pozabljene, kot so iskrenost, 
dobrota, poštenost, strpnost. Drugi 
živijo od upanja in ljubezni. Ljubezen 
mora biti gonilo v življenju, kajti člo
veku daje moč. Smisel življenja je v 
duhovni rasti, ki nastaja tudi ob klju
bovanju in premostitvah težav, kajti 
nekateri živijo ravno od vsakodnevnih 
težav. Življenje bi bilo pusto in praz
no, ko bi ga ne popestrili s cilji.

Človek mora biti dober, odkrito
srčen, iskren, poln idealov, a trden. 
Čeprav so ideali antiteza realnosti, bo 
postal človek veliko bolj trden, če bo
do njegovi ideali močnejši.

Človek si postavlja ideale tudi za
to, da se uveljavi v družbi. Ta naša 
propadajoča družba je človeka prepo
jila z materialnimi ideali, tako da je 
pozabil na duhovne vrednote in na 
medčloveške odnose. Ljudje se ne za
dovoljimo več z majhnimi darili, tem
več je pomembno le to, da imamo več 
kot naši sosedje. Zavedamo se, da zu
nanjost vara, vendar se zdi, da nas 
prav to privlačuje.

V življenju srečujemo veliko sla
bih stvari, ki nas lahko zadušijo, če 
nismo previdni. V trenutkih zmede se 
moramo oprijeti svojih načel ali pa se 
učiti od velikih osebnosti, ki se borijo 
za dobre stvari, tiste, ki človeka du
hovno dvigajo in mu pomagajo, da 
prenaša najhujše težave.

Pravijo, da mora mladina spreobr
niti svet, vendar je to breme težko, ker 
še sami ne vemo, kaj bi. Nekaj pa je 
gotovo: naša želja je, da ne zapravi
mo življenja, ampak da kaj ustvarimo.

V. b razred trgovskega 
tehničnega zavoda »Ž. Zois«

Razred sestavljajo: Cristina in Da
niela Bogateč, Franc in Nataša Ciliber- 
to, Marco Cossi, Martina Fister, Gun- 
ter in M orris H ervatin, Tam ara Ko
mar, Maja Kosmina, Sabrina M ahor- 
čič, Myrto Mosetti in M arina Petaros.

p iše jo  -  m la d i  p iše jo

BREZ IMENA
Tema je legla na mesto. Prinesla 

je sanje dobrim ljudem, njemu, ki pa 
je bil sam in zapuščen, ni prinesla niti 
tega. Opazoval je ljudi, ki so kdaj pa 
kdaj prišli mimo njega. Hrepenel je po 
besedi, hrepenel je po prijatelju, ki bi 
mu lahko vse zaupal. Oči mimoido
čih pa so bile mrzle. Zavedal se je, da 
ni bil njegov videz ravno najboljši. Saj 
ni bilo potrebno, da bo komu všeč. 
Nihče se ni zmenil zanj. Privoščil si 
je lahko samo razcapane hlače in že 
obrabljen suknjič. Njegov obraz je bil 
kot izklesan iz lesa. Imel je tanke ust
nice, špičast nos, izbuljene oči pa so 
bile živozelene kot travniki, ki jih je 
on tako ljubil. Iz njegovih oči si lah
ko razbral trpljenje, žalost. Povedale 
so ti veliko več, kot če bi sam sprego
voril. .. Sedel je na klop v mrtvem par
ku... Razmišljal je... Spraševal se je, 
zakaj ni imel moči, da bi kljuboval te
žavam, da bi kljuboval ljudem, ki so 
mu želeli slabo. Prekrhek je bil... te
ga se je sam zavedal, pa tudi kar se 
da trmast, saj ni pustil, da bi mu dru
gi pomagali. Sedaj, ko pa tako potre
buje topel objem, prisrčen nasmeh ali 
samo lepo besedo, ni nikogar ob njem. 
Prepozno je, da bi na novo zaživel se
daj, ko je postal trden kot skala. Brez 
težav bi kljuboval razburkanemu mor
ju , ki bi ga skušalo razjedati. Tudi v 
viharjih ne bi niti za sekundo zama
jal. Vendar... prepozno je ... vsi so od
šli... Ne morejo in niti viharji se ne 
zmenijo zanj. Morda bo nekoč le do
bil moč. Odšel bo k sinovom na vas, 
opravljen, lepo obrit in počesan, oble
čen v nove hlače in nov sunkjič. Vpra
šal jih bo oproščenja, ker ni znal po
trpeti. Sm rt žene je bila zanj prehu
da preizkušnja. Zapustil je otroke, če
prav so bili že dovolj odrasli, da bi zle
teli s svojimi perutmi. Sedaj so mor
da že poročeni. Morda imajo že otro
ke in ti malčki niso nikoli videli sivo
lasega dedka.

Zazeblo ga je. Mraz se mu je pre
rit do kosti. Streslo ga je, a se ni pre-
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maknil. N iti mraz mu ne bo prišel do 
živega. Iz neba so začele padati sne
žinke, a niti za sneg se ni zmenil. Po
stalo mu je toplo. Skoraj omamljen je 
bil od misli na vrnitev tja, kjer ga 
imajo radi. Zopet bo imel dom, prija
telje, polno vnukov, ki jih  bo držal v 
naročju... Mraza sploh ni občutil več. 
Zadremal je. Ugasnila je tudi tista 
medla luč, ki ga je še rahlo osvetlje
vala. Utonil je v temi.

D estri V alentina 
V. razred  pedagoškega liceja 

A .M . Slom šek

K A M E N
Kamen, ko se nate ozrem, me po

pade neka čudna razdvojenost. Po eni 
strani bi te rad pograbil iz blata in te 
z vso silo zalučal proti gozdu, v  ono 
trhlo vejo, da bi se njena gniloba raz
letela ob topem udarcu. Po drugi stra
ni pa bi raje s spoštovanjem poklek
nil pred tvojim blatnim prestolom, 
pred tvojo neskaljeno trajnostjo. Ti bi 
se gotovo oziral na ono trhlo vejo, v  
katero sem te nameraval zalučati, ker 
veš, da bo čas prej ali slej zalučal va
me skalo smrti, veš, da se bom razle
tel, kot bi se razletel tisti, trhli kos le
sa. Moji delci bodo tvoj prestol nare
dili večji in mogočnejši. Večen si, a 
vendar, poglej se! Tvoj obraz je brez 
izraza, tvoji udi so togi in okameneli, 
tvoje srce ne bije ritma nobenemu 
čustvu in tvoj prestol, pa naj bo še ta
ko velik in mogočen, samo poudarja 
tvojo ogabno pohabljenost.

Večen si, a svoje večnosti ne uži
vaš, večnost je tebi ječa. Ne bi dal ni
ti trenutka svojega življenja za vso 
tvojo marmornato nesmrtnost.

Ivo Kerže, IV. c 
Z nanstven i licej F. P rešeren

V današnjem svetu oziroma nači- 
nu življenja, v katerem izstopa avto
matizacija in je življenjski ritem hi
trejši, da v njem ni prostora za sen
timentalnost, zabavo in umetnost, je 
vedno težje prebrati knjigo, ker ni ča
sa. Zato moramo ob prvi priložnosti 
izklopiti televizor in hi-fi in se popol
noma odtujiti zunanjemu svetu ter se 
v popolni tišini zbrati, da okusimo le
po, svetlo knjigo.

Naj bo to umetnostna knjiga, re
cimo zbirka poezij. Zakaj poezije? Ker 
jih hitro prebereš in najbolje razkri
vajo romantičnost, sentimentalnost, 
tvojo notranjost. Spomnim se pesmi, 
ki jo je napisal grški pesnik pred 2.500 
leti. Nekdo vpraša, kaj je  najlepše na 
svetu in drugi mu odgovori, da je 
skupina konjenikov, tretji skupina vo
jakov, četrti skupina ladij, jaz pa pra
vim: tisto, kar ljubiš.

A li poezijo res doživlja le manjši
na ljudi? Ali so pesniki, umetniki, res 
nekaj posebnega? Npr. Mallarme, ki 
je mislil, da je sama luč v temi sveta, 
oz. Baudelaire, ki je bil tujec v našem 
svetu. Vsekakor mislim, da so ti av
torji pretiravali. Cankar je bil pravi 
človek. Svoje občutke je  spreminjal 
glede na namen ustvarjanja: lahko je 
bil racionalen, sentimentalen, idealist 
ali realist in se je znal približati pov
prečnemu človeku. Črtic ni pisal za 
objavo, temveč zato, da bi pripovedo
val o svojih občutkih nekomu ali ne
čemu, papirju.

Velika napaka današnjega človeka 
je, da misli, da je svoboden, ne zave
da pa se, da ga v resnici manipulira
jo kapitalisti in politiki. Gledal sem 
film , ki pripoveduje o bodočem svetu, 
v katerem so knjige prepovedane. V  
tem svetu živi, odmaknjeno, ljudstvo, 
za katero je največji zaklad, ki ga člo
vek lahko ima, knjiga. Zato se vsak 
član te skupnosti nauči na pamet po 
eno knjigo in jo nato zažge. Tako vla
da ne more storiti ničesar proti njim  
in knjiga bo tako večno živela, ker bo 
človek o njej pripovedoval sinu, sin pa 
sinu in tako naprej. Knjiga je simbol 
kulture.

To je le en primer. Na misel mi 
prihaja še drugi film  o človeku, ki je 
najraje na svetu imel knjige. V  služ
bi se je skril v  sef, da bi bral, ker mu 
žena tega doma ni dovolila. Nekega 
dne je eksplodirala atomska bomba, 
človek, zaprt v sefu, pa se tega ni za
vedel. Ko knjigo prebere, vidi, da je 
okrog njega vse porušeno. Ves srečen 
je, da bo sedaj lahko prebral knjig, ko
likor bo hotel, tedaj pa razbije očala. 
Ker brez branja ne vidi nobenega smi
sla v življenju, naredi samomor.

Tudi te zgodbe dokazujejo, da so 
knjige, katerekoli in kakršnekoli, zelo 
pomembne, čeprav se tega večkrat ne 
zavedamo. Z  njimi bi morali bolje rav- 
nati.

A lan Porporati
V. razred poklicnega zavoda za

industrijo  in  obrt »Jožef Stefan«

ffi

__ esel Božič 
srečno novo leto 1994

ŽELEZNINA

. . .

Narodna
in študijska

TERČON knjižnica
želi

Nabrežina, 124 svojim obiskovalcem
Tel. (040) 200122 srečno novo leto

1994

___________________________________________________

/ / C O R I U M
IM PORT - EXPORT

/ /
S.R.L.

TRST - UL. CELLINI 2, UL. M ILANO  4/1 
T el. 040/660160 - Fax 040/660059 - T elex 461102

DRUŠTVENA GOSTILNA
P rosek 280 - Trst - T el. 0 4 0 /2 2 5 0 3 9 zaprto ob četrtkih

» S K U P A J  NA OPČINAH

K upuj v trgovinah, 
ki izobešajo ta znak. 

TU D O BIŠ G O LFA  
in Z LA TE Ž E TO N E

«

s
C A S S A  K U K A L E  E D  A K T IG IA N A  

O K IC IN A -T K IE S T E

m  I H K A N ILN ICA  IN K 0 S 0 3 IL N IC A  
USU O P Č IN E -T K E T < § >
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ZIDARIČ
papirnati proizvodi • čistila

s .n .c .

Nabrežina, 120 - Tel. (040)200232
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KATOLIŠKA KNJIGARNA Gorica

šolske in pisarniške potrebščine 
slovenske knjige 
devocionalije 
galerija

GORICA, Travnik 25 - Tel. (0481) 531407

S GOSTILNA

ardoč vesel Božič 
in srečno novo leto

Prečnik, 1/B - Tel. (040) 200871

Švara S. & Masten S.
avtom ehanična delavnica  

karoserijska popravila  

avtoodpad

Sesljan (avtocesta) - Tel. (040) 299768 Rešujemo vse vaše avtomobilske probleme

U AG RARIA

Vse vrste semen, sadik 
sadnega drevja - 
raznovrstna hrana  
za dom ače  živali

GORICA-TRŽAŠKA ULICA 18 
Tel. 0481/520898

Vtisi ob
spoznanju grozot 
v bivši Jugoslaviji

Streli, mrtvi, ki ležijo na zapu
ščenih pločnikih, bežeči ljudje, ki s 
strahom tekajo po mrtvaških ulicah, 
nato znova streli, pa spet ranjeni, 
grmenje ob padanju granat po ulicah. 
To je slika, ki nam jo je nudil film  oz. 
kratek posnetek iz mesta Sarajeva.

Nemogoče je, da bi ob pogledu na 
take grozote človek ostal brezčuten, saj 
se to dogaja v našem obdobju, v  naši 
bližini in ne nekje daleč, v  daljnji pre
teklosti. To se dogaja sedaj, ko jaz to 
pišem, in brez prestanka.

Ob takih posnetkih se lahko člo
vek zgrozi in občuti sram, da sploh 
lahko obstajajo taka nesmiselna de
janja.

Ampak zakaj in proti komu se bo
jujejo in koljejo vojaki v  bivši Jugo
slaviji? Zaradi nestrpnosti, zaradi ra
sizma ali vere?

To ni mogoče! Res je, da je bila po
litična situacija v Jugoslaviji taka, da 
je vsaka pobuda potekala (ali morala) 
potekati v duhu sožitja, bratstva in 
enotnosti, celo gradnja cest. Kljub tre
nju in nesoglasjem pa je  ljudstvo ži
velo v sožitju, čeprav so narodnostne 
in verske razlike obstajale že od nek
daj. Nesmiselno se mi zdi trditi, da 
je ljudstvo samo izzvalo sedanje voj
ne razmere. Sam narod ne more na
praviti tega koraka, če ga k temu ne 
podžiga nek voditelj. V  tem primeru 
so voditelji politiki, ki ne vedo, kaj se 
v  vojni dogaja; vedo samo to, da je ta 
vojna nastala zaradi ekonomskih in
teresov, kot sploh vsaka vojna, čeprav 
tega nočejo priznati.

Popoln nesmisel se mi zdi, da se 
je Sarajevo iz mesta sožitja spremenilo 
v mesto nestrpnosti. Ne znam si pred
stavljati, da se je pričel boj med tisti
mi, ki so pred petdesetimi leti skupaj 
kričali »Na juriš« v  partizanskih bri
gadah proti drugemu sovražniku.

Veliko je ljudi, ki se strinjajo z me
noj. Res je tudi, da so novice z  bojne 
fronte večkrat zlorabljene, kakor ko
mercialne reklame. Vse to je zelo do
nosno, saj se potegujeta za dobiček iz
menoma tovarne vojaškega orožja in 
pričakovanja velikih informativnih 
oddaj za t.i. svežo in razburljivo no
vico.

Osebno menim, da v tem svetu, 
kjer sedaj živimo, ne obstaja več pra
vičen, človeški odnos do sočloveka, 
mogoče pa nikoli ni obstajal, morda 
je le utopija idealistov.

Pri tem pa vem samo eno. M ir je 
lahko dosegljiv ne po vojnih poteh, 
ampak po praktičnih dogovorih. Kar 
manjka pa je le zdrava pamet.

H ilarij Tul, V. razred 
geom etrskega oddelka

trgovskega zavoda »Žiga Zois«

Leta dozorevanja...
Mladostnikovo dozorevanje je ze

lo zanimiva tema, kateri se posvečajo 
tako psihologi kot tudi vsi tisti, ki z 
mladimi živijo, jih ljubijo ali pa so
vražijo. Zanimivo je tudi, da imajo 
odrasli o mladih vedno veliko poveda
ti, ter se večkrat dogaja, da blebetajo 
v prazno. Mladega človeka lahko od
rasli zares razume le, če pobrska po 
spominu in malo pomisli na svojo 
mladost. Gotovo bi našel veliko po
dobnosti med svojim obnašanjem v  
mladostnih letih in vedenjem dana
šnje mladine.

Vsi mladi imamo skupnega to, da 
smo živahni, radi spoznavamo tisto, 
kar nam je prepovedano, in upamo, 
da bo bodočnost nekoliko boljša od se
danjosti.

O današnji mladini bi lahko rekla, 
da si del mladih sploh ne postavlja 
vprašanja, ali se gre avtoriteti in usta
ljenim normam podrejati ali ne. M no
gi mladi popolnoma sprejemajo živ
ljenje, ki jim  ga nudijo starši, in se 
tako izognejo konfliktom in njihovim  
posledicam. Druga skupina mladih pa 
se je današnjega sistema življenja že 
naveličala, rada bi kaj spremenila, 
večkrat pa še sama ne ve, kako in kaj.

Iz te želje se seveda rojevajo spori 
z odraslimi, nad katerimi se nekateri 
zelo zgražajo. Mislim, da je v nekate
rih primerih tako vedenje res le odraz 
želje po boljšem življenju, večji pra
vičnosti in novih vrednotah, včasih 
pa je le sad nesramnosti.

Ko se upremo, moramo biti mladi 
zelo previdni, ker imajo konec koncev 
še vedno odrasli svet v rokah. Tvega
mo namreč vsakovrstne pripombe, ki 
so včasih neprimerne in žaljive, kaz
ni in antipatije. Večina antikonformi- 
stov se v resnici na posledice požviž
ga in vztraja pri svojem vedenju. S 
tem se strinjam, ker, če si prepričan 
v tisto, kar počenjaš, ti ne sme vpra
šanje posledic ovirati poti. Vsak izraz 
upornosti proti ustaljenemu redu se 
mi zdi vsekakor pozitiven, ker doka
zuje, da mogoče nismo mladi tako ze
lo apatični, kot nam vsi pravijo, am
pak, da znamo še vedno misliti s svo
jo glavo.

Odrasli se seveda z  našim vede
njem ne strinjajo, ker se večkrat mla
di upiramo prav tistim vrednotam in 
normam, ki so si jih svojčas izborili 
in postavili oni, mogoče prav s takim 
odporom. Razumevanje je mogoče le, 
če je odrasla oseba po duhu še vedno 
mladostna, odprta za novosti in spre
membe.

Vzgoja, ki sem jo prejela od svo
jih staršev, me je vedno vodila v sa
mostojnost, tako pri pisanju domačih 
nalog ali pri urejanju moje sobe, kot 
tudi pri izražanju misli in želja. To, 
da otroka naučiš misliti z lastno gla
vo, je eno izmed sredstev, ki mu bodo 
v življenju najbolj služila.

Zaira V idali, IV. b 
Z nanstvenega liceja 

»France Prešeren«
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Intervju z astronavtom dr. Ronom Šego iz ZDA 
o njegovem zanimivem poklicu

»Upm, ia  so ameriški Slovenci ponosni name«
Na jesenskem ameriškem Shuttlu  je poletel v  vesolje tudi ameriški Slove

nec, dr. Ron Šega, iz države Ohio. Poiskal sem ga na vesoljskem centru v 
Hustonu, kjer astronavt živi že nekaj let. Dr. Šega ne govori slovensko, ker 
pripada tretji generaciji, se pa zaveda svojega slovenskega porekla in upa, da 
je slovenski skupnosti v Združenih državah prinesel iz vesolja še en razlog 
za ponos in samozavest.

Od kod so prišli V aši predni
ki in  kako ste postali astronavt?

Leta 1913-14 so moji predniki pri
šli z Dolenjske, iz vasi Loški potok, 
Travnik in Šegova vas. jaz pa sem se 
rodil v  Clevelandu, v Ohiu, kjer sta 
se moja starša spoznala v  okolju, ka
mor sta prišla v  glavnem zaradi služ
be. Moji starši so bili prepričani ka
toličani, kot sem tudi jaz. Družina je 
sodelovala s cerkvijo v  kraju North- 
field pri Clevelandu, kjer sem obisko
val ameriško javno šolo. Za vesolje 
sem se začel zanimati v tretjem raz
redu osnovne šole, ko sem na čmo-beli 
televiziji sledil prvemu poletu Alena 
Shepparda, za tem pa gledal vesolj
ske polete Mercun/ija. Geminija in 
Apolla. Takrat si sploh nisem mislil, 
da bom nekoč imel priložnost postati 
astronavt. Z  veseljem sem se učil ma
tematike in kasneje znanstvenih ved 
na letalski akademiji, ter se začel uči
ti za pilota, leta 89 pa sem se udeležil 
astronavskega programa. Imel sem

srečo, da sem bil izbran. Leta 90 sem 
se začel pripravljati na svoj novi po
klic.

Kako ste se pripravljali na ve
soljsko m isijo?

Stalno sem bil izredno zaposlen. 
Pred misijo sem se udeleževal razli
čnih vrst treningov. Astronavti nam
reč preživimo precej časa v predaval
nicah, veliko se urimo na nadzvočnih 
letalih, na letalih vrste Česna, vadi
mo koordiniranje posadke; veliko časa 
prebijemo v  simulatorjih ali simulacij
skih aparatih, ki izgledajo prav tako 
kakor pravi Shuttle. To so tri študij
ska področja, na katerih sem z ostali
mi astronavti preživel največ časa 
pred novembrsko misijo.

S kakšn im i občutki ste priča
koval izstrelitev v vesolje?

Seveda sem se izredno veselil lete
nja v vesolju. Poleg tega pa sem za
dovoljen, da sem lahko izvedel tiste 
poizkuse, s katerimi sem se ukvarjal 
celo vrsto let. Med njimi je najpo
membnejši poskus, v katerem smo za 
dva dni postavili v  vesolje jekleno 
ploščo s premerom 4-ih metrov, za ka
tero smo astronavti s posebnim po
stopkom merili vakuum in prisotnost 
mikro-delcev. Med nami je bil tudi 
ruski kozmonavt Sergej Krikov, ostali 
trije člani posadke so prav tako imeli 
velike izkušnje. Od njih sem se mar
sikaj naučil, saj sem bil edini v  posad
ki, ki ni še imel izkušnje v vesolju.

V aše sanje so se očitno ures
n ič ile ...

Tako je! Pristavil pa bi, da cenim 
zanimanje ameriških Slovencev in 
upam, da so ponosni name.

Pogovarjal se je Erik D olhar

srečno novo leto 1994

©

draguljarno m alalan

NARODNA ULICA 28 - OPČINE (TRST) - TEL. 040/211465

'

agroforest^
import - export 
predstavništva

34132 Trst 
Ul. G e p p a  9 

Tel. 0 4 0 /3 6 9 2 2 8  - 369064  
368988 - 368714

34170 G orica  
T ržaška u l ic a  160

______________

FIORI

ULICA I. GRUDEN 48 
TEL. 0 4 0 /2 2 6 5 1 7  

BAZOVICA (TRST)

A l tVELI

RAZNOVRSTNA
DARILA

VELIKA IZBIRA CVETJA ZA 
RAZNE PRILOŽNOSTI

...

PIZZERIA - BAR - GOSTILNA ^

»VETO« sne
DEBENJAK NADA m FABflIZI ERINO P e t  n a  d r v a

OPČINE • Proseška ulica 35 • Tel. 040/211629 
zaprto ob torkih

BAR • BUFFET • PIZZERIA

»da BINO«
FABRIZI ERINO

OPČINE • Narodna ulica 65 • Tel. 040/213821 
zaprto ob nedeljah

Profumeria 90
v a m  n u d i  p ro iz v o d e  z n a n ih  z n a m k  

SHISEIDO - CLARINS

Narodna ul. 113 - OPČINE 
Tel. 040/212061

BAR POKER
E m m i in A n to n e l la  ž e lita  

v e se l  B o ž ič  in  s r e č n o  n o v o  le to
34133 Trst-Ul. F. Severa, 5 

Tel. (040) 360031

AVTO NADOMESTNI
D E L I
O D P A D

34018 Dolina - TRST Tel. 040/228284
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'j^esel Božič » J
srečno novo leto 1994

PODJETJE

Voščz osem odjemalcem, prijateljem  in znancem  
vesel Božič in srečno N ovo leto

TRST - Ul. S. C ilino 38 - Tel. 040/54390 

SLAŠČIČARNA

S a i n i  %

PRAL1NA - čokoladni openski tramvajčki 
M A R C IP A N , TO R R O N I in drugo

O PČ IN E  - TRST - PR O SEŠK A  UL. ŠT. 2 - S  040/213055

Ponedeljek  zaprto

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  '

PO M O RSK A AG ENCIJA

MEDITERRANEA
Soc. a r. I.

Trst - Ulica Milano 4/1 - Tel. 040/7369 - Telefax 040/370328 - Telex 460087 MEDMAR1

Linije Iz Trsta, servis s  kon tejnerji:
V zhodna Afrika, Rdeče morje, Severna Afrika, Tihi ocean, ZDA, Kanada,

Velika jezera v ZDA in Kanadi, Grčija, Turčija, pristanišča ZDA v Mehiškem zalivu.

Z a sto p stvo  lad ijskih  družb:
Jadroplov - Split, Splošna Plovba Piran - Portorož, Lošinjska Plovidba ■ Rijeka, 

M editeranska Plovidba - Korčula, Jugoslavenska O ceanska Plovidba ■ Kotor, Splitska Plovidba - Split

PLOŠČICE - SANITARIJE

Karlo Rolich
L L■■

Nabrežina Kamn. 35/c - Tel. (040) 200371

Na mesto ZTT bo prišla nova Mihelačeva založba Devin

Poslednja knjižna zbirka
V uradih Založništva tržaškega tis

ka v Trstu so p red  kratkim  p redsta
vili javnosti letošnjo zbirko Jadranske
ga koledarja. U rednik Jadranskega 
koledarja je tud i letos m ladi in obe
tavni pisatelj in esejist M iran Košu
ta, ki je javnosti tud i predstavil le
tošnjo lepo zbirko. Napisali sm o le
po zato, ker se po Košutovih besedah 
lahko samo zahvalimo usodi, če sploh 
zbirko im am o pred  seboj.

V skopih in njem u lastnih bese
dah , polnih metafor, je M iran Košu
ta predstavil letošnji Jadranski kole
dar, ki je že 48. po vrsti. P redvsem  je 
povedal, da je bilo leto 1993 črno leto 
za knjižne izdaje v Trstu, saj se s tem 
poslednjim  izdanjem  Jadranskega ko
ledarja ukinja ZTT, na njegovo m e
sto naj bi prišla nova založba, ki se bo 
im enovala Devin in v tej založbi bo 
imel kot delničar glavno besedo Jaro 
Mihelač, ki je sedaj že dejansko prvi 
knjižni založnik na slovenski knjižni 
sceni.

Košuta je dejal, da so za slovensko 
knjigo na Tržaškem  in povsod v za
m ejstvu težki časi in je prav zato toli
ko bolj vesel, da je do izida Jadran
skega koledarja sploh prišlo. Najprej 
je predstavil Jadranski koledar, ki je 
zbornik, v katerem  je letos sodelova
lo 48 sodelavcev. Jadranski koledar 
prinaša vrsto  zanim ivih novic o naši 
stvarnosti, predvsem  iz zgodovine in 
šolstva, čeprav tudi drug ih  stvari ne 
pušča ob strani. Predvsem  je grafično 
zelo lepo oblikovan, za to  je poskrbel 
slikar Boris Zulian, ki je prispeval tu 
di sliko na platnici. U vodnik je nap i
sal p redsedn ik  republike Slovenije 
Milan Kučan, ki ga je naslovil S topi
mo skupaj!

N am izn i k o le d a r , ki je d ru g a  
»knjižna« izdaja letošnje zbirke, je tu 
di letos priročen in zelo lepo obliko
van, na prvi strani nosi spet sliko Bo
risa Zuliana, sicer pa je tudi poln po
datkov o zam ejski stvarnosti. Kot na
mizni koledar je že prišel m ed nas kot 
nekaj neobhodno potrebnega in bi bi
la res prava škoda, če ga tud i letos ne 
bi bilo.

Da so pri ZTT založbi mislili res
no s sodelovanjem  z Jarom  M ihela
čem, je dokaz v knjigi, ki je letos del 
zbirke Jadranskega koledarja. Pri Mi
helaču je nam reč izšla kmečka povest 
Ivana Sivca Pesem  njenih  zvonov, ki 
je v Sloveniji doživela velik uspeh. Si
cer pa je Ivan Sivec slovenski pisatelj, 
ki ne piše sam o zase in za ozek krog 
som išljenikov, ki mislijo vsi, da so 
um etniki, am pak za preproste  ljudi, 
tako nadaljuje tradicijo povesti v slo
venskem  slovstvu in je sam  kot avtor 
m ed najbolj branim i na Slovenskem . 
Knjiga Pesem  njenih zvonov spada v 
Mihelačevo zbirko Slovenska povest, 
kjer je Sivec v družbi s Kolmaničevo, 
Kersnikom, Vaštejevo, Bevkom, Pre
gljem, Šketom , F inžgarjem ..., v lepi 
družbi torej.

Vitjan Sancin je kot ed en  redkih 
strokovnjakov pri nas v zam ejstvu, ki 
poleg tega, da nekaj ve, to tudi nap i
še in tako posreduje znanje naprej, 
napisal za Jadranski koledar knjigo 
Sadje z našega vrta, ki je ena najbolj 
im enitnih knjig o sadjarstvu, kar jih 
je doslej izšlo na slovenskem  knjiž
nem  trgu. Knjiga je po lna avtorjevih 
lepih barvnih fotografij, če sem dobro 
preštel, jih je nad  140, skice pa je na
risala Tatjana Sancin. Knjiga je priro
čnik o dom ačem  in ljubiteljskem sad
jarstvu, napisana je zelo tekoče in ra
zum ljivo, vsaka vrsta sadja je obrav
navana posebej in prav tako njene 
sorte, vseh vrst sadja je 22, od  jabla
ne in hruške pa vse do nešplje, kaki
ja, kostanja, fige, granatnega jabolka, 
m andarinovca, kum kvata (stavim, da 
ne veste, kaj je!) in feijoa (idem). San- 
cinova knjiga je izreden priročnik za 
vse, ki ljubijo sadje in bi ga m orda tu 
di radi gojili ali pa vsaj vedeli kaj več 
o njem. Zelo izčrpno poroča o nastan
ku vrste, o n jeni zgodovini, nato na
piše takoj nekaj več o gojenju in tu 
opiše tud i podnebje in zem ljo, ki jo 
sadika zahteva, opiše, kakšno nego in 
skrb potrebuje in tudi, katere vrste so 
najbolj prim erne za naše podnebje in 
naše kraje. M eni je knjiga tud i zelo 
všeč zato, ker je Sancinovo pisanje 
zelo poenostavljeno, ker se kot stro
kovnjak ne dela, da ve več, kot ve v 
resnici in nam  na jasen način poka
že, kako se z malo sredstv i lahko tu 
di strokovno vzgoji sadno  drevo, če
tud i je to sam o eno na našem  vrtu. 
Priročnik velikega formata Sadje z na
šega vrta je prim eren za darilo, še naj
bolje pa bo, da ga kupim o za našo 
knjižno polico, pa čeprav im am o sa
mo eno drevesce na balkonu ali pa na 
vrtu pred  hišo. Splača se vedeti, kaj 
rastlina potrebuje in česa ne, p red 
vsem  pa se splača poznati malo sad
jarstvo in se tako približati spet malo 
k našim  km ečkim  koreninam .

Peto in zadnjo  knjigo je ZTT izda
lo skupaj z N arodno in študijsko 
knjižnico iz Trsta in je tem eljno delo 
arheologije na Tržaškem, knjiga brez 
katere ne bodo mogli v bodoče arhe
ologi, če bodo hoteli pravilno pisati 
in raziskovati naše — slovensko trža
ško okolje. Prav zaradi tega so pripra
vili tudi italijansko izdajo knjige. Pri
pravila sta jo strokovnjaka Stanko Fle- 
go in Lidija Rupel in zanjo sta garala 
več let, saj sta morala obiskati vsa 
najdbišča. Knjiga nosi naslov Prazgo
dovinska gradišča tržaške pokrajine, 
avtorja sta jih našla še nekaj novih in 
zato bom o knjigi posvetili v bodoče 
posebno pozornost. Knjigo je zelo le
po in sodobno uredil Pavel M agnani, 
ki je z računalniško obdelavo slike 
uspel že na platnici združiti naš svet 
z arheološkim i najdbišči.

Jurij Pal j k



16. decembra 1993 NOVI LIST Stran 21

Ujetost takšna ali drugačna
Spomin mi poroma v prve dni bo- 

sansko-hercegovskih spopadov. Tedaj 
sem si drznil napisati v  Novem listu: 
»Na ozemlju Bosne in Hercegovine 
divja verska vojna in šele na drugem 
mestu so ozemeljski interesi..." Ra
zumljivo, to za naše ljubo slovensko 
zamejstvo ni bilo sprejemljivo. Tisti, 
ki se jim  še vedno hlipa za nekdanjo 
Jugoslavijo, so me imeli za čudaka.

Drugi, ki so ob času nekdanje Ju
goslavije stalno udrihali po tedanjem 
komunizmu, obenem pa vedno imeli 
svoje osebne koristi in teh zopet ni ta
ko malo, pa so se mi posmehovali. Za
nimiv je primer dame, ki jo je življenje

AMBROŽ KODELJA

obdarilo s tremi moškimi potomci, se
veda poleg moža. Nekega dne me pri
šepne: »Veste, moj ta in ta mule mi 
redno potisne pod nos Novi list, ko vi 
kaj napišete, s komentarjem seveda; 
poglej mama, kakšne oslarije piše ta 
Kodelja!« — Vprašanje je, kaj je za ne
koga oslarija? Od tu dalje se začne zo
pet novo poglavje, takšno ali druga
čno. .. Prepričan sem, da v kolikor kaj 
napišem, napišem zato, ker želim, da 
bi na nekaj opozoril ali vsaj koga se
znanil z nečim, za kar vem, da je 
omembe vredno, neglede kako se kaj 
napiše. Lahko je to navadna satira, ki 
marsikaj pove, čeprav sem prišel do 
spoznanja, da prav zamejski Sloven
ci za ta stil pisanja nismo zreli — to 
pa je zelo slabo. Ljudje, ki niso spo
sobni, da bi sprejemali satiro, so du
hovno otopeli. To zopet ni moja po
gruntavščina, ampak to povedo pro
fesorji pri vsaki uri katerega koli jezi
ka, ko pride na vrsto satira.

Pri vsem tem pa sem prišel do ne
navadne ugotovitve: »Najprej: Novi 
list bere mnogo več ljudi, kot si mis
limo!" Prav tako je lepo število tistih, 
ki določene članke komentirajo in pre
žvekujejo. So pa tudi takšni, ki dolo
čene dele člankov kradejo in jih pod 
svojim imenom »prodajajo naprej«. 
Najbolj zabavni so primeri naših štu 
dentov. Dobesedno prepišejo večino 
tega ali onega članka in ga v takšni 
ali drugačni priliki lepo ponudijo pro
fesorju kot lastno raziskavo, gradivo 
pri diplomski nalogi... Profesorji obi
čajno nič ne vedo in to sprejmejo, pa 
še pridno nagradijo»požrtvovalne« di
jake ali študente. Dogodi pa se tudi, 
da zazvoni telefon in pravični profe
sor vpraša, kaj naj naredi. Po navadi 
ga tako potroštam: »Nagradite dijaka 
ali študenta z najvišjo oceno!« Ta me 
začudeno posluša, potem pa pojasnim. 
Če zna sedaj nekaj takega ukrasti in 
prodati, bo to znal tudi, ko bo v živ
ljenju rabil!« Seveda se začne stara 
muzika, da zagovrjam tatvinol itd. 
Da, res, v tem primeru zagovarjam 
takšno obliko tatvine. Kajti kljub vse
mu je ta nepridiprav le nekaj nekje do
bil, kar ga je vsaj zanimalo, saj gre 
mimo nas toliko stvari ki bi nas mo
rale zanimati, pa nas ne!

Ob tem sem se spomnil na enega 
največjih tatov in špionov v evropski 
zgodovini, ki ga ima marsikdo za ga
lantnega gospoda, saj je celo ustano
vitelj skavtizma. To je bil angleški ge
neral Baden-Poivell. Ta veliki angle
ški skavt je veliko potoval z Orient ek
spresom med Londonom, Parizom, pa 
vse tja do Beograda in celo do Istam- 
bula. Iztopal je na najrazličnejših po
stajah in se potepal s skicirko po tam
kajšnjih pokrajinah, kjer je skiciral za 
vojsko strateške položaje. Nazaj se je 
v  angleško kraljestvo vračal s celimi 
šopi map z risbami terenov in mest. 
Vse pa je bilo čudovito obkroženo en
krat z metulji, drugič z žuželkami, 
tretjič z mravljami... Na carini je po
jasnjeval, da je biolog, ki proučuje lete 
žuželk. V  resnici pa je bil visoko kvali
ficirani vojaški špijon. Njegov vzklik, 
ki si ga je prilastil skavtizem je: »B. P. 
Bodi pripravljen!« Da, samo na kaj? 
Na iznenadenje, da te na carini, še 
prej pri delu, ne ujamejo, da si špi
jon!« Gospod je »skicirke z žuželkami« 
odnašal iz angleškega kraljestva za ev
ropsko obveščevalno službo!

To zgodbo mi je ob čaju pripove
doval Lord Mc. Old — beli medved 
— stari britanski skavt, ki se je kot 
član britanske gospodarske delegacije 
nudil novembra v M ilanu in sva se

po dolgem času zopet srečala ter obu
jala spomin na neki seminar o zgodo
vini verstev, ki sva ga poslušala in tu
di sodelovala pred dobrima dvema de
setletjema v  Bazlu. Sam sem si pri
voščil jugoslovanski islam, ki sem ga 
nekaj poznal, saj sem nekaj lepih ur 
prebil na sarajevski metresi in se tu 
di kaj naučil. Lord Mc. Olden pa se 
je pozabaval z Bogomili, ki so jih prav 
tedaj predstavili v zelo razkošni knjigi.

Tako pridemo lahko tudi do spo
znanja: »Ko prebiramo karkoli že, lah
ko tudi Novi list, ima vsakdo popol
no svobodo, če določenih prispevkov 
ne bere, posebej še če mu podpisani 
avtor ne leži. Svoboda je »nobel da
ma«, samo vprašanje je, koliko jo zna
mo spoštovati.

esel Božič 
srečno novo leto 1994

KOSIČ
Trgovina obutve v Gorici

ul. R aštel 7  - ul. O berdan 7  
T el. 0 4 8 1 /5 3 5 1 6 2 -5 3 5 5 2 0

ul. R aštel 19  
T el. 0 4 8 1 /5 3 1 8 8 4

GORICA

Knjigarna TefCOIl
Nabrežina, 103 - Tel. (040)200142

HOTEL - RESTAVRACIJA

urlan
vesel Božič in srečno novo leto

REPENTABOR - TEL. (040) 327125

PREVOZI

Hervcit Bruno
Hervati 3 6  - DOLINA 

Tel. 0 4 0 /2 2 8 4 5 6

malalan
OPČINE 

Proseška ulica 6 
Tel. 040 /2 1 3 9 5 7  - Fax 040 /213595

Siscom
Siscom sas

3 4 0 1 6  O pčin e  
Ul. B ia n co sp in o  2 2 /2  

delavnica za servisiranje 
za antene in 

televizijske aparate 
prodaja 

elektromateriala 
N arodna ul. 4 8  

T el. 0 4 0 /2 1 4 8 6 7
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UL. S. KOSOVEL 9 - BAZOVICA 

TEL. 040/226818
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MOCOR
FRANCO Kozmetičarka

MEHANSKA I R E N E
POPRAVILA VOZIL K E B A R

Ul. Travnik 17 - Ind. Cona Trst
Tel. 040/810310 TRG G O LD O N I 10

TEL. 040/636448
POOBLAŠČENI
SERVIS MAN

—  ".......

OBUTEV PRECIZNA M EHANIKA
IN USNJENA

GALANTERIJA
T /  « v  v • vKrizmancic

fernancJo Danilo

TRST
UL. CORONEO, 7 UL. S. KOSOVEL, 53
TEL. 040 /370434 TEL. 040/226548

— ................ .................
G O STILNA

PRI VODNJAKU
D O M A Č A  K U H I N J A  

JEZERO, 9 -  TEL. 040/228211
za p r to  ob č e tr tk ih

MINI M A R K E T
(Pri Studencu)

Pršuti in siri v seh  vrst 
z a  v sako  priložnost

DOLINA, 41 - TEL. 0 4 0 /2 2 8 1 1 3

JESTVINE
V A L M A R K E T sdf

UL. 1. GRUDEN, 39 
BAZOVICA 

TEL. 040/226128

ZOBEC MIKI
V O D O V O D N O  INŠTALATERSTVO 

CENTRALNA KURJAVA 
PLINSKA NAPELJAVA 
SO N Č N O  OGREVANJE

BOLJUNEC št. 195 - TEL. 040/228989

TRGOVINA JESTVIN S R E Č N O

TEDESCO MARKEl
Prodaja jeklenk  
sveže zelenjave

ŽERJAL

DOLINA 324 
TEL. 040/228761

BOLJUNEC 405 
TEL. 040/228114

Kulturno delovanje na Goriškem 
med težavami in uspehi

V tem zapisu bi se rad zaustavil 
pri težavah, ki jih imamo Slovenci na 
Goriškem s prostori za svoje delova
nje. Predvsem mislim tukaj na sedaj 
že predolgo zaprti K ulturni dom, ki 
je za razliko od premalo izrabljenega 
tržaškega gledališča res institucija, s 
katero je Slovencem na Goriškem us
pelo napraviti trden most med itali
jansko in slovensko kulturo. Znano je 
namreč, da je Kulturni dom pomenil 
izredno veliko, saj je s svojim razno
likim delovanjem privabljal v svoje 
prostore po 50, 60 tisoč ljudi na leto, 
kar je ogromna številka in lahko re
čemo, da je bil kot ustanova daleč naj
bolj aktiven na Goriškem, tako v ita
lijanskem kot v  slovenskem kulturnem  
prostoru. Pravim, daje bil, ker je se
daj na žalost zaradi prenovitvenih del 
še vedno zaprt. Zaradi svoje central
ne lege in predvsem pa zaradi svoje 
odprtosti domala vsem, ki se na kate
rikoli način ukvarjajo s kulturo, je go- 
riški K ulturni dom tekom let postal 
gotovo najpomembnejša slovenska us
tanova v celotnem zamejskem prosto
ru, saj na Tržaškem nimajo takega 
prostora in tudi tako ugodnega ozračja 
ne, kot ga imamo na Goriškem. Z  oz
račjem mislim predvsem na vse tisto, 
kar dela naše življenje z večinskim ita
lijanskim narodom strpno in znosno, 
dela ga takega, da lahko rečemo: Ž i
vimo v sožitju z Italijani. Na Gori
škem je bil Kulturni dom prostor, kjer 
se je zbiralo tudi veliko Italijanov in 
to se mi zdi zdelo pomembno, ker smo 
sicer preveč zaprti sami vase.

Škoda je, ker obnovitvena dela po
tekajo tako dolgo, škoda je, ker je za
prt, tudi zato, ker so na Goriškem

zaprte domala vse dvorane, razen Ka
toliškega doma, ki pa nima organiza
cijskih možnosti in tudi enakega na
mena kot Kulturni dom ne. Predvsem 
pa vidim, da v Katoliški dom nikdar 
ni uspelo privabiti vseh Slovencev za
radi znanih razprtij med nami, o ka
terih je bilo že preveč povedanega in 
tukaj nima smisla govoriti še več o 
tem. Lahko pa samo rečem, da je zelo 
žalostno, da vanj niso in še vedno ne 
in tudi ne bodo nikdar zahajali vsi 
Slovenci. Seveda je tu tudi drugi, or
ganizacijski problem naše kulture, saj 
menim, da v upravi Katoliškega do
ma premalo pazijo na to, da bi v se
danjem trenutku pripravljali take pri
reditve, na katere bi nujno vabili vse 
Slovence, cepitev je namreč že preveč. 
Se pravi prireditve, na katere bi ne
kako morali priti vsi ljudje, ki jim  slo
venska stvarnost kaj pomeni. Zakaj ni 
tako, ne vem, vem pa, da je prav Go
rica tista v našem zamejstvu, ki bi 
lahko postala vodilna, glavno mesto 
srečevanj in odpiranja med nami, Trst 
tega s svojo zakrknjenostjo in s sta
rim ter res naravnost odvratnim  
strankarskim mišljenjem namreč te
ga ni zmožen. Gorica pa je sposobna 
dialoga in to vsak dan bolj dokazuje, 
saj je prav pred časom bilo toliko pri
reditev, ki lepo kažejo, da se da skup
no narediti veliko stvari, ne da bi pri 
tem človek in neka stran izgubili svo
jo identiteto.

Z  velikhn veseljem pa bom sedaj 
povedal nekaj besed o likovni galeriji 
v Katoliški knjigarni na Travniku, ki 
zares postaja pravi K ulturni center, 
tak kulturni center slovenske kultu
re, kakršnega si lahko samo želimo.

Obletnica zbora E Venturini

Konec prejšnjega tedna je bilo pri Domju še posebno slavnostno. Številni 
domačini so se odzvali vabilu zbora Fran Venturini, k i je praznoval 25-letnico 
nastanka. Za to priložnost so pevci pripravili prijeten koncert v prostorih do
mačega društva, ki se prav tako imenuje po pokojnem skladatelju Venturini
ju. Zbor že vrsto let vodi Ivan Tavčar.

Na sliki: (foto Kroma) posnetek s slavnostnega koncerta moškega pev
skega zbora Fran Venturini od Domja.
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Skupim  izredno uspešnih in pred
vsem mladih kulturnih delavk, med 
temi bi omenil samo profesor Vido Bi- 
težnikovo, prof. Lučano Budalovo in 
profesor Franko Žgavčevo, je namreč 
letos začela z resnim delom, ki jim  že 
daje dobre sadove. Letos imajo nam
reč v likovni galeriji v Katoliški knji
gam i toliko dobrih razstav, da ne mo
remo mimo njih, prav v teh dneh raz
stavlja recimo mladi slikar David Fa
ganel, ki ima pred sabo imenitno sli
karsko bodočnost, samo če bo tako na
daljeval, kot je začel v Gorici, spla
ča se ga videti in se zaustaviti pred
vsem pred njegovimi majhnimi slika
mi, kjer združuje svoje stavbarsko 
znanje, po poklicu je namreč arhitekt, 
in slikarsko nadarjenost v  tako lepo 
harmonijo, da še tako velikega skep
tika prepriča v svoje slikarstvo. Na 
goriški sceni se je torej pojavil mladi 
slikar, kateremu se bodočnost nasmi
ha in prav vesel sem, da je imel prvo 
razstavo prav v  Katoliški knjigami, 
kot sem bil prej vesel Kosičeve razsta
ve in drugih v  nji. Galerija Katoliške 
knjigarne je tako končno postala pro
stor, v katerem razstavljajo slovenski 
slikarji redno in na lepem kraju, v  sre
dišču mesta in spet ponavljam: pred
vsem redno. Prav to, da so razstave 
redno organizirane, je največja odli
ka vsake likovne galerije, ki res hoče 
biti dobra galerija, saj drugače obis
kovalci nekako pozabijo nanjo in vanjo 
ne zahajajo.

Goriška likovna galerija v Katoli
ški knjigarni na Travniku pa je sedaj 
prav gotovo najlepši in tudi najbolj 
obiskan slovenski prostor v Gorici. 
Toliko ljudi, kot sem jih naštel na Fa- 
ganelovi razstavi, zlepa ne našteješ ni
ti na kaki gledališki premieri in naj 
poslušalci ne mislijo, da pretiravam, 
isto se je zgodilo na Kosičevi, kar je 
zelo dober znak. Med obiskovalci je bi
lo veliko Italijanov, kar je še boljše. 
Galerija je končno s strokovnim, pa
metnim in odprtim vodenjem postala 
torej kraj, kamor lahko Slovenci za

hajajo, vprašanje pa je, če ne bi bilo 
morda dobro organizirati tudi v slo
venskih šolah kakšnih obiskov na raz
stave, tudi po pouku, če je treba.

Mlade namreč še vedno pogrešam 
v galeriji Katoliške knjigarne. Tu bi 
lahko veliko vlogo odigrali prav slo
venski profesorji in učitelji, ki bi med 
svojimi učnimi urami lahko svetova
li svojim dijakom, naj gredo v Kato
liško knjigarno na ogled razstav, oseb
je knjigarne je namreč prijazno in to 
je še veliko bolj pomembno, saj ljudi 
ne odvračajo, ampak jih prijazno spre
jemajo. Mlad človek se namreč hitro 
nauči na lepo; če ga mladega naučiš 
na obiskovanje likovnih galerij, jih bo 
v  življenju vedno obiskoval. Lepega pa 
je v likovni galeriji vedno veliko, pa 
tudi prostor galerije v Katoliški knji
gam i je zelo prijeten, miren in prav 
primeren za šolske obiske, saj kupo
vanje v knjigarni ne moti, profesorji 
bi lahko ob obisku tudi kaj povedali o 
slikarstvu, vedno je treba tako začeti, 
saj to vem iz lastne izkušnje. V  Sred
nji verski šoli v Vipavi me je namreč 
za likovno umetnost navdušil prav dr. 
Anton Požar, ki nas je dijake dobesed
no vlekel na vse razstave in v  vse ga
lerije, pa čeprav nam takrat velikokrat 
to ni bilo všeč. In tudi na Goriškem 
je veliko dobrih profesorjev, ki bi se 
za ogled likovne galerije v Katoliški 
knjigam i lahko zmenili z dijaki v po
poldanskem času.

Naj bo ta ideja prek strani našega 
Novega lista samo namig in obenem 
tudi zahvala vsem tistim, ki se v  Ka
toliški knjigam i trudijo, da je likov
na galerija postala sedaj najbolj pri
ljubljen slovenski kulturni center in 
hkrati tudi najbolj odprt v  Gorici, že 
zaradi tega, ker je slikarstvo za vse in 
vsem namenjeno in govori u univer
zalni in vsem dojemljivi govorici in 
tudi zaradi izredno dobro pripravlje
nih razstav. Upamo lahko, da bo ta
ko tudi bodoče, v kar pa ob ekipi, ki 
sedaj tam dela, ne dvomim.

Jurij P a ljk
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